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Κερδίστε 10% έκπτωση  
για τις διακοπές σας, κάνοντας  

την κράτησή σας στη Hotels.com!

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΕΣ ΤΗΣ FREE SUNDAY!

Όροι: Χρησιµοποιήστε τον εκπτωτικό κωδικό για να λάβετε έκπτωση 10% σε ένα από τα Best Price Guarantee ξενοδοχεία της Hotels.com. Η πληρωµή της 
διαµονής θα πρέπει να γίνει online τη στιγµή της κράτησης. Η έκπτωση αφορά στο πρώτο δωµάτιο της κράτησης. Κράτηση έως τις 31 Ιουλίου 2016. ∆ιαµονή 
έως τις 30 Ιουνίου 2017. Όταν χρησιµοποιείτε τον συγκεκριµένο εκπτωτικό κωδικό, δεν µπορείτε να συγκεντρώσετε ή να εξαργυρώσετε διανυκτερεύσεις του 
προγράµµατος Hotels.com® Rewards. Ο εκπτωτικός κωδικός ισχύει για online κράτηση µέσω της ιστοσελίδας http://el.hotels.com/. Η προσφορά δεν µπορεί 
να συνδυαστεί µε οποιαδήποτε άλλη προσφορά. Η προσφορά προυποθέτει την επιτυχή εισαγωγή του εκπτωτικού κωδικού πριν την πληρωµή της κράτησης. Η 
έκπτωση αφαιρείται σε περίπτωση επιστροφής χρηµάτων, λόγω ακύρωσης της κράτησης, συνολικά ή µερικά.

Ο∆ΗΓΙΕΣ ΧΡΗΣΗΣ ΚΩ∆ΙΚΟΥ ΕΚΠΤΩΣΗΣ:
Επισκεφθείτε την ιστοσελίδα https://el.hotels.com  

και επιλέξτε προορισµό και ξενοδοχείο. Στη φόρµα 
κράτησης, πριν την πληρωµή, εισάγετε τον κωδικό 

στο πεδίο “Χρήση κωδικού έκπτωσης”  
και επωφεληθείτε από την έκπτωση 10%.

Κωδικός έκπτωσης: HCOMFREESUNDAY • Περίοδος κράτησης: 20/6/2016 – 31/7/2016
Περίοδος ταξιδιού: 20/6/2016 – 30/6/2017

ΣΟΚ ΚΑΙ ∆ΕΟΣ ΑΠΟ 
ΤΗΝ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΚΗ ΕΠΙΘΕΣΗ 
ΣΤΗ ΝΙΚΑΙΑ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΑΣ

ΑΝΗΣΥΧΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΤΑΘΗ 
ΠΟΡΕΙΑ ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΜΝΗΜΟΝΙΑΚΑ ΑΓΧΗ 
ΚΑΙ ΕΚΛΟΓΟΜΑΓΕΙΡΕΜΑΤΑ

ΑΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΤΑ ΝΕΡΑ

σελ. 38

σελ. 4-12

ΘΕΡΜΟ 
ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ 
(ΚΑΙ) ΣΤΗΝ 

ΥΓΕΙΑ

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
σελ. 16-33



     Η   
ΕΥΚΟΛΑ ΚΑΙ ΠΑΝΤΑ 
ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ

Βρείτε µας κάθε Σαββατοκύριακο σε ολόκληρο 
τον οδικό άξονα, εύκολα και γρήγορα στις 

βασικές µας χειροδιανοµές.

*  Σηµείωση - Τα παραπάνω σηµεία εµπλουτίζονται συνεχώς και εναλλάσσονται µεταξύ 
Σαββάτου και Κυριακής.

Βρείτε µας και σε όλες τις προθήκες 
σε επιλεγµένα σηµεία διάθεσης αλλά 
και σε καταστήµατα µεγάλων αλυσίδων 
εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  εστίασης όπως              ,                   κ.α.  

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - BOΡΕΙΑ ΠΡΟΑΣΤΕΙΑ        ΩΡΕΣ ΕΝΑΡΞΗΣ
                                                                ΣΑΒΒΑΤΟ 16/07      ΚΥΡΙΑΚΗ 17/07

ΠΛΑΤΕΙΑ  ΚΕΝΕΝΤΥ 10:10 10:15
ΧΑΛΑΝ∆ΡΙΟΥ & ΜΕΣΟΓΕΙΩΝ 10:00 10:00
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟ X 9:00
ΚΟΜΒΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΓ. ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ 9:40 9:40
Λ. ΚΗΦΙΣΙΑΣ - ''ΤΡΟΧΟΝΟΜΟΣ'' 10:50 10:50
ΚΑΣΑΒΕΤΗ & ΛΕΒΙ∆ΟΥ 10:50 10:50
∆ΑΧΤΥΛΙ∆Ι ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:30 X
ΚΗΦΙΣΙΑΣ & ΠΕΝΤΕΛΗΣ 10:40 10:30
ΚΟΜΒΟΣ Λ. ΜΑΡΑΘΩΝΟΣ & ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ 9:30 Χ
ΦΑΡΟΣ ΨΥΧΙΚΟΥ(ΕΝΑΝΤΙ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΥ) 10:00 10:00
ΦΑΝΑΡΙΑ ΝΕΑΣ ΕΡΥΘΡΑΙΑΣ 11:10 11:10
(XAΡΙΛΑΟΥ ΤΙΚΟΥΠΗ & ΕΛ.ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ) 

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΠΕΙΡΑΙΑΣ - ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ  

ΗΣΑΠ ΠΕΙΡΑΙΑΣ 10:00 9:30
ΑΚΤΗ ΜΙΑΟΥΛΗ & ∆ΗΜ.ΓΟΥΝΑΡΗ 10:10 9:40
ΑΚΤΗ ΜΟΥΤΣΟΥΠΟΥΛΟΥ & 2ΑΣ ΜΕΡΑΡΧΙΑΣ 10:20 9:50
ΕΘΝΙΚΗΣ (ΠΑΝ. ΤΣΑΛ∆ΑΡΗ) & ΛΕΝΟΡΜΑΝ 11:00 Χ

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΝΟΤΙΑ  

ΚΑΛΥΜΝΟΥ & ΒΑΡΗΣ ΚΟΡΩΠΙΟΥ 10:50 11:00
ΥΑΒΑΝΑΚΙ-ΒΑΡΚΙΖΑ 11:10 11:10
ΑΣΤΕΡΙΑ ΓΛΥΦΑ∆ΑΣ 10:30 10:40
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ & Ι. ΜΕΤΑΞΑ 10:20 10:30

 ΧΕΙΡΟ∆ΙΑΝΟΜΕΣ - ΚΕΝΤΡΟ  

ΠΟΣΕΙ∆ΩΝΟΣ & ΑΜΦΙΘΕΑΣ 10:00 10:10
ΚΑΤΕΧΑΚΗ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:10 10:10
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑΣ & ΚΗΦΙΣΙΑΣ 10:20 10:20
HILTON   11:00 10:30
ΒΟΥΛΙΑΓΜΕΝΗΣ & ΚΑΛΛΙΡΟΗΣ 10:40 10:40
ΑΚΑ∆ΗΜΙΑΣ & ΒΑΣ. ΣΟΦΙΑΣ 11:10 10:20
ΣΥΝΤΑΓΜΑ ΕΡΜΟΥ 11:30 11:00
ΚΟΛΩΝΑΚΙ   11:45 Χ

Έρχεται το iPhone 7
Στα κινεζικά social media διέρρευσαν οι πρώτες 
φωτογραφίες του νέου smartphone της Apple. Τα 
iPhone 7 και iPhone 7 Plus κινούνται στην ίδια 
γραµµή µε τα προηγούµενα. Η οθόνη παραµένει στις 
4,7 ίντσες για το iPhone 7 και στις 5,5 ίντσες για το 
iPhone 7 Plus. ∆εν υπάρχουν µεγάλες αλλαγές στο 
design, τα νέα iPhone παραµένουν µεταλλικά, µε 
τις γραµµές για τις κεραίες να µετατοπίζονται στην 
πάνω και κάτω άκρη. Το µεγάλο iPhone 7 Plus έχει 
dual-camera που λέγεται ότι θα είναι 12 Megapixel, 
ενώ στην κάτω πλευρά υπάρχουν τρεις κουκκίδες 
που µάλλον προορίζονται για smart connector 
(όπως στο iPad Pro), για να συνδέεις στο iPhone 
διάφορα αξεσουάρ. Όσοι βιάζονται θα πρέπει να 
περιµένουν δύο µήνες για την επίσηµη πρώτη.

ΕΒ∆ΟΜΑ∆Α 374η
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Ι∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ FREE SUNDAY 
Εκδοτική Α.Ε.

ΕΚ∆ΟΤΗΣ: ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΥΡΤΣΟΣ

∆ΙΕΥΘΥΝΤΡΙΑ Αγγελική Σπανού
ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟΣ ΕΝΤΥΠΟΥ 

                                 www.one9six.com
ΑΡΧΙΣΥΝΤΑΚΤHΣ ∆ηµήτρης Καραγκούνης

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΑ∆ΟΥ ΜΑΤΙΝΑ dmatina@cpress.gr 

210-6754430 εσωτ.554
∆ΙΟΡΘΩΣΗ-ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ 
Μπέττυ Σπανοπούλου

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ Εurokinissi

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΑΓΟΡΑΣ
ΣΤΑΜΑΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΣ 

nstamatog@cpress.gr
 210-6754430 εσωτ.553

 ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ MARKETING ΚΑΙ ∆ΙΚΤΥΟΥ
ΚΟΤΟΠΟΥΛΟΣ ΓΙΑΝΝΗΣ 

jk@free-sunday.gr 210-6771762
ΥΠΟ∆ΟΧΗ ∆ΙΑΦΗΜΙΣΗΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΟΥ ΒΙΚΥ 
vickyth@cpress.gr 210-6754430
ΑΝΑΠΤΥΞΗ ∆ΙΚΤΥΟΥ ∆ΙΑΝΟΜΗΣ 

dianomi@free-sunday.gr,  210-3506300

ΠΑΥΛΟΥ ΝΙΡΒΑΝΑ 12,   154 51 ΝΕΟ ΨΥΧΙΚΟ
ΤΗΛ: 210-6754430, FAX: 210-6729238

www.free-sunday.gr

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΕΚΤΥΠΩΣΕΙΣ IRIS ΑΕΒΕ
∆ιανέµεται ∆ωρεάν

*ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδηµοσίευση, η αναπαραγωγή, ολική, 
µερική ή περιληπτική, ή κατά παράφραση, ή διασκευή από-
δοσης του περιεχοµένου της εφηµερίδας µε οποιονδήποτε 
τρόπο, µηχανικό, ηλεκτρονικό, φωτοτυπικό, ηχογραφήσεως 
ή άλλον, χωρίς προηγούµενη γραπτή άδεια του εκδότη. Νόµοι 
238/ 1970, 4301/1979, Ν. 100/1975, Ν∆ 3565/1956 και 4254, 
1962 και κανόνες του ∆ιεθνούς ∆ικαίου.

ΘΕΜΑΤΑ

04 // ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ Μνηµονιακοί εφιάλτες 
µπλέκονται µε φαντάσµατα του παρελθόντος
06 // ΑΝΑΛΥΣΗ Ο ευρωβουλευτής της Ν∆ 
Γιώργος Κύρτσος για την πιθανότητα δραµατικής 
επιδείνωσης της κατάστασης της ελληνικής 
οικονοµίας
08 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Κ. ΠΟΥΛΑΚΗΣ «Εκλογές θα 
γίνουν το φθινόπωρο του 2019»
09 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Ν. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ «Τοµή για το 
πολιτικό σύστηµα η απλή αναλογική»
10 // ΙΤΑΛΙΑ Ο Γ. Καπόπουλος παρακολουθεί το 
δράµα του Ρέντσι
11 // ΑΝΑΛΥΣΗ Ο Γ. Κωνσταντινίδης για το 
παιχνίδι µε τον εκλογικό νόµο
12 // ΒΡΕΤΑΝΙΑ Είναι η Τερέζα Μέι µια νέα 
Θάτσερ;

SPORTS
ΕΥΡΩ-ΚΛΗΡΩΣΕΙΣ Οι δύο περνάνε, οι άλλοι δύσκολα

FREE TIME
37 // ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΘΥΜΙΟΣ ΚΟΥΚΙΟΣ «Όσο 
µεγαλώνω, το πατρικό µου ένστικτο ισχυροποιείται»
38 // SUCCESS  Ένα ελληνικό deli στο Παρίσι
39 // CINEMA Τι θα δούµε στις κινηµατογραφικές 
αίθουσες

02 περιεχόµενα

13 // TWITTER  Όσα τιτιβίσµατα θα θέλατε να είχατε 
διαβάσει
14 // ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ Επιχειρηµατικά νέα που σας 
ενδιαφέρουν
34 // ΡΕΠΟΡΤΑΖ Ο Χρ. Μάτης για τα οικονοµικά του 
προσφυγικού

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
σελ. 16-33

Θερµό καλοκαίρι 
(και) στην υγεία
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πολιτική

Μα πώς έγινε ένα σκάνδαλο ΠΑΣΟΚ-Ν∆ πρό-
βληµα ΣΥΡΙΖΑ; Η κυβέρνηση και η ∆ικαιο-
σύνη συγκρούονται για την ενδεχόµενη παρα-
γραφή της υπόθεσης Siemens, έντεκα χρόνια 
µετά την έναρξη της δικαστικής διαδικασίας; 

Και µόνο αυτό αρκεί για να αποδειχθεί στην πράξη ότι ζητούµενο 
δεν ήταν ποτέ η ουσιαστική διαλεύκανση του µεγαλύτερου πολι-
τικοοικονοµικού σκανδάλου της Μεταπολίτευσης αλλά µόνο η δι-
άχυση της κοινωνικής αηδίας για το προηγούµενο σύστηµα εξου-
σίας, ώστε να έρθει το επόµενο µε τον µανδύα της καθαρότητας που 
θα του επέτρεπε να βάλει τους δικούς του κανόνες στη λειτουργία 
της δηµόσιας σφαίρας χωρίς να ανατρέψει τις δοµές και τα θεµέλια 
του ελληνικού παρασιτικού/πελατειακού καπιταλισµού.

Κάπως έτσι µάθαµε για τις πράσινες µίζες στον Τσουκάτο και 
στον Μαντέλη, για κάτι καφετιέρες, πλυντήρια και τηλεφωνικά κέ-
ντρα σε µέλη µεγάλης γαλάζιας οικογένειας, καταλάβαµε ότι έφυ-
γαν από τη χώρα σχετικά εύκολα τα υπόδικα µεγαλοστελέχη της 
γερµανικής εταιρείας Χριστοφοράκος και Καραβέλας, τώρα συνει-
δητοποιούµε ότι οι ελληνικοί θεσµοί ούτε µπορούν ούτε έχουν τη 
βούληση να αδειάσουν τα σκοτεινά ντουλάπια µε τους σκελετούς 
του µαύρου πολιτικού χρήµατος.

∆εν µπορεί να βγάλει άκρη ο µέσος πολίτης για την αιτία του 
κακού: Καθυστέρησε από αµέλεια του υπουργείου Εξωτερικών η 
µετάφραση του βουλεύµατος για τους αλλοδαπούς κατηγορούµε-
νους ή όλα οφείλονται σε κωλυσιεργία των αρµόδιων δικαστικών 
αρχών; Είναι τόσο αντικρουόµενες οι προσεγγίσεις των δύο πλευ-
ρών, τόσο µετωπική η αντιπαράθεση, ώστε το µόνο ασφαλές συµπέ-
ρασµα είναι ότι υπάρχει κάτι πολύ σάπιο στο ελληνικό βασίλειο.

Η προσωπική παρέµβαση του πρωθυπουργού, που εµφανί-
στηκε να ζητά πιεστικά τη συνέχιση και επιτάχυνση της εκδίκασης, 
ήταν αναµενόµενη και αναπόφευκτη, από τη στιγµή που στο Μέ-
γαρο Μαξίµου κατάλαβαν ότι εκτίθενται όσο διαγράφεται κίνδυνος 
επ’ αόριστον αναβολής της δίκης.

Το λασπόλουτρο και η ανταλλαγή κατηγοριών, εσείς τα πήρατε 
- εσείς τους καλύπτετε, επιβεβαιώνουν τη συλλογική αίσθηση ότι 
οι ελληνικές ιστορίες δεν έχουν καλό τέλος. Θα µπορούσε το όργιο 
δωροδοκιών για το κλείσιµο συµφωνιών µε τον γερµανικό κολοσσό 
να έχει καταλήξει ήρεµα στον καταλογισµό ευθυνών και στην τιµω-
ρία των ενόχων. Κάπως έτσι θα δηµιουργούνταν η πεποίθηση ότι η 
πολιτεία λειτουργεί κανονικά και ότι δεν υπάρχουν εξαιρέσεις για 
κάποιες ελίτ. Αλλά συνέβη το ακριβώς αντίθετο και γι’ αυτό τσα-
λαβουτάµε ακόµη σε ένα έλος που µας τραβάει µε δύναµη προς τα 
κάτω.

H δυσοσµία της υπόθεσης Siemens δηλητηριάζει την ατµό-
σφαιρα αντιδιαπλοκής που ήθελε να δηµιουργήσει η κυβέρνηση ε-
νόψει του διαγωνισµού για τις τηλεοπτικές άδειες. Την επόµενη ε-
βδοµάδα θα γίνει η επιλογή των υποψηφίων που θα περάσουν στην 

επόµενη φάση και ένα µεγάλο κανάλι αναµένεται να αποκλειστεί, 
σηµατοδοτώντας το τέλος µιας εποχής, το οποίο ήδη διαφηµίζει ο 
ΣΥΡΙΖΑ.

Το κυνήγι των 200
Αν δεν υπήρχε η εµπλοκή στην υπόθεση Siemens, οι συνεργάτες 
του πρωθυπουργού θα ανάλωναν όλη τους την ενέργεια στην προ-
σπάθεια για την υπερψήφιση την επόµενη εβδοµάδα από όσο το 
δυνατόν περισσότερους βουλευτές του νέου εκλογικού νόµου. Η 
κυβέρνηση έχει πάρει µαζί της την Ένωση Κεντρώων του Β. Λε-
βέντη, το ΚΚΕ τάσσεται υπέρ της κατάργησης του µπόνους εδρών 
στο πρώτο κόµµα και του δικαιώµατος ψήφου στα 17, ενώ η Χ.Α. 
επιφυλάσσεται, γνωρίζοντας ότι οι ψήφοι της έχουν χαρακτηρι-
στεί ευπρόσδεκτες από τον ΠτΒ. Η µεγάλη πίεση ασκείται προς 
το ΠΑΣΟΚ, που επιµένει στο «όχι», παρόλο που ο πρόεδρος της 
∆ΗΜΑΡ, βουλευτής Επικρατείας της ∆ηµοκρατικής Συµπαράταξης 
Θ. Θεοχαρόπουλος θα υπερψηφίσει και ενώ άλλα στελέχη της κε-
ντροαριστεράς, όπως ο Γ. Ραγκούσης, τάσσονται υπέρ της απλής α-
ναλογικής. Με βάση τα µέχρι στιγµής δεδοµένα, οι 200 δεν βρίσκο-
νται και έτσι ο νέος νόµος θα ισχύσει από τις µεθεπόµενες εκλογές, 
που ο ΣΥΡΙΖΑ ελπίζει ότι θα είναι επαναληπτικές, ότι δηλαδή η 
Ν∆, εφόσον κερδίσει, δεν θα µπορέσει να σχηµατίσει κυβέρνηση 
και αναγκαστικά θα ξαναστηθούν κάλπες µέσα στις προθεσµίες που 
ορίζει ο νόµος. Έτσι κι αλλιώς, η κυβέρνηση θα δίνει µάχη µέχρι 
την τελευταία στιγµή για τη διασφάλιση των 200 «ναι» και για τον 
λόγο αυτό παραµένει στο τραπέζι το χαρτί της µείωσης του ορίου 
εκπροσώπησης των κοµµάτων στη Βουλή (3%), όπως επίσης και η 
παραχώρηση δικαιώµατος ψήφου στους οµογενείς.

Ο πρόεδρος της Ν∆ Κυρ. Μητσοτάκης δεν κρύβει ότι περιµένει 
από το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι να στραφούν ενάντια στην κυβέρ-
νηση στο συγκεκριµένο ζήτηµα και ότι αυτό αποτελεί προϋπόθεση 
για µια δική τους δυνητική κυβερνητική συνεργασία. Οι τακτικι-
σµοί και οι κοµµατικοί υπολογισµοί έχουν πλήρως υποκαταστήσει 
την πολιτική, αλλά αυτή είναι µια παλιά ιστορία.

Η αλλαγή του εκλογικού νόµου, σύµφωνα µε το κυβερνητικό 
αφήγηµα, αποτελεί εκπλήρωση µιας ιστορικής δέσµευσης της Αρι-
στεράς, ενώ ανταποκρίνεται στις ανάγκες της νέας εποχής, που δεν 
προβλέπει µονοκοµµατικές κυβερνήσεις. Την ειλικρινή απάντηση 
στο ερώτηµα αν θα διατυπώνονταν τα ίδια επιχειρήµατα στην περί-
πτωση που ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν πρώτος στις δηµοσκοπήσεις δεν είναι 
και πολύ δύσκολο να την υποθέσει κανείς.

Η δυστυχία των αριθµών
Ανεξάρτητα από την έκβαση της ψηφοφορίας για τον εκλογικό 
νόµο, το πολιτικό παιχνίδι θα κριθεί, τελικά, στο πεδίο της οικονο-
µίας και της αληθινής ζωής, µε το ευρωπαϊκό περιβάλλον να γίνεται 
όλο και πιο βαρύ, ειδικά µετά το τροµοκρατικό χτύπηµα στη Νίκαια 

της Γαλλίας, που δηµιουργεί συνθήκες αποσταθεροποίησης. Παρά 
τις ελπίδες που επενδύονται στον τουρισµό, η γενική εικόνα δεί-
χνει ότι υπάρχει εξάντληση της φοροδοτικής ικανότητας της κοινω-
νικής πλειοψηφίας, ενώ οι συνταξιούχοι έχουν ζαλιστεί προσπαθώ-
ντας να καταλάβουν πόσο εισόδηµα θα χάσουν και από πότε ακρι-
βώς. Τα πράγµατα θα ήταν ευκολότερα αν ήξεραν ότι θα πρόκειται 
για τις τελευταίες περικοπές, όµως συµβαίνει το ακριβώς αντίθετο. 
Ο κόφτης καραδοκεί και αν διαπιστωθούν δηµοσιονοµικές αστο-
χίες θα ενεργοποιηθεί, για να γίνει η διόρθωση µέσω µειώσεων σε 
µισθούς και συντάξεις.

Η κυβέρνηση είναι έτοιµη για ένα θερµό φθινόπωρο σε σχέση 
µε τα εργασιακά του ιδιωτικού τοµέα και θέλει τη σύγκρουση µε το 
∆ΝΤ για να διαφηµίσει αντίσταση στον νεοφιλελευθερισµό. Όµως 
είναι ισχυρή η πιθανότητα οι κάτω να µην ασχολούνται µε ιδεο-
λογικές µάχες αλλά µε το πώς θα τα βγάλουν πέρα στην καθηµε-
ρινότητα. Θα βρεθεί κρεβάτι στην εντατική για τον άρρωστο, πότε 
θα δοθεί το ραντεβού για τη χηµειοθεραπεία, πόσο θα κοστίσει το 
φροντιστήριο για το παιδί, πόσους µήνες θα καθυστερήσει η µισθο-
δοσία, ποιους οφειλέτες αφορούν οι κατασχέσεις και οι πλειστηρι-
ασµοί, θα λειτουργεί αύριο το µετρό;

Τέτοια πεζά ζητήµατα θα καθορίσουν το πολιτικό παιχνίδι πολύ 
περισσότερο από τα αποτελέσµατα της διπλωµατίας κορυφής, την 
οποία προτιµά ο πρωθυπουργός, όπως άλλωστε και όλοι οι προκά-
τοχοί του. Έχει τόσες φορές συµβεί να νοµίζουµε πως έξω πηγαί-
νουµε καλά και µέσα χάλια, που η επανάληψη λειτουργεί απλώς ως 
υπόµνηση µιας αδήριτης πραγµατικότητας.

Η SIEMENS, 
ΟΙ ΦΟΡΟΙ, 
Ο ΚΟΦΤΗΣ 
ΚΑΙ ΟΙ ΝΕΕΣ 
ΑΥΤΑΠΑΤΕΣ

Οι χαρούµενες selfies του 
πρωθυπουργού µε µαθητές της Βουλής 
των Εφήβων έδειξαν πόσο επενδύει 
στην παραχώρηση δικαιώµατος ψήφου 
στους 17άρηδες. Η πολιτική µάχη θα 
είναι σκληρή και θα χρησιµοποιηθούν 
συµβατικά και µη όπλα.

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ        @AggelikiSays
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ανάλυση

Η ΕΛΛΗΝΙΚΗ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΣΕ 

ΑΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΤΗ 
ΠΕΡΙΟΧΗ

Η 
ελληνική οικονοµία έχει µπει σε αχαρτο-
γράφητη περιοχή και κανείς δεν µπορεί 
να προβλέψει µε ακρίβεια τις εξελίξεις. Το 
πιθανότερο όµως είναι να υπάρξει σοβαρή 
έως δραµατική επιδείνωση στη διάρκεια 
των επόµενων 6-12 µηνών.

Περιορισµένη αντοχή
Όπως έδειξε η υπόθεση της αλυσίδας σούπερ µάρκετ Μαρινό-
πουλος και της JETOIL, ένα µέρος του ιδιωτικού τοµέα της οι-
κονοµίας έχει πλέον εξαιρετικά περιορισµένη αντοχή. Μετά από 
7 έως 8 χρόνια οικονοµικής και φορολογικής ταλαιπωρίας στέλ-
νει ανησυχητικά µηνύµατα ότι δεν µπορεί να συνεχίσει την προ-
σπάθεια.

Την κατάσταση περιπλέκει η καθυστερηµένη έναρξη της δια-
χείρισης των κόκκινων δανείων. Είναι αναγκαία, για να ενισχυθεί 
η θέση των τραπεζών και να αυξηθεί η ρευστότητα της οικονοµίας. 
∆εν υπάρχει όµως αµφιβολία ότι για ένα διάστηµα θα µεγαλώ-
σει τις δυσκολίες χρηµατοδότησης κυρίως των οριακών επιχειρή-
σεων του ιδιωτικού τοµέα και θα συµβάλει στην προσωρινή αύ-
ξηση των «λουκέτων» και της ανεργίας. Θα χρειαστούµε τουλάχι-
στον 12-18 µήνες για να καταγραφούν τα πρώτα ουσιαστικά θετικά 
αποτελέσµατα σε ό,τι αφορά την αύξηση της ρευστότητας.

Έλλειψη αξιοπιστίας και επενδύσεων
Η εφαρµογή του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου γίνεται λιγό-
τερο αποτελεσµατική εξαιτίας της έλλειψης αξιοπιστίας που χαρα-
κτηρίζει την κυβέρνηση και της µεγάλης πτώσης των επενδύσεων, 
οι οποίες, ανάλογα µε τον υπολογισµό, βρίσκονται στο 40%-45% 
του επιπέδου που ήταν πριν από την εκδήλωση της κρίσης.

Η κυβέρνηση Τσίπρα χρησιµοποιεί µια διπλή πολιτική 
γλώσσα. Στην Ε.Ε. δίνει διαβεβαιώσεις ότι θα εφαρµόσει πλήρως 
τα συµφωνηθέντα, ενώ στο εσωτερικό χαράσσει συνεχώς κόκκι-
νες γραµµές και καταγγέλλει την οικονοµική πολιτική που έχει 
συµφωνήσει µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς αντί να διεκδικήσει 
την ιδιοκτησία της. Η λεγόµενη ιδιοκτησία της οικονοµικής πο-
λιτικής –να θεωρεί δηλαδή η κυβέρνηση ότι την εκφράζει η οι-
κονοµική πολιτική που εφαρµόζεται και να το εξηγεί στην κοινή 
γνώµη– θεωρείται αναγκαία προϋπόθεση για να επιτύχουν τα 
δύσκολα µέτρα του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου. Προς το 
παρόν έχουµε µία µε το ζόρι εφαρµογή των συµφωνηθέντων, µε 
αποτέλεσµα να µεγαλώνει το κοινωνικό κόστος και να περιορίζε-
ται το οικονοµικό όφελος.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα όσα συµβαίνουν στον τοµέα 
των ιδιωτικοποιήσεων, όπου περιορίζεται συνεχώς το τίµηµα για 
την πώληση διαφόρων ∆ΕΚΟ, όπως ο ΟΛΠ και η ΤΡΑΙΝΟΣΕ, ε-
ξαιτίας των πολιτικών ταλαντεύσεων της κυβέρνησης, της κακο-
διαχείρισης και της απαξίωσης του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα 
της οικονοµίας και παρασκηνιακών συµφωνιών µε διαστάσεις 
σκανδάλου.

Το τίµηµα για την πώληση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ περιορίστηκε στα 
45 εκατ. ευρώ, ενώ πριν από 2-3 χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρούσε «ξε-
πούληµα» προσφορές που έφταναν µέχρι και τα 300 εκατ. ευρώ. 
Η ετήσια επιδότηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό για τις λεγόµενες άγονες γραµµές είναι της τάξης των 50 
εκατ. ευρώ τον χρόνο, ενώ συνεχίζεται το εργολαβικό πάρτι δισε-
κατοµµυρίων µε την ηµιτελή σιδηροδροµική υποδοµή, ο σχεδι-
ασµός της οποίας δεν έχει καµία σχέση µε τις πραγµατικές ανά-
γκες της οικονοµίας αλλά εκφράζει τη συνεννόηση του αρµόδιου 
υπουργού κ. Σπίρτζη µε τις ενδιαφερόµενες κατασκευαστικές ε-
ταιρείες. Η υπόθεση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ και ως έναν βαθµό του ΟΛΠ 
δείχνει ότι το στοίχηµα για αύξηση των δηµοσίων εσόδων µέσω 
ιδιωτικοποιήσεων, προκειµένου να περιοριστεί το χρέος του ∆η-
µοσίου, έχει ήδη χαθεί. Το όφελος που θα προκύψει θα έχει 
σχέση µε τα επενδυτικά προγράµµατα που θα προωθήσουν οι 
ξένες εταιρείες που εξαγόρασαν τις ∆ΕΚΟ. Στην περίπτωση της 
ΤΡΑΙΝΟΣΕ, προβλέπονται εξαιρετικά περιορισµένα, εφόσον η 
εταιρεία ασχολείται µε τη λειτουργία του δικτύου και όχι µε την 
υποδοµή, το κόστος της οποίας καλύπτουν ο Έλληνας φορολο-
γούµενος και τα ευρωπαϊκά ταµεία συνοχής.

www.kyrtsos.gr  George Kirtsos   @GiorgosKyrtsos

ΜΕ ΕΝΑ ΚΛΙΚ ΣΤΗ ΣΚΕΨΗ ΚΑΙ ΣΤΗ ∆ΡΑΣΗ ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Μεγάλες οι 
πιθανότητες 
για δραµατική 
επιδείνωση 
της κατάστασης.

Μεγάλο τµήµα του ιδιωτικού τοµέα 
δεν αντέχει άλλο την οικονοµική και 
φορολογική κακοµεταχείριση.

Το τροµοκρατικό χτύπηµα στη Νίκαια 
συνέβαλε στην επιδείνωση του 
ευρωπαϊκού περιβάλλοντος και της 
προοπτικής της ελληνικής οικονοµίας.

 ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ 
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

∆ηµοσιονοµικά µυστήρια
Η κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει µια βιτρίνα οµαλότητας σε ό,τι 
αφορά τη δηµοσιονοµική διαχείριση, πίσω από την οποία µπορεί 
να κρύβονται τεράστια προβλήµατα. Το πρώτο εξάµηνο του 2016 
επιτεύχθηκαν οι στόχοι για τα έσοδα, ενώ παρατηρείται και µε-
γάλη αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς την εφορία, οι ο-
ποίες πλέον αυξάνονται µε ρυθµό που ξεπερνάει το 1 δισ. ευρώ 
τον µήνα.

Μια προσεκτική µατιά στα στοιχεία του εξαµήνου δείχνει ότι 
οι στόχοι είναι εξαιρετικά περιορισµένοι και αρκετά κάτω από τα 
επίπεδα του πρώτου εξαµήνου του 2014, ενώ οι απαιτήσεις της ε-
φορίας για το δεύτερο εξάµηνο του 2016 είναι πολύ µεγαλύτερες 
και θεωρούνται ιδιαίτερα φιλόδοξες από τους περισσότερους ανα-
λυτές.

Ταυτόχρονα, παρατηρείται µεγάλη αύξηση των ανεξόφλητων 
οφειλών του ∆ηµοσίου προς τις επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα 
και δηµιουργούνται και άλλες ληξιπρόθεσµες οφειλές, όπως, για 
παράδειγµα, στην έναρξη συνταξιοδότησης πολλών δεκάδων χι-

λιάδων δικαιούχων και στην καταβολή του εφάπαξ.
Ο συνδυασµός αύξησης των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων 

του ∆ηµοσίου, της αύξησης των ληξιπρόθεσµων οφειλών των φο-
ρολογουµένων προς το ∆ηµόσιο και των υπερβολικά αισιόδοξων 
στόχων που έχουν τεθεί για τα έσοδα το δεύτερο εξάµηνο του 
2016 µπορεί να οδηγήσει σε µεγάλες δηµοσιονοµικές περιπέ-
τειες στη διάρκεια των επόµενων µηνών.

Εργασιακή απορρύθµιση
Την επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας, η οποία επέστρεψε 
στην ύφεση το 2015, µε ευθύνη της κυβέρνησης Τσίπρα, δυσχε-
ραίνει και η ανώµαλη κατάσταση που επικρατεί στον χώρο της ερ-
γασίας. Η µεγάλης διάρκειας ανεργία, που είναι δοµική, στέκεται 
στο ύψος της, εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι δεν αµείβονται 
κανονικά λόγω οικονοµικής αδυναµίας των επιχειρήσεων και τα 
δικαιώµατα των εργαζοµένων µετατρέπονται στις περισσότερες 
περιπτώσεις σε µια καθαρά τυπική υπόθεση που δεν έχει σχέση 
µε την οικονοµική πραγµατικότητα που διαµορφώνουν τα κυβερ-
νητικά λάθη και οι παραλείψεις.

Η κυβερνητική ηγεσία χαράσσει κατά κανόνα ανύπαρκτες 
κόκκινες γραµµές και δηλώνει ότι θα συγκρουστεί το φθινόπωρο 
µε τους Ευρωπαίους εταίρους και τους πιστωτές για τα εργασιακά, 
στην πραγµατικότητα, όµως, έχει τη βασική ευθύνη για την απορ-
ρύθµιση της αγοράς εργασίας, η οποία έχει πάρει µεγάλες δια-
στάσεις.

Επιδείνωση του περιβάλλοντος
Ο κ. Τσίπρας και οι συνεργάτες του στοίχισαν στην ελληνική οι-
κονοµία την απώλεια τουλάχιστον δύο χρόνων ανάπτυξης, το 
2015 και το 2016, και απέτρεψαν την έξοδό της από το µνηµόνιο, 
στο οποίο την εγκλώβισαν µέχρι τον Αύγουστο του 2018. Οι συ-
νέπειες από τα αποτυχηµένα πειράµατα του 2015 είναι τεράστιες 
και µεγαλώνουν µε το πέρασµα του χρόνου, καθώς εµφανίζει ση-
µάδια αποσταθεροποίησης το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα και αλλά-
ζει προς το χειρότερο το ευρωπαϊκό περιβάλλον.

Πρώτον, η επικράτηση του Brexit στο δηµοψήφισµα της 23ης 
Ιουνίου δηµιουργεί κλίµα οικονοµικής και επιχειρηµατικής α-
στάθειας και περιορίζονται κι άλλο οι πιθανότητες προσέλκυσης 
σοβαρών ξένων επενδυτών στην Ελλάδα.

∆εύτερον, µία από τις πρακτικές συνέπειες του Brexit είναι 
η δυσκολία επαρκούς χρηµατοδότησης του ήδη συρρικνωµένου 
ευρωπαϊκού προϋπολογισµού. Αυτό σηµαίνει ότι η ροή κοινοτι-
κών κονδυλίων προς την Ελλάδα θα κινηθεί χαµηλότερα από τα 
προγραµµατισµένα επίπεδα. Επιπλέον, η χρήση αυτών των κον-
δυλίων είναι εξαιρετικά χαµηλής ποιότητας, εφόσον µετατρέπο-
νται µε ευθύνη της ελληνικής πλευράς σε «πακέτα» υπέρ των ερ-
γολάβων και σε υποτιθέµενες κοινωνικές πρωτοβουλίες που εξυ-
πηρετούν πολιτικούς στόχους και ελάχιστη σχέση έχουν µε τις 
ανάγκες της οικονοµίας και την απασχόληση.

Τρίτον, όπως έδειξε και το τροµοκρατικό χτύπηµα στη Νί-
καια, οι χώρες-µέλη της Ευρωζώνης και η Ε.Ε. στο σύνολό της α-
δυνατούν να αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά την ισλαµική τρο-
µοκρατική απειλή, που έχει τις ρίζες της στην αδυναµία ενσωµά-
τωσης µουσουλµάνων της Γαλλίας, του Βελγίου, του Ηνωµένου 
Βασιλείου και άλλων χωρών, που µπορεί να είναι πολίτες δεύτε-
ρης και τρίτης γενιάς.

Το «µούδιασµα» που παρατηρείται στον ελληνικό τουρισµό 
και η διαρκής ενίσχυση της δυναµικής υπέρ των δεξιών ευρωσκε-
πτικιστών και των ακροδεξιών αντιευρωπαίων σε χώρες όπως η 
Αυστρία, η Ολλανδία, η Γαλλία και η Ιταλία έχουν άµεση σχέση 
µε την ανάπτυξη της ισλαµικής τροµοκρατίας στην Ευρώπη.

Τέταρτον, το λεγόµενο σχέδιο Γιούνκερ για την αύξηση των 
ιδιωτικών επενδύσεων, το οποίο ήταν σχεδιασµένο για να βοηθή-
σει κυρίως την Ελλάδα και την Πορτογαλία, πέρασε αλλά δεν α-
κούµπησε την ελληνική οικονοµία. Ο µεγάλος επιχειρηµατικός 
κίνδυνος και οι αδυναµίες του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος 
δεν επέτρεψαν την αξιοποίηση του σχεδίου Γιούνκερ σε όφελος 
της ελληνικής οικονοµίας σε µεγάλη κλίµακα, εφόσον δεν στηρί-
ζεται στις επιδοτήσεις του παρελθόντος αλλά σε ιδιωτικοοικονο-
µικά κριτήρια και στη µόχλευση κεφαλαίων.
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Ενεργοποιώντας την βιώσιμη  
αστική ανάπτυξη.
Oι λύσεις της Siemens για αποδοτική παροχή ενέργειας βοηθούν τις πόλεις 
να αναπτύσσονται με βιώσιμο τρόπο. 

Με την αναβάθμιση του Σταθμού 
Παραγωγής Ενέργειας Kirishskaya,  
η Αγία Πετρούπολη μπορεί να βοηθήσει 

στην ικανοποίηση των αυξανόμενων ενερ-
γειακών απαιτήσεων, ενώ ταυτόχρονα να 
μειώσει τις εκπομπές ρύπων CΟ2  

με βιώσιμο τρόπο. Στη Βόρεια Αφρική,  
οι ενεργειακές μας λύσεις διασφαλίζουν 
ότι πόλεις όπως η Casablanca θα έχουν  
μια αξιόπιστη παροχή ρεύματος.  
Στη Νέα Υόρκη, οι κτηριακές μας λύσεις 
μειώνουν τα ενεργειακά κόστη. Και στην 
Κίνα, μεταφέρουμε υδροηλεκτρική 
ενέργεια, που παράγεται στο Yunnan, 
1.400 χιλιόμετρα έξω από την πόλη Guangz 
hou. Σε όλο τον κόσμο, η Siemens βοηθά 
τις πόλεις να γίνουν μέρη όπου οι άνθρωποι, 
οι επιχειρήσεις και το περιβάλλον μπορούν 
να ευδοκιμήσουν. Κάθε ημέρα εργαζόμαστε 
με τον κόσμο για να δημιουργούμε λύσεις 
που θα κρατήσουν για πολλά χρόνια ακόμη. 

Η τεχνολογία της Siemens 
διασφαλίζει ότι  
οι αυξανόμενες  

ενεργειακές απαιτήσεις  
της περιοχής ικανοποιούνται  

με τον πιο οικολογικά  
υπεύθυνο τρόπο. 
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Οι εκλογές θα γίνουν το φθινόπωρο του 
2019 διαβεβαιώνει ο Κ. Πουλάκης, γ.γ. 
του υπουργείου Εσωτερικών. Και αισιο-
δοξεί για την ψήφιση του νέου εκλογικού 

νόµου ακόµη και από 200 βουλευτές.

Αποκλείετε να γίνουν εκλογές µέσα στο 2016;
Οι εκλογές θα γίνουν στην ώρα τους. Κι αυτή είναι 
το φθινόπωρο του 2019. Περάσαµε δυσκολίες τον 
προηγούµενο ενάµιση χρόνο, όχι µόνο εξαιτίας της 
ανοιχτής διαπραγµάτευσης αλλά και της εκ των 
έσω υπονόµευσης απ’ όσους επένδυσαν στο σε-
νάριο της «αριστερής παρένθεσης». Η περίοδος 
αυτή έχει τελειώσει οριστικά. ∆ώσαµε στους πο-
λίτες τη δυνατότητα να µας κρίνουν για τις επιλο-
γές µας και για τη στάση που τηρήσαµε έναντι των 
εταίρων και δανειστών µας. Ήµαστε η πρώτη κυ-
βέρνηση που επέλεξε να το κάνει αυτό και ο ελλη-
νικός λαός µας έδωσε την εµπιστοσύνη του για να 
συνεχίσουµε. Και πλέον, µετά και την επιτυχή ολο-
κλήρωση της πρώτης αξιολόγησης, έχουµε µπει σε 
µια περίοδο κανονικότητας. Η κυβέρνηση, λοιπόν, 
είναι σταθερή, συµπαγής και έχει ένα σηµαντικό 
έργο να επιτελέσει. Η κυβέρνηση της Αριστεράς 
ανέλαβε την ιστορική ευθύνη να βγάλει τη χώρα 
από τον φαύλο κύκλο των µνηµονίων, που προ-
κάλεσαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Και αυτό 
θα κάνει. Θα κλείσουµε µε επιτυχία τον κύκλο της 
τρέχουσας συµφωνίας και θα εφαρµόσουµε το πα-
ράλληλο πρόγραµµά µας, ώστε µε ορίζοντα το 2021 
να έχουµε βγει οριστικά από την κρίση, µε όχηµα 
τη δίκαιη ανάπτυξη.

Πώς θα πείσετε ότι δεν προωθείτε απλή αναλο-
γική για να δυσκολέψετε τη Ν∆ που προηγείται 
στις δηµοσκοπήσεις;
Όπως ξέρετε, ασχολούµαι επί χρόνια µε τις δηµο-
σκοπήσεις. Ωστόσο, θεωρώ –και αυτό δεν το λέω 
πρώτη φορά τώρα, που τα στοιχεία της πρόθεσης 
ψήφου δείχνουν µικρό προβάδισµα της Ν∆– ότι 
δεν πρέπει να τους δίνουµε περισσότερη αξία απ’ 
όση πράγµατι έχουν. ∆ηλαδή, ως «φωτογραφίες» 
της συγκεκριµένης στιγµής. Όπως σας είπα, εκλο-
γές έχουµε σε περίπου 3,5 χρόνια από τώρα. Στην 
πολιτική, ειδικά στην πυκνή από εξελίξεις περίοδο 
που διανύουµε, είναι ένας αιώνας. Θα σας θυµίσω 
µόνο ότι τον Οκτώβριο του 2009 το ΠΑΣΟΚ πήρε στις 
εκλογές 43% και µόλις 2,5 χρόνια µετά, το 2012, ορι-
ακά κατάφερε να ξεπεράσει το 10%. Εποµένως, ας 
µην προτρέχουµε. Για να ξεφύγουµε όµως από τη 
δηµοσκοπική επικαιρότητα, θα ήθελα να θυµίσω 
ότι η απλή αναλογική υπήρξε η πάγια θέση µας επί 
40 χρόνια. Είναι παράλογο να ισχυριστεί κάποιος 
ότι δήθεν την εφηύραµε τώρα, για να πλήξουµε τη 
Ν∆. Σκεφτείτε µόνο τι θα µας έλεγαν, οι ίδιοι ακρι-
βώς άνθρωποι που σήµερα προσπαθούν να µας 
προσάψουν µικροκοµµατική σκοπιµότητα, αν τυχόν 
περνούσε η κυβερνητική µας θητεία χωρίς να έ-
χουµε φέρει την απλή αναλογική. ∆εν γίνεται µονά 
ζυγά να απολογούµαστε…

Υπάρχει περίπτωση να ψηφιστεί µε 200 ψήφους 
ο νέος εκλογικός νόµος, ώστε να ισχύσει από 
τις επόµενες εκλογές;
Θεωρώ πως είµαστε πολύ κοντά στον στόχο αυτό. 
Άλλωστε, µεταχειριζόµενος κι εγώ τα πρόσφατα δη-
µοσκοπικά ευρήµατα, υπενθυµίζω ότι την απλή α-
ναλογική στηρίζει η συντριπτική πλειοψηφία, 60%-
70%, των πολιτών, ακόµα και οι µισοί περίπου ψη-
φοφόροι της Ν∆. Κάθε πολιτική δύναµη, λοιπόν, 

και κυρίως αν αυτοτοποθετείται στον προοδευτικό 
χώρο, αναλαµβάνει τις ευθύνες των επιλογών της, 
που θα φανούν το βράδυ των επόµενων εκλογών, 
αν δηλαδή θα χαρίσει 50 έδρες στο πρώτο κόµµα, 
όποιο κι αν είναι αυτό. Ήδη το ΚΚΕ, παρά τις αντιρ-
ρήσεις που έχει εκφράσει –πολλές από τις οποίες 
δεν σας κρύβω ότι προσωπικά τις ακούω µε µε-
γάλη προσοχή–, αποφάσισε να στηρίξει την κατάρ-
γηση του µπόνους, τιµώντας την ιστορία του. Το ίδιο 
και η Ένωση Κεντρώων. Εποµένως, είναι η υπό-
λοιπη δηµοκρατική αντιπολίτευση, και πρωτίστως 
το ΠΑΣΟΚ, που θα πρέπει να απαντήσει, τόσο συλ-
λογικά όσο και καθένας από τους βουλευτές του 
ατοµικά: Θα ταυτιστεί µε τη συντηρητική παράταξη 
και τον κ. Μητσοτάκη ή θα αφουγκραστεί την κοι-
νωνική του βάση, ακολουθώντας, αν θέλετε, την 
πρόταση που το ίδιο είχε καταθέσει ακριβώς έναν 
χρόνο πριν;

Η απλή αναλογική µπορεί να κάνει υποχρεω-
τική την κυβερνητική συνεργασία ΣΥΡΙΖΑ-Ν∆. 
Αυτό θέλετε;
Οι κυβερνητικές συνεργασίες στηρίζονται σε κοινές 
προγραµµατικές βάσεις. Βλέπετε να υπάρχουν τέ-
τοια περιθώρια µε τη Ν∆; Για να απαντήσω όµως 
επί της ουσίας, τα πιθανά κυβερνητικά σχήµατα δεν 
προκύπτουν από το εκλογικό σύστηµα αλλά από τη 
λαϊκή θέληση. Και µέχρι σήµερα οι πολίτες έχουν 
αποδειχθεί πολύ σοφότεροι στις επιλογές τους απ’ 
ό,τι κάποιοι πιστεύουν. Κατ’ αρχήν, λοιπόν, θεωρώ 

 ΣΤΗΝ ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ

«Είµαστε κοντά στους 200 
για τον εκλογικό νόµο»

Κώστας Πουλάκης, γ.γ. υπουργείου Εσωτερικών 
& ∆ιοικητικής Ανασυγκρότησης

εξαιρετικά απίθανο το ενδεχόµενο να πάρουν και 
τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα τόσο χαµηλά ποσοστά, 
ώστε να µην µπορεί να σχηµατιστεί κυβέρνηση µε 
πυρήνα ένα από τα δύο. Ωστόσο, εάν αυτό το απί-
θανο σενάριο επιβεβαιωθεί, θα πρόκειται για πολι-
τικό σεισµό. Και, σε µια τέτοια περίπτωση, κανένα 
µπόνους δεν θα µπορούσε να κρύψει το πολιτικό 
πρόβληµα και την κοινωνική δυσαρέσκεια πίσω 
από το εκλογικό αποτέλεσµα. Εκείνη τη στιγµή, λοι-
πόν, αν και όταν έρθει, κάθε πολιτική δύναµη θα 
κληθεί να µεταφράσει το µήνυµα της κάλπης και 
να πορευτεί αναλόγως. Αυτή τη στιγµή, πάντως, 
ένα τέτοιο σενάριο είναι θεωρητικό.

Γιατί ψήφος στα 17; Στις περισσότερες χώρες 
της Ε.Ε. δεν συµβαίνει αυτό.
∆εν συµβαίνει ακόµα. Γιατί η τάση οδεύει προς τα 
εκεί, αν πάρουµε υπόψη το σχετικό ψήφισµα του 
Συµβουλίου της Ευρώπης του 2011, αλλά και τις 
συζητήσεις που διεξάγονται στην Ε.Ε. για την κα-
θιέρωση ενιαίων κανόνων για τις ευρωεκλογές. 
Εποµένως, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί η Ελλάδα θα 
πρέπει να είναι πάντοτε ουραγός των ευρωπαϊκών 
εξελίξεων και γιατί είναι αρνητικό, έστω σε θέµατα 
πολιτικών δικαιωµάτων, να είµαστε στην πρωτοπο-
ρία. Άλλωστε, ας µην ξεχνάµε ότι ειδικά η ελληνική 
νεολαία υπέστη τα τελευταία χρόνια µια βίαιη ωρί-
µανση, λόγω των ιδιαίτερα δύσκολων συνθηκών 
που βιώνει. Και, σε κάθε περίπτωση, δεν κατανοώ 
τις ενστάσεις ούτε της Ν∆ ούτε του ΠΑΣΟΚ, αφού 

η µείωση του ορίου εκλογικής ενηλικότητας απο-
τελεί αίτηµα των Νεολαιών του Ευρωπαϊκού Λα-
ϊκού Κόµµατος και των Ευρωπαίων Σοσιαλδηµο-
κρατών. Πολύ περισσότερο που η συζήτηση αυτή 
δεν είναι καινούργια. Ας θυµίσω, λόγου χάρη, ότι 
αντίστοιχες εισηγήσεις είχαν κατατεθεί στον τότε 
πρωθυπουργό, κ. Καραµανλή, από κορυφαίους 
συνταγµατολόγους και στενούς του συνεργάτες, 
ήδη το 2006, και µάλιστα είχαν δηµοσίως εκφρα-
στεί θετικά και στελέχη του ΠΑΣΟΚ. Τι έχει αλλά-
ξει 10 χρόνια µετά;

Γιατί όχι στην κατάτµηση των µεγάλων περιφε-
ρειών; ∆εν είναι προτεραιότητα ο περιορισµός 
του µαύρου πολιτικού χρήµατος που διευκολύ-
νεται από το µεγάλο µέγεθος των εκλογικών πε-
ριφερειών και τον µεγάλο αριθµό υποψηφίων;
Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε ότι το πρόβληµα 
της διαπλοκής δεν είναι ποσοτικό; ∆ιότι εξάρτηση 
των υποψηφίων από τα ΜΜΕ υπάρχει και στις µι-
κρότερες περιφέρειες και µάλιστα σε πολλές περι-
πτώσεις είναι πολύ πιο ευθεία. Είναι κοινό µυστικό 
στην περιφέρεια ότι πολλά τοπικά ΜΜΕ έχουν συ-
γκεκριµένη –και διόλου ευκαταφρόνητη– «ταρίφα» 
για να προβάλουν έναν υποψήφιο. Εποµένως, προ-
σωπική µου γνώµη είναι ότι το πρόβληµα της δια-
πλοκής πρέπει να αντιµετωπιστεί στη ρίζα του. Και 
η ρίζα βρίσκεται στον σταυρό προτίµησης και, κυ-
ρίως, στην πολιτική κουλτούρα που έχει καλλιερ-
γηθεί επί δεκαετίες, στρεβλώνοντας σε πολλές πε-
ριπτώσεις τα κριτήρια βάσει των οποίων επιλέγουν 
οι πολίτες. Εκεί, λοιπόν, πρέπει να δουλέψουµε. Και 
βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η κατάτµηση των 
περιφερειών αποπολιτικοποιεί σηµαντικά τη δια-
δικασία εκλογής των βουλευτών και δυσκολεύει 
τα κόµµατα, ιδίως τα µικρά, να αναδεικνύουν κε-
ντρικά πολιτικά τους στελέχη. Επισήµως, πάντως, 
από την πλευρά της κυβέρνησης το θέµα παραµέ-
νει ανοιχτό και προς συζήτηση στο µέλλον.

Γιατί όχι στην ψήφο των οµογενών;
∆εν έχει πει κανένας όχι στην ψήφο των οµογενών. 
Αλλά –και αυτό το έχω γράψει δηµοσίως πολύ πριν 
καταθέσει η Ν∆ τη σχετική πρότασή της– δεν µπορεί 
να αντιµετωπίζονται οι οµογενείς ως ανίδεοι ιθαγε-
νείς, τους οποίους θα εξαγοράσουµε µε «καθρεφτά-
κια». Η ψήφος των οµογενών έχει πολύ σηµαντικές 
πολιτικές, οικονοµικές, συνταγµατικές και τεχνικές 
προεκτάσεις, τις οποίες πρέπει κανείς να µελετή-
σει, προκειµένου να τους επιτρέψει να ασκήσουν 
µε τρόπο ουσιαστικό και ισότιµο προς τους υπό-
λοιπους πολίτες το εκλογικό τους δικαίωµα. ∆ιότι, 
διαφορετικά, το να δώσουµε το δικαίωµα σε 1,5 ε-
κατοµµύρια Έλληνες του εξωτερικού να εκλέγουν 
5 βουλευτές, όπως έχει προταθεί, τη στιγµή που τα 
υπόλοιπα 6 εκατοµµύρια θα εκλέγουν 295, αποτε-
λεί κατάφωρη παραβίαση της αρχής της ισοδυνα-
µίας της ψήφου και καθιστά το εκλογικό δικαίωµα 
των οµογενών διακοσµητικό. Και για να βάλω και 
µία πολιτική διάσταση, προφανώς, κατά τη γνώµη 
µου, είναι τελείως διαφορετική η αξιολόγηση του 
συµπατριώτη µας εκείνου που έχει φύγει από τη 
χώρα από τη δεκαετία του ’50 και των δεύτερης και 
τρίτης γενιάς απογόνων του και του παιδιού εκεί-
νου που αναγκάστηκε πριν από δύο ή τρία χρόνια 
να εγκαταλείψει την Ελλάδα υπό το βάρος της κρί-
σης. Είναι κι αυτό µία παράµετρος που πρέπει να 
λάβουµε υπόψη. Εµείς, λοιπόν, δεν λέµε όχι. Λέµε 
κατ’ αρχήν ναι, αλλά µε ψυχραιµία, σοβαρότητα, 
µελέτη και χωρίς επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα.



www.freesunday.gr 0917.07.2016

συνέντευξη

Ως «το πλέον προηγµένο είδος πολι-
τικού πολιτισµού» χαρακτηρίζει την 
απλή αναλογική ο κοσµήτορας της 
Βουλής και βουλευτής Αττικής του 
ΣΥΡΙΖΑ Νάσος Αθανασίου, τονίζο-

ντας παράλληλα ότι αλλαγή εκλογικού νόµου 
δεν σηµαίνει και πρόωρες εκλογές και εκτιµώ-
ντας ότι ούτε η Ν∆ επιθυµεί πρόωρη προσφυγή 
σε κάλπες.

Είναι κατά την άποψή σας εφικτός ο στόχος 
της υπερψήφισης του νέου εκλογικού νόµου 
από 200 βουλευτές, ώστε να εφαρµοστεί από 
την επόµενη εκλογική αναµέτρηση;
Με ενδιαφέρει πολύ να το µάθω κι εγώ. Πάντως, 
αυτός ο νόµος που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ αποτε-
λεί τη µεγαλύτερη τοµή στην πολιτική κοινωνία 
µας κατά τα τελευταία πενήντα χρόνια. Μιλώ-
ντας στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, προει-
δοποίησα ότι όσοι καταψηφίσουν την απλή ανα-
λογική απορρίπτουν το πλέον προηγµένο είδος 
πολιτικού πολιτισµού. Τι είναι η απλή αναλογική; 
Είναι η οµαλή µέθοδος µέτρησης, όπου το ένα το 
µετράς για ένα, το δύο για δύο κ.ο.κ. Τι έχουµε 
σήµερα; Μία ανώµαλη µέθοδο µέτρησης, όπου 
το 1 µετατρέπεται σε 1,5% για το πρώτο κόµµα, 
ενώ για το τελευταίο κόµµα το 1 γίνεται… 0,8%! 
Αρκεί αυτή η απάντηση; Όχι, διότι απλή αναλο-
γική προπάντων σηµαίνει µετάβαση στον πολι-
τισµό της συναίνεσης, αφού κατά κανόνα οδη-
γεί σε συµµαχικές κυβερνήσεις. Ποιες είναι οι 
απόψεις που υποστηρίχτηκαν στη Βουλή; Η µία 
άποψη είναι «όχι στην απλή αναλογική, θα µας 
καταστρέψει». Είναι σαν να σου λένε: δεν είστε 
άξιοι γι’ αυτό τον πολιτισµό, τον πολιτισµό της 
συναίνεσης, των συµµαχιών. Είχα ασχοληθεί 
µε αυτό το θέµα ως µεταφραστής. Στη Σουηδία 
έχει κατά καιρούς επικρατήσει αυτός ο πολιτι-
σµός της συναίνεσης. Ο ΣΥΡΙΖΑ τι λέει; Υποστη-
ρίζει ότι είµαστε άξιοι γι’ αυτό τον πολιτισµό της 
συναίνεσης, που είναι υψηλού βαθµού πολιτι-
σµός. Η αντίθετη άποψη τι αναφέρει; Όχι, δεν 
είστε άξιοι γι’ αυτό τον πολιτισµό της συναίνε-
σης. Ακυβερνησία! Χάος! Ξέρετε, αυτό το επι-
χείρηµα µπορεί να λειτουργήσει και αντίστροφα: 
µήπως δεν µπορούµε να φτάσουµε στον πολιτι-
σµό της συναίνεσης επειδή ακριβώς δεν έχουµε 
την απλή αναλογική, επειδή τίποτα δεν µας υπο-
χρεώνει να µιλήσουµε µεταξύ µας δηµιουργικά, 
να βρούµε τον κοινό τόπο και τελικά να καταλή-
ξουµε ακόµη και σε συµµαχικές κυβερνήσεις; 
∆εν θέλω να δεχτώ ότι αυτή η χώρα δεν είναι 
άξια τέτοιου πολιτισµού. Κατά τα άλλα, εκστοµί-
ζουµε τα µεγάλα λόγια που µας υπαγορεύει η 
αρρωστηµένη προγονοπληξία µας και διαψευ-
δόµαστε όταν καλούµαστε να αποδείξουµε ότι 
κάτι επιτέλους έχουν αφήσει πάνω µας οι ιδρυ-
τές της δηµοκρατίας στην ανθρωπότητα. Αφήστε 
που ένα νέο Σύνταγµα µπορεί να εξασφαλίσει, 
αν το επιθυµούµε ειλικρινά, ακόµη και την εξά-
ντληση της κυβερνητικής τετραετίας.

Γιατί η κυβέρνηση εγείρει θέµα εκλογικού 
νόµου τώρα; Υπάρχει ενδεχόµενο πρόωρης 
προσφυγής στις κάλπες;
Ποιος θέλει εκλογές, εκτός από τον κ. Μητσοτάκη; 
Κατά βάθος τις θέλει κι αυτός; Ύστερα, νοµίζετε 
ότι όλοι οι βουλευτές της Ν∆ συµφωνούν µαζί 
του; Τώρα έπρεπε να τεθεί το θέµα του εκλογι-
κού νόµου, διότι οι επόµενες εκλογές απέχουν 

χρονικά. Αυτά τα θέµατα συζητούνται τρία χρό-
νια πριν από τις εκλογές, όχι ένα.

Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε το δικαίωµα 
ψήφου στους 17άρηδες και γιατί;
Για να εξετάσουµε σοβαρά αυτό το θέµα πρέπει 
να δούµε πώς λειτούργησε εκεί που εφαρµό-
στηκε. Απορώ: όσοι εναντιώνονται στην ψήφο 
στα 17, γιατί δεν µελετούν αυτό που έχει γίνει 
στις άλλες χώρες; Ποια είναι η συζήτηση που 
διεξήχθη στη Βρετανία; Γιατί στο δηµοψήφισµα 
για την ανεξαρτησία της Σκοτίας ψήφισαν παι-
διά 16 ετών; ∆ιότι στη Βρετανία αναρωτιούνται 
σοβαρά για ποιον λόγο οι νέοι απεχθάνονται την 
πολιτική. Θέλουν εµπράκτως να απαντήσουν σε 
αυτό το ερώτηµα, προσπαθούν να επιλύσουν αυτό 
το πρόβληµα φέρνοντας τους νέους κοντά στην 
πολιτική. Προσπαθώντας, λοιπόν, να µειώσουν 
την απαρέσκεια των νέων για την πολιτική, ε-
φάρµοσαν στη Σκοτία για πρώτη φορά την ψήφο 
στα 16. Το πείραµα έγινε εκεί κατά τη διεξαγωγή 
του δηµοψηφίσµατος για την ανεξαρτησία της 
και στέφθηκε στην πράξη µε απόλυτη επιτυχία. 

Η ψήφος στους 17άρηδες 
αποτελεί πεποίθηση και 
πρότασή μας στον αρμόδιο 
υπουργό Εσωτερικών 
Παναγιώτη Κουρουμπλή σε 
ανύποπτο χρόνο. Μεταξύ 
άλλων προτερημάτων, 
αυξάνει το ειδικό βάρος των 
νέων στην κοινωνία και στα 
κόμματα.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

´ Η απλή αναλογική προσφέρει 
ένα σωσίβιο στο ΠΑΣΟΚª

Νάσος Αθανασίου, κοσµήτορας της Βουλής, 
βουλευτής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ

Τα παιδιά συζήτησαν σοβαρά, είπαν πράγµατα 
που δεν τόλµησαν οι µεγάλοι και, παρ’ ότι απε-
χθάνονται την πολιτική, προσήλθαν µαζικά στις 
κάλπες. Θα µπορούσαµε να ζήσουµε κάτι τέτοιο 
και στην Ελλάδα; Νοµίζω ότι σε αυτό τουλάχι-
στον η αντιπολίτευση δεν θα έπρεπε να πει όχι.

Σηµείωσα µε ενδιαφέρον την παρατήρηση 
ότι ο αστικός κώδικας δεν αναγνωρίζει δικαιο-
πρακτική ικανότητα για τη µεταβίβαση ενός α-
κινήτου σε έναν άνθρωπο 17 χρόνων, δεν του 
αναγνωρίζει την ικανότητα να συνάπτει µόνος 
του συµβάσεις εργασίας (θέλει την άδεια του 
γονιού του), δεν του αναγνωρίζει πλήρη κατα-
λογισµό, άρα ορθώς δεν του επιτρέπει να ψη-
φίζει. Ας το δούµε όµως και διαφορετικά. Όταν 
ένα παιδί διακόπτει στα 15 του ή στα 16 του το 
σχολείο και εργάζεται στο βουλκανιζατέρ του 
πατέρα του, γιατί σε αυτό το παιδί δεν αναγνω-
ρίζουν δικαίωµα ψήφου; Όταν τον καλούµε στα 
16 του να λάβει την πιο σηµαντική απόφαση της 
ζωής του, πού και τι θα σπουδάσει, γιατί να µην 
του αναγνωρίζουµε και το δικαίωµα να ψηφίζει; 
Η ψήφος στους 17άρηδες αποτελεί πεποίθηση 

και πρότασή µας στον αρµόδιο υπουργό Εσω-
τερικών Παναγιώτη Κουρουµπλή σε ανύποπτο 
χρόνο. Μεταξύ άλλων προτερηµάτων, αυξάνει 
το ειδικό βάρος των νέων στην κοινωνία και 
στα κόµµατα. Η επίµονη γήρανση της ελληνι-
κής κοινωνίας απαιτεί εξισορρόπηση. Η ψήφος 
των αποδήµων είναι το αναγκαίο συµπλήρωµα.

Η Ν∆ κατηγορεί την κυβέρνηση ότι φέρνει 
νέο εκλογικό νόµο επειδή βλέπει ότι χάνει 
και θέλει να ´ ρυθµίσει ª  τις µετεκλογικές ε-
ξελίξεις. Πώς το σχολιάζετε;
Ο καθένας βγάζει ό,τι έχει µέσα του. Καιροσκο-
πισµό έχουν µέσα τους, αυτόν βγάζουν. Υποκρι-
σία έχουν µέσα τους, αυτή βγάζουν και τη χρε-
ώνουν πονηρά στους απέναντι.

Θα ήθελα κι ένα σχόλιό σας για τη στάση των 
υπόλοιπων κοµµάτων σε σχέση µε την πρό-
ταση της κυβέρνησης για τον εκλογικό νόµοº
Με εντυπωσίασε η στάση του ΠΑΣΟΚ. Ο ελληνι-
κός λαός έφερε το ΠΑΣΟΚ στη θέση που το έφερε. 
∆εν το κατάργησε. ∆εν το έστειλε σπίτι του. Το έ-
στειλε εκεί που το έστειλε. Χαµηλά σε σχέση µε 
το παρελθόν του. Πολύ χαµηλά. Η απλή αναλο-
γική τι προσφέρει στο ΠΑΣΟΚ; Θα το πω χοντρά. 
Προσφέρει ένα σωσίβιο. Γιατί το ΠΑΣΟΚ αρνεί-
ται να λάβει αυτό το σωσίβιο; Ποιος αποφάσισε 
να δολοφονήσει το ΠΑΣΟΚ προτού αποφασίσει 
να κάνει κάτι ανάλογο ο ελληνικός λαός; Ποιος 
θέλει να στείλει το πτώµα του λάφυρο στη Ν∆; 
Για να αποκοµίσει τι; Τόσο σπουδαίο πράγµα 
είναι µια θέση στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας της;

Την ίδια στιγµή το ∆ΝΤ, ενόψει της δεύτε-
ρης αξιολόγησης, επανέρχεται µε εξαιρετικά 
σκληρές θέσεις για τα εργασιακά. Τι νοµίζετε 
ότι µπορεί να κάνει η κυβέρνηση;
Να κρατήσει άµυνα και να αναζητήσει τις απα-
ραίτητες συµµαχίες στην υπόλοιπη Ευρώπη. Να 
ζητήσει την υποστήριξη και των άλλων ελληνι-
κών κοµµάτων, ώστε η συµµαχία να γίνει ισχυ-
ρότερη. Ας κρίνουν µόνα τους αν επιθυµούν να 
συµµετάσχουν. Αν το κάνουν, θα αποδείξουν ότι 
είναι άξια του πολιτισµού της συναίνεσης, τον 
οποίο απαιτούν οι νέοι καιροί. Η κοινωνία έχει 
ξεπεράσει τις άγονες αντιπαραθέσεις. Μονάχα 
οι υπανάπτυκτοι τις αναπαράγουν.
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Ό
λα δείχνουν ότι την 29η Ιουλίου, όταν θα δο-
θούν στη δηµοσιότητα τα stress tests των τρα-
πεζών της Ε.Ε. και θα πρέπει να παρθούν απο-
φάσεις για την ανακεφαλαίωση των ιταλικών 
τραπεζών, θα επιλεγεί µια λύση διαχειρίσιµη 
πολιτικά από την κυβέρνηση Ρέντσι, µε µεθό-

δευση, νοµιµοποίηση και εξισορροπήσεις που δεν θα αµφισβη-
τούν το πλαίσιο του bail in ως γενικό κανόνα διαχείρισης παρό-
µοιων κρίσεων.

Ο από µηχανής θεός και αυτόκλητος συνήγορος της Ρώµης 
ήταν η Deutsche Bank, που µίλησε για την ανάγκη εκταµίευσης 
ρευστότητας για τη στήριξη του ευρωπαϊκού τραπεζικού συστήµα-
τος. Μια τοποθέτηση που προειδοποιεί ότι στην περίπτωση που το 
Βερολίνο πιέσει για σκληρό bail in τον Ρέντσι, µπορεί να πυροδο-
τήσει ντόµινο όχι στην περιφέρεια και στον Νότο αλλά εντός της 
ενάρετης Γερµανίας, όπου είναι γνωστό τι σκελετοί κρύβονται στα 
ντουλάπια συστηµικών αλλά και τοπικών τραπεζών.

Βαριές ασθένειες
Μετά τον από µηχανής θεό της παραπαίουσας γερµανικής τράπε-
ζας ήρθε το δίχτυ ασφαλείας της αναγγελίας, την Τετάρτη 13 Ιου-
λίου, από τον εκπρόσωπο του Ολάντ της σύγκλησης της δεύτερης 
σε δύο µήνες τριµερούς συνάντησης κορυφής του Γάλλου Προέ-
δρου µε την καγκελάριο Μέρκελ και τον πρωθυπουργό Ρέντσι στα 
τέλη Αυγούστου.

Ένα ραντεβού που φαίνεται να εγγυάται ότι µέχρι τότε τουλά-
χιστον δεν θα υπάρξει δηµόσια µετωπική σύγκρουση Ρώµης-Βε-
ρολίνου, ούτε για τις τράπεζες αλλά ούτε για τα δηµοσιονοµικά ελ-
λείµµατα. Σε κάθε περίπτωση, τουλάχιστον µπορούµε να είµαστε 
βέβαιοι ότι µε την επιβολή κάποιων διαχειρίσιµων κυρώσεων για 
τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα στην Ισπανία και στην Πορτογαλία 
η Γερµανία δεν πρόκειται να δώσει τη χαριστική βολή στους ετοι-

Γερουσίας και την περικοπή του αριθµού των µελών της για τον Ο-
κτώβριο και δεσµεύτηκε να παραιτηθεί σε περίπτωση αρνητικού 
αποτελέσµατος.

Ήττα Ρέντσι
Σήµερα η πλειοψηφία των αναλυτών και των δηµοσκοπήσεων 
δείχνει να έχει κλειδώσει η ήττα Ρέντσι στις κάλπες του Οκτω-
βρίου.

Το ερώτηµα που τίθεται είναι αν θα έχουµε απλώς αλλαγή 
πρωθυπουργού ή η Ιταλία θα οδηγηθεί σε πρόωρες εκλογές –η 
θητεία της σηµερινής Βουλής λήγει στις αρχές του 2018–, µε πιο 
πιθανό, αν όχι ήδη κλειδωµένο, αποτέλεσµα είτε µια αυτοδύναµη 
κυβέρνηση του Κινήµατος Πέντε Αστέρων του Γκρίλο είτε έναν 
συνασπισµό του µορφώµατος αυτού µε τη Λέγκα του Σαλβίνι και 
τη Φόρτσα Ιτάλια του Καβαλιέρε ή του όποιου διαδόχου του.

Πριν από πέντε χρόνια, το καλοκαίρι του 2011, η Μέρκελ και 
ο Σαρκοζί είχαν δροµολογήσει πιέσεις και κάθε είδους µεθοδεύ-
σεις για να εκθρονίσουν τον Μπερλουσκόνι, µε την πεποίθηση ή 
έστω µε την επικοινωνιακή αισιοδοξία ότι ήταν το κύριο εµπόδιο 
προσαρµογής της Ρώµης στην αυστηροποίηση της λιτότητας που 
προωθούσε το Βερολίνο και συνυπέγραφε το Παρίσι.

Τα χρόνια πέρασαν, το ζεύγος Μερκοζί αποτελεί παρελθόν, ο 
σοβαρός τεχνοκράτης Μόντι δεν µπόρεσε να βρει µια ισορροπία 
µεταξύ µεταρρυθµίσεων και κοινωνικής συνοχής και το ίδιο ακρι-
βώς πρόβληµα είχαν ο Λέτα και ο Ρέντσι.

Τα άγχη του 40άρη
Σήµερα, ο νέος φιλόδοξος δυναµικός σαραντάρης Ρέντσι, που ε-
κτοξεύτηκε στις αρχές του 2014 από τη δηµαρχία της Φλωρεντίας 
στο πρωθυπουργικό µέγαρο Παλάτσο Γκίζι στη Ρώµη, έχει χάσει 
την εµπιστοσύνη του Βερολίνου και των Βρυξελλών, καθώς δη-
λώνει αδυναµία περαιτέρω συµπίεσης των συµπολιτών του στο 
όνοµα της τήρησης του Συµφώνου Σταθερότητας και ταυτόχρονα 
βλέπει να καταρρέει µε γεωµετρική πρόοδο η δηµοτικότητά του.

∆ιαδικαστικά τερτίπια, όπως η τριµερής του Αυγούστου µε τη 
Μέρκελ και τον Ολάντ ή έστω η δραστηριοποίηση του ιδρυτικού 
πυρήνα των έξι της ΕΟΚ που υπέγραψαν τη Συνθήκη της Ρώµης 
το 1957, δεν µπορούν να αλλάξουν τη σκληρή πραγµατικότητα: 
Η Ιταλία δεν χωρά στη σκληρή µόνιµη πειθαρχία της Ευρωζώ-
νης των Σόιµπλε-Ντάισελµπλουµ, στον ίδιο, αν όχι µεγαλύτερο, 
βαθµό που δεν χωρούν η Ισπανία, η Πορτογαλία και, κυρίως και 
πριν και πάνω απ’ όλους, η Γαλλία.

Σε κάθε περίπτωση, η Ρώµη έχει το προβάδισµα, καθώς σε 
σύγκριση µε τη Μαδρίτη και τη Λισαβόνα, αλλά και το Παρίσι, 
είναι ο πιο αδύνατος κρίκος στην Ευρωζώνη των «19».

µοθάνατους πολιτικά Ρέντσι και Ολάντ αλλά, αντίθετα, θα προσπα-
θεί να πιστωθεί µε καλή θέληση προς τους ηγέτες των χωρών που 
είναι η δεύτερη και η τρίτη οικονοµία της Ευρωζώνης.

Όµως τα µαύρα σύννεφα που απειλούν µε βίαιο πολιτικό θά-
νατο τον Ρέντσι τον προσεχή Οκτώβριο είχαν συγκεντρωθεί πολύ 
πριν έρθει στην πρώτη γραµµή της επικαιρότητας το ψυχόδραµα 
της ανακεφαλαίωσης των ιταλικών τραπεζών.

Στις πρόσφατες δηµοτικές εκλογές στην Ιταλία, αλλά και στις 
δηµοσκοπήσεις που ακολούθησαν, καταγράφηκε µια κατά γενική 
διαπίστωση µη αντιστρέψιµη φθορά του Ρέντσι και του ∆ηµοκρα-
τικού Κόµµατος, µε µεγάλο κερδισµένο το ετερόκλητο αντισυστη-
µικό µόρφωµα του Κινήµατος Πέντε Αστέρων του πρώην σατιρι-
κού τηλεπαρουσιαστή Μπέπε Γκρίλο.

Άνοδος Γκρίλο
Ο εκλογικός νόµος που ευνοεί τον δικοµµατισµό δίνει στον Γκρίλο 
ακόµη και δυναµική αυτοδυναµίας, καθώς στον δεύτερο γύρο των 
δηµοτικών εκλογών είχε την πλειοψηφική στήριξη των ψηφοφό-
ρων που στον πρώτο γύρο επέλεξαν είτε την ακροδεξιά ρατσιστική 
και ξενόφοβη Λέγκα του Βορρά του Σαλβίνι είτε τη Φόρτσα Ιτάλια 
του Μπερλουσκόνι.

Ο Γκρίλο έχει δεσµευτεί ήδη για δηµοψήφισµα για έξοδο από 
την Ευρωζώνη, ενώ κατά καιρούς οι Σαλβίνι-Μπερλουσκόνι µι-
λούν σε παρόµοιο µήκος κύµατος σε µια χώρα όπου στον εργο-
δοτικό σύνδεσµο Confindustria µια µειοψηφική µεν ακόµη, αλλά 
βαρύνουσα συνιστώσα ζητά επιστροφή στη λιρέτα.

Πολύ πριν από το σοκ των δηµοτικών εκλογών ο Ρέντσι, που 
δεν έχει τη νοµιµοποίηση της λαϊκής κυριαρχίας, καθώς έγινε 
πρωθυπουργός στις αρχές του 2014, αφού ανέτρεψε σε εσωκοµµα-
τικό πραξικόπηµα τον προκάτοχό του Λέτα, είχε σκεφτεί µια χα-
µηλού τότε κόστους αναβάπτιση στην εµπιστοσύνη των πολιτών: 
Προκήρυξε δηµοψήφισµα για τη µείωση των αρµοδιοτήτων της 

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ
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Η ΣΦΑΓΗ 
ΤΗΣ ΝΙΚΑΙΑΣ

Σε κατάσταση σοκ βρίσκεται από το βράδυ της Πέµπτης 
η Γαλλία, αλλά και το σύνολο της Ευρώπης, µετά το νέο 
τροµοκρατικό χτύπηµα, στη Νίκαια, το οποίο είχε ως α-
ποτέλεσµα εκατόµβη νεκρών και τραυµατιών.

Ήταν σχεδόν 11 το βράδυ, τοπική ώρα, όταν ένα φορτηγό αυτο-
κίνητο µπήκε µε µεγάλη ταχύτητα στον «Περίπατο των Άγγλων», 
το πιο πολυσύχναστο σηµείο της Νίκαιας, και άρχισε να χτυπά πε-
ζούς που απλώς απολάµβαναν τις εκδηλώσεις για την εθνική επέ-
τειο της πτώσης της Βαστίλης. Σύµφωνα µε αυτόπτες µάρτυρες, 
ο δράστης του τροµοκρατικού εγκλήµατος έκανε ζιγκ-ζαγκ µε το 
όχηµά του, προκειµένου να αυξήσει τον αριθµό των θυµάτων, και 
πυροβολούσε πεζούς και αστυνοµικούς. Τελικά, η αστυνοµία της 
πόλης κατόρθωσε να τον εξουδετερώσει µε πυρά, ωστόσο το κακό 
είχε ήδη γίνει: νεκροί, τραυµατίες, χάος, πανικός, και η Γαλλία να 
δέχεται την έβδοµη τροµοκρατική επίθεση από το 2012 και εντεύ-
θεν, µε τον συνολικό αριθµό των θυµάτων να φτάνει πλέον τα 250.

Ο Γάλλος Πρόεδρος, ο οποίος βρισκόταν στην Αβινιόν, επέ-
στρεψε στο Παρίσι και µετέβη στο υπουργείο Εσωτερικών για να 
συντονίσει την αντιµετώπισης της κρίσης. Από τη γαλλική πρωτεύ-
ουσα ο Φρανσουά Ολάντ έκανε λόγο για τροµοκρατική επίθεση 
που χτύπησε τη Γαλλία την ηµέρα της εθνικής επετείου της χώρας, 
µιλώντας για ασύµµετρη απειλή και αφήνοντας να εννοηθεί ότι 
πίσω από την επίθεση κρύβεται το Ισλαµικό Κράτος. Ανακοίνωσε 
επίσης ότι η κατάσταση έκτακτης ανάγκης (στην οποία βρίσκεται 
η χώρα από το βράδυ της σφαγής στο Παρίσι, τον περασµένο Νο-

έµβριο) θα επεκταθεί κατά τρεις µήνες, ενώ δήλωσε αποφασισµέ-
νος να κλιµακώσει τις στρατιωτικές επιχειρήσεις στη Συρία και στο 
Ιράκ κατά του Ισλαµικού Κράτους. «Θα τιµωρήσουµε αυτούς που 
µας επιτίθενται µε τα ίδια µέσα» είπε χαρακτηριστικά.

Αν και µέχρι στιγµής καµία οργάνωση δεν έχει αναλάβει την 
ευθύνη για τη σφαγή της Νίκαιας, οι αρχές βρήκαν µέσα στο φορ-
τηγό έγγραφα ταυτότητας µε το όνοµα ενός Γαλλοτυνήσιου. Από τα 
χαρτιά αυτά η αστυνοµία κατέληξε στο συµπέρασµα ότι ο δράστης 
–ο οποίος σκοτώθηκε σε ανταλλαγή πυρών µετά την επίθεση– 
ήταν 31 ετών, ενώ φέρεται να ήταν γνωστός στις αρχές για αδική-
µατα του κοινού ποινικού δικαίου, αλλά όχι και στις υπηρεσίες ε-
σωτερικής ασφάλειας της χώρας. To ISIS δεν έχει ακόµα αναλάβει 
την ευθύνη, όπως προαναφέρθηκε, αλλά οπαδοί του εµφανίζονται 
να πανηγυρίζουν σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Το νέο τροµοκρατικό χτύπηµα στη Γαλλία προκάλεσε παγκό-
σµια κατακραυγή, αλλά και «µούδιασµα» στους ηγέτες της ∆ύσης, 
καθώς για δεύτερη φορά µέσα σε διάστηµα µικρότερο του ενός 
έτους (και µάλιστα λίγες µέρες µετά το τέλος του Euro 2016, µε 
τα µέτρα ασφαλείας να είναι ακόµη ιδιαίτερα ενισχυµένα) η Γαλ-
λία στοχοποιείται από εξτρεµιστές και πλέον υπάρχουν φόβοι για 
κλιµάκωση από πλευράς των τροµοκρατών, αλλά και για στροφή 
σε ακραίες πολιτικές: ο Νικολά Σαρκοζί έκανε λόγο για «πόλεµο 
µακράς διαρκείας ενάντια σε απειλή που συνεχώς ανανεώνεται», 
ενώ η Μαρίν Λεπέν έχει εντείνει τη ρητορική της κατά των µετα-
ναστών. ∆.Χρ.



Θεωρούνται και οι δύο τέχνες. Τα δηµιουργήµατά τους 
διχάζουν, καθώς γεύσεις και κατασκευές µπορούν να 
έχουν φανατικούς θαυµαστές και ορκισµένους εχθρούς. 
Η αισθητική των πραγµάτων είναι πάντα υποκειµενική 

και αδύνατο να µετρηθεί, γεγονός που δίνει τη δυνατότητα αυθαίρε-
της, πλην όµως αποδεκτής, εκδήλωσης των προτιµήσεων των ατόµων. 
Ωστόσο, αυτό δεν σηµαίνει ότι τα προϊόντα της µαγειρικής και της 
αρχιτεκτονικής δεν έχουν και αντικειµενικές ιδιότητες: ένα φαγητό 
µπορεί να είναι λιπαρό ή να είναι πλούσιο σε υδατάνθρακες, ενώ και 
ένα οικοδόµηµα µπορεί να έχει µεγάλο εµβαδό ή να έχει πυκνό δο-
µικό οπλισµό. Οι ιδιότητες αυτές είναι καθολικά αναγνωρίσιµες, ανε-
ξάρτητα από την προτίµησή µας για το προϊόν, και, το σηµαντικότερο, 
καθιστούν φαγητά, αλλά και οικοδοµήµατα, περισσότερο ή λιγότερα 
κατάλληλα, για συγκεκριµένους τύπους ανθρώπων. Πέρα από υπο-
κειµενισµούς, ένα πιάτο ή µια αρχιτεκτονική διαρρύθµιση «ταιριά-
ζουν» σε συγκεκριµένες ανάγκες.

Παρακολουθώντας τις κινήσεις, τις αντιδράσεις και τα επιχειρή-

βουλευτικής κυριαρχίας του νικητή και συνεπώς διευκολύνουν τον 
σχηµατισµό και τη λειτουργία ισχυρών –και συχνότερα µονοκοµ-
µατικών– κυβερνήσεων. Συστήµατα αναλογικής λογικής διαµορφώ-
νουν συνθήκες σχηµατισµού κυβερνήσεων συνεργασίας και τελικά 
επιβάλλουν συµβιβασµούς και (ενίοτε γόνιµες) εξαρτήσεις µεταξύ 
των πολιτικών κοµµάτων, αλλά και µεταξύ της εκτελεστικής εξουσίας 
και του κοινοβουλίου. Ως παράγοντας, το εκλογικό σύστηµα µπορεί 
να υπηρετήσει είτε τη λογική της «δηµοκρατίας του ανταγωνισµού», 
σύµφωνα µε την οποία ο νικητής της ανταγωνιστικής διαδικασίας 
των εκλογών θα πρέπει να έχει το περιθώριο εφαρµογής του προ-
γράµµατός του, είτε τη λογική της «δηµοκρατίας της συναίνεσης», 
σύµφωνα µε την οποία οι ανταγωνιστές θα πρέπει να διαπραγµατεύ-
ονται διαρκώς τις θέσεις τους σε αναζήτηση του βέλτιστου συµβιβα-
σµού για όλους. Και οι δύο παραπάνω λογικές είναι θεµιτές και κα-
τανοητές.

Οι αλλαγές στο εκλογικό σύστηµα θα µπορούσαν, λοιπόν, να µην 
εκλαµβάνονται ως «µαγειρέµατα» αλλά ως µέσο για την αναγκαία 
µεταβολή της αρχιτεκτονικής ενός συστήµατος. Αρκεί βεβαίως να υ-
πάρχει µια τέτοια ανάγκη. Όπως όµως και να γίνονται οι µεταβολές 
των εκλογικών συστηµάτων στην πράξη, τροφές και κατασκευές αρέ-
σουν σε κάποιους και δεν αρέσουν σε άλλους. Το σίγουρο είναι ότι 
κάθε κοινωνία έχει µία συγκεκριµένη και αντικειµενική ανάγκη θε-
σµικής διαρρύθµισης: είτε διάχυση της ισχύος σε πολλούς παίκτες, 
ώστε να αυξηθεί η δυνατότητα ελέγχου του ενός από τον άλλον, είτε 
συγκέντρωση της ισχύος σε έναν παίκτη, ώστε να αυξηθεί η αποτελε-
σµατικότητα της πολιτικής δράσης. Εστιάζοντας στις αντικειµενικές 
ιδιότητες των εκλογικών συστηµάτων, µπορούµε να είµαστε χρησι-
µότεροι αξιολογητές των επιδόσεων στη «µαγειρική» και στην «αρ-
χιτεκτονική».

*Ο Γιάννης Κωνσταντινίδης είναι επίκουρος καθηγητής του Πανεπιστη-
µίου Μακεδονίας και επιστηµονικά υπεύθυνος της εταιρείας Prorata.

µατα σχετικά µε τις επιδιωκόµενες από την κυβέρνηση Τσίπρα αλ-
λαγές στο εκλογικό σύστηµα της χώρας, από τη σκέψη µου πέρασαν 
οι παραπάνω δύο τέχνες. Ίσως γιατί και οι δύο αναφέρονται πολύ 
συχνά στη δηµόσια συζήτηση για τα εκλογικά συστήµατα. Η πρώτη, 
η «µαγειρική», χρησιµοποιείται από τα media και την κοινή γνώµη 
για να περιγράψει την τακτικιστική διάθεση των κυβερνήσεων να αλ-
λάξουν τους κανόνες του παιχνιδιού προκειµένου να ωφεληθούν ε-
κλογικά. Αλλαγές στα γεωγραφικά όρια των εκλογικών περιφερειών, 
προσθήκη ή κατάργηση κατωφλιού για την κοινοβουλευτική εκ-
προσώπηση, έµµεσες αλλαγές στον δείκτη αναλογικότητας µεταξύ 
ψήφων και εδρών µέσω της προσθήκης ή κατάργησης bonus εδρών 
για τον νικητή, αποκαλούνται συχνά «εκλογοµαγειρέµατα», µε την 
έννοια ότι νοούνται ως κινήσεις που στοχεύουν µε τεχνικά µέσα είτε 
στην ενίσχυση της δύναµης του κυβερνητικού κόµµατος είτε, συ-
νηθέστερα, στην παρεµπόδιση της αντιπολίτευσης να αποκτήσει ε-
κείνη ευρεία κοινοβουλευτική υπεροχή. Η δεύτερη, η «αρχιτεκτο-
νική», χρησιµοποιείται στη διεθνή βιβλιογραφία της πολιτικής επι-
στήµης προκειµένου να περιγράψει τη σηµασία που έχουν τεχνικοί 
παράγοντες, όπως είναι ειδικά το εκλογικό σύστηµα, στη διαµόρ-
φωση των πολιτικών συσχετισµών και τελικά του µοντέλου εξουσίας 
σε µια δηµοκρατία. Τα χαρακτηριστικά που αναφέρθηκαν παραπάνω 
νοούνται ως παράµετροι που δύνανται να µεταβάλουν τις σχέσεις ι-
σχύος µεταξύ θεσµών, υπηρετώντας µια κυρίαρχη επιλογή για τον ε-
πιθυµητό τρόπο κατανοµής της πολιτικής ισχύος.

Συνεπώς, η διαφορά στη χρήση των δύο όρων ως συνώνυµων των 
χειρισµών µιας κυβέρνησης γύρω από το εκλογικό σύστηµα είναι ότι 
µιλώντας για «µαγειρική» υπονοείται κακή προαίρεση, ενώ στην πε-
ρίπτωση της «αρχιτεκτονικής» υπονοείται η υπηρέτηση µιας περί-
που κοινώς ορισθείσας ανάγκης του συστήµατος. Πράγµατι, η επι-
λογή του εκλογικού συστήµατος διαµορφώνει σε σηµαντικό βαθµό 
την κατανοµή ισχύος µεταξύ των πολιτικών παικτών. Τα εκλογικά 
συστήµατα πλειοψηφικής λογικής δηµιουργούν συνθήκες κοινο-
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Η φωτογραφία της εβδοµάδας δείχνει την Τερέ-
ζα Μέι την ηµέρα πριν αναλάβει τα ηνία του 
Ηνωµένου Βασιλείου να πηγαίνει δεξιά αντί 
για αριστερά στην οδό Ντάουνινγκ, όπου θα 
µετακοµίσει άµεσα. Ο Κάµερον φεύγει αλλά 

έµεινε η γάτα, όπως «γάτα» πρέπει να αποδειχθεί και η νέα πρω-
θυπουργός της Βρετανίας, καθώς τα µηνύµατα από τις Βρυξέλλες 
θέλουν τη διαπραγµάτευση µε την Ε.Ε. για την έξοδο να κρατάει 
από 4 έως 6 χρόνια. Για όσους ήλπιζαν ότι το αποτέλεσµα του 
δηµοψηφίσµατος θα αµφισβητηθεί κάτι τέτοιο αποκλείστηκε, αν 
και το βρετανικό Κοινοβούλιο συµφώνησε να συζητήσει το θέµα 
της εγκυρότητας του αποτελέσµατος του δηµοψηφίσµατος στις 
αρχές Σεπτεµβρίου.

«Το Brexit σηµαίνει Brexit» δήλωσε η νέα πρωθυπουργός 
Τερέζα Μέι και τα µετά το Brexit γεγονότα απέκτησαν δυναµική 
την τελευταία εβδοµάδα, παρ’ ότι κανείς δεν είναι ακόµη έτοιµος 
να πατήσει το κουµπί του άρθρου 50 της Συνθήκης της Ε.Ε. που 
θα εκκινήσει τη διαδικασία διαζυγίου.

Ο Κάµερον αποχώρησε από την Ντάουνινγκ Στριτ, έπειτα 
από έξι χρόνια πρωθυπουργίας και µόλις έναν χρόνο µετά την 
επανεκλογή του. Πριν υποβάλει την παραίτησή του στο Μπάκιγ-
χαµ είχε αποκαλέσει τη Μέι, την οποία εξάλλου είχε ως υπουργό 
Εσωτερικών στο Υπουργικό του Συµβούλιο, «δυνατή» και «ικα-
νή», δηλώνοντας ότι θα της παράσχει την πλήρη υποστήριξή του.

Η πρώτη γυναίκα πρωθυπουργός µετά τη Θάτσερ κάλεσε 
δηµόσια τη χώρα να ενωθεί υπό την ηγεσία της και υποσχέθηκε 
να ολοκληρώσει µε επιτυχία τη διαπραγµάτευση για το διαζύ-
γιο της Βρετανίας µε την Ε.Ε. Μία από τις πρώτες δουλειές της 
νέας πρωθυπουργού ήταν και ο ανασχηµατισµός του Υπουργι-
κού Συµβουλίου. Ο καγκελάριος Τζορτζ  Όσµπορν ήταν από τους 
πρώτους που αντικαταστάθηκαν, ενώ ο Μπόρις Τζόνσον επανέρ-
χεται στο προσκήνιο αναλαµβάνοντας το υπουργείο Εξωτερικών.

Η Μέι έµεινε µόνη στην κούρσα για την ηγεσία των Συντη-
ρητικών όταν η αντίπαλός της Άντρεα Λέντσοµ, µε την οποία θα 
αναµετριόταν σε εκλογές από τη βάση του κόµµατος, παραιτή-
θηκε µετά τον σάλο που προκάλεσε µε συνέντευξή της. Μιλώ-
ντας στους «Times» υποστήριξε ότι η Μέι, που δεν κατάφερε 
να κάνει παιδιά, στερείται «µερίδιο στο µέλλον», προσθέτοντας 
ότι πρέπει να είναι «πραγµατικά λυπηρό» να µην έχει κάποιος 
παιδιά.

Η Μέι είχε αναφερθεί η ίδια στο θέµα σε συνέντευξη που 
δηµοσιεύτηκε την περασµένη εβδοµάδα λέγοντας ότι «πρέπει 
να αποδεχόµαστε όσα µας φέρνει η ζωή» και προσθέτοντας ότι 

«υπάρχουν κι άλλα ζευγάρια σε παρόµοια θέση». Η Λέντσοµ, 
που έχει δύο γιους και µία κόρη, θέλησε να σταθεί στον ρόλο 
των νέων αλλά βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα, δίνοντας την ευ-
καιρία στη Μέι να της ζητήσει να µείνει µέσα στα «αποδεκτά» 
όρια της πολιτικής συζήτησης για την ηγεσία.

Η Λέντσοµ ήταν από την αρχή αουτσάιντερ, πριν από την κο-
ρύφωση της προδοσίας του Μάικλ Γκόουβ απέναντι στον Μπό-
ρις Τζόνσον. Όταν ο Τζόνσον αποσύρθηκε και ο Γκόουβ βγήκε 
νοκ άουτ, αποτυγχάνοντας να κερδίσει αρκετή υποστήριξη από 
τους βουλευτές, οι µετοχές της ανέβηκαν. Όµως στον τελευταίο 
γύρο της ψηφοφορίας, την περασµένη Πέµπτη, η Μέι κέρδισε 
την υποστήριξη 199 Τόρηδων και η Λέντσοµ 84. Είχε γίνει σα-
φές ποια θα ήταν το αφεντικό.

Αφού επιβεβαιώθηκε επίσηµα ότι κέρδισε την κούρσα και 
αναδείχθηκε στην ηγεσία του κυβερνώντος Συντηρητικού Κόµ-
µατος, µετά την ανακοίνωση της µόνης άλλης υποψήφιας πως 
εγκαταλείπει, η Μέι είπε σε δηµοσιογράφους: «Το Brexit ση-
µαίνει Brexit και θα το µετατρέψουµε σε επιτυχία […]. Έχουµε 
ανάγκη να ενώσουµε τη χώρα µας». Νωρίτερα ο Γκρέιαµ Μπρέ-
ιντι είχε ανακοινώσει εκ µέρους της ηγεσίας των Τόρις πως 
«έχουµε την επιβεβαίωση […] µπορούµε να ανακηρύξουµε την 
εκλογή της κ. Μέι στην ηγεσία του Συντηρητικού Κόµµατος µε 
άµεση ισχύ».

Η ανακοίνωση αποκαλύπτει ότι οι Συντηρητικοί ξαναβρί-
σκουν τον βηµατισµό τους, σε πλήρη αντίθεση µε το Εργατικό 
Κόµµα, όπου ο ηγέτης Τζέρεµι Κόρµπιν αντιµετωπίζει ανταρσία, 
έχοντας χάσει την υποστήριξη του περίπου 80% των βουλευτών 
του, ωστόσο παραµένει και αρνείται να παραιτηθεί.

Η πρώην σκιώδης υφυπουργός Επιχειρήσεων Άντζε-
λα Ιγκλ επιβεβαίωσε τη ∆ευτέρα ότι είχε πυροδοτή-
σει τη διαδικασία ανατροπής του Κόρµπιν. Προς το πα-
ρόν ο Κόρµπιν κατάφερε µια µικρή νίκη 18-14 υπέρ της 
αυτόµατης ένταξης του ονόµατός του στην ψηφοφορία. 

Μικρή Βρετανία;
Από την πλευρά τους, στο πρώτο συµβούλιο µετά το δηµοψή-
φισµα, οι υπουργοί Οικονοµικών των 19 χωρών της Ευρωζώνης 
αποτίµησαν τις επιπτώσεις της εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου 
από την Ένωση, ενώ παράλληλα πίεσαν το Λονδίνο να αναλάβει 
δράση άµεσα για να ξεκαθαρίσει το θέµα που προκαλεί αβεβαι-
ότητα απέναντι στην ευρωπαϊκή οικονοµία.

Ο υπουργός Οικονοµικών της Αυστρίας Χανς-Γεργκ Σέ-
λινγκ χαιρέτισε το γεγονός ότι η Τερέζα Μέι θα γίνει η επόµενη 

πρωθυπουργός της Βρετανίας, αλλά απαίτησε να υπάρξει «τα-
χεία απόφαση» σε ό,τι αφορά τη διεξαγωγή νέων εκλογών ή 
όχι, ώστε οι αγορές να εξέλθουν από το κλίµα «αβεβαιότητας». 
Την αίσθηση του επείγοντος επιβεβαίωσε και ο πρόεδρος του 
Eurogroup Γερούν Ντάισελµπλουµ λέγοντας «όσο νωρίτερα 
µπορεί να επιλυθεί αυτή η προβληµατική κατάσταση, τόσο κα-
λύτερα θα είναι».

Ο Ευρωπαίος επίτροπος Οικονοµικών και ∆ηµοσιονοµικών 
Υποθέσεων Πιερ Μοσκοβισί έκανε σαφές πως το Brexit απα-
σχολεί τους αξιωµατούχους των Βρυξελλών. «Είναι το πρώτο 
µας συµβούλιο µετά την ψηφοφορία. Ανταλλάσσουµε απόψεις 
και κάνουµε τις πρώτες µας αναλύσεις για τις συνέπειες του 
Brexit» ανέφερε. «Οι επιπτώσεις ενδέχεται να είναι σηµαντικές. 
Πρέπει να εργαστούµε για να τις περιστείλουµε».

Με την άµεση αντικατάσταση του πρωθυπουργού της Βρε-
τανίας Ντέιβιντ Κάµερον κλείνει ένας κύκλος αίµατος που είδε 
µίση, πάθη και αλληλοσπαραγµούς να κλυδωνίζουν το Συντη-
ρητικό Κόµµα και να βάζουν τη χώρα σε αχαρτογράφητα νερά. 
Με τους τρεις σωµατοφύλακες του Brexit –τους Συντηρητικούς 
Τζόνσον και Γκόουβ και τον ανεκδιήγητο Φάρατζ– ουσιαστικά 
εκτός παιχνιδιού ολοκληρώνεται το δράµα που άρχισε το 2004, 
όταν ο τότε πρωθυπουργός Τόνι Μπλερ έπαιξε πρώτος µε την 
ιδέα ενός δηµοψηφίσµατος για τη σχέση του Ηνωµένου Βα-
σιλείου µε την Ε.Ε. ∆ώδεκα χρόνια αργότερα, ο Κάµερον, τον 
οποίο πολλοί κατηγόρησαν ότι έπαιξε µε τη µοίρα της χώρας για 
να ξεκαθαρίσει προσωπικούς του λογαριασµούς, αφού έσυρε τη 
χώρα σε ένα δηµοψήφισµα που δεν άφηνε περιθώρια για κωλο-
τούµπες, άφησε στη διάδοχό του την ευθύνη να επισηµοποιήσει 
το διαζύγιο της χώρας του µε την Ε.Ε. και να ξεκινήσει τις δια-
πραγµατεύσεις για τη µελλοντική διµερή εµπορική σχέση. To 
ζητούµενο θα είναι να συµφωνηθεί ένα ισορροπηµένο µείγµα 
ανάµεσα στην πρόσβαση στην κοινή αγορά και στην ελεύθερη 
µετακίνηση που θα συµφέρει και τις δύο πλευρές. Όπως υπο-
στηρίζουν όσοι γνωρίζουν τις Βρυξέλλες, θα είναι µια µακρά και 
επίπονη διαπραγµάτευση, εν µέρει και για παραδειγµατισµό 
των υπολοίπων.

Όπως έχουν σήµερα τα πράγµατα, µε δεδοµένο ότι η Μέι θα 
προχωρήσει κανονικά µε την ενεργοποίηση του άρθρου 50, αν 
και θα προσπαθήσει να το καθυστερήσει για να βεβαιωθεί για 
τις κινήσεις της, και µε την Ευρώπη να εµφανίζεται αρνητική 
σε παραχωρήσεις, η συζήτηση θα κινηθεί στο πλαίσιο µιας συµ-
φωνίας για το ελεύθερο εµπόριο µε κύριο σηµείο τι θα αποφα-
σιστεί για την παροχή υπηρεσιών, που ενδιαφέρει τη Μεγάλη 
Βρετανία. Γράφεται επίσης ότι το κανονικό Brexit µπορεί να 
αποφευχθεί µεσο-µακροπρόθεσµα, αν τα φέρει έτσι η συγκυρία 
και συµπέσει µε τις επόµενες προγραµµατισµένες εκλογές. ∆εν 
θα ήταν παράλογο η «συµφωνία εξόδου» να τεθεί σε δεύτερο 
δηµοψήφισµα ή, αν αυτό αποτελέσει δέσµευση του Εργατικού 
Κόµµατος, να ανατραπεί η ψηφοφορία.

 ΑΝΝΑ ΖΑΡΙΦΗ

ΤΟ BREXIT ΑΡΓΗΣΕ 
ΜΙΑ ΑΚΟΜΗ ΜΕΡΑ

«Το Brexit σηµαίνει Brexit» 
δήλωσε η νέα πρωθυπουργός 
Τερέζα Μέι και τα µετά το Brexit 
γεγονότα απέκτησαν δυναµική 
την τελευταία εβδοµάδα, παρ’ ότι 
κανείς δεν είναι ακόµη έτοιµος 
να πατήσει το κουµπί του άρθρου 
50 της Συνθήκης της Ε.Ε. που θα 
εκκινήσει τη διαδικασία διαζυγίου.



www.freesunday.gr 1317.07.2016

πολιτική

#Σπίρτζης και Χριστοφοράκος 
ζουν ένα δράµα
Με την κυβέρνηση να έχει πάρει φόρα και να απο-
κρατικοποιεί µια ∆ΕΚΟ την εβδοµάδα, δεν ήθελε και 
πολύ να γίνει το λάθος. 

  ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

Για µία ακόµη φορά ο ΣΥΡΙΖΑ αποδείχθηκε συνεπής 
στα όσα υποστήριζε, διά του σηµερινού υπουργού 
Οικονοµίας κ. Σταθάκη, όσο ήταν στην αντιπολίτευση. 

Προφανώς και είναι καλά, εφόσον εξυπηρετούν 
το Μεγάλο Σχέδιο. 

Στην πραγµατικότητα, βέβαια, ουδέποτε υπήρξε 
προσφορά 300 εκατ. ευρώ, και το 2013 οι προσφο-
ρές πάνω-κάτω στα ίδια επίπεδα κυµαίνονταν, 
βάσει των ρεπορτάζ της εποχής. Τα 300 εκατ. ήταν 
ένα νούµερο που εφηύρε ο ΣΥΡΙΖΑ για να καταστή-
σει ανέφικτη την πώληση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ: εφόσον 
είναι σκανδαλώδες το αντίτιµο των 300 εκατ. ευρώ, 
ποιος θα τολµούσε να πουλήσει για 50 ή 60 εκατ. 
ευρώ; Μόνο ο… ΣΥΡΙΖΑ. 

Φυσικά, το πραγµατικό δράµα είναι άλλο:

Ο πόνος είναι µεγάλος και αβάσταχτος, σαν αυτόν 
των κατηγορουµένων για το σκάνδαλο Siemens. 
ένα πράγµα. 

Εντάξει, δεν έγινε και τίποτα το τροµερό που δεν 
µεταφράστηκαν εγκαίρως τα δικόγραφα στη µητρική 
γλώσσα κάποιων εκ των κατηγορουµένων ή που 
υπήρχε από τον περασµένο Νοέµβριο εισαγγελική 
διάταξη απόρριψης του αιτήµατος κάποιων εκ των 
κατηγορουµένων για µετάφραση του παραπεµπτι-
κού βουλεύµατος στη µητρική τους γλώσσα παρ’ ότι 
είναι υποχρεωτικό βάσει νοµοθεσίας.

Άλλωστε µόλις πριν από 11 χρόνια ξεκίνησε 
η διαδικασία και σε καµία περίπτωση δεν είναι 
πρώτης προτεραιότητας. 

Σε γενικές γραµµές, η υπόθεση έχει κάπως έτσι:

Ή πώς αλλιώς να µας πει το πολιτικό σύστηµα στο 
σύνολό του ότι δεν… καίγονται ακριβώς για την 
εξιχνίαση και απόδοση ευθυνών για το σκάνδαλο. 

Συνεπώς, τι να κάνουµε, παίζουµε την κολοκυθιά. 

Οπότε καταλήγουµε στο εξής συµπέρασµα:

Μ’ αυτά και µ’ αυτά, ένας άνθρωπος, κάπου στη 
Γερµανία, συνεχίζει να ζει το δράµα του. 

ΟΚ, το συγκεκριµένο account στο Τwitter είναι 
parody και δεν ανήκει στον πρώην επικεφαλής της 
ελληνικής Siemens, αλλά µε τα όσα γίνονται κάλλι-
στα θα µπορούσε να κάνει τη συγκεκριµένη δήλωση. 

Μετά τις εξελίξεις της τελευταίας εβδοµάδας, το δράµα 
του ζει και ο Μιχαήλ Γκορµπατσόφ.

Απαντήσεις ζητήθηκαν αλλά δεν δόθηκαν, όσο κι αν 
η συγκεκριµένη µη απάντηση… τα λέει όλα.

Η ανάληψη διευθυντικών καθηκόντων στην 
Goldman Sachs από τον –αποτυχηµένο– πρώην 
πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής –τότε που 
αποδεχόταν τη δηµιουργική λογιστική των ελληνι-
κών δηµοσιονοµικών µεγεθών, ενώ στη συνέχεια 
κλήθηκε να διαχειριστεί την κρίση του 2008 µε τα 
γνωστά αποτελέσµατα– και –αποτυχηµένο– πρώην 
πρωθυπουργό της Πορτογαλίας προκάλεσε απορίες.

Γενικά, ήταν µία εβδοµάδα που γέννησε απορίες

… αλλά και έλυσε απορίες. Να, για παράδειγµα, µά-
θαµε ότι η πολιτική που ακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί 
«φωνή λαού».

Ψηφοφόροι είναι, ό,τι θέλουν, θέλουν.

Απ’ ό,τι φαίνεται, ένα ζόρι το τραβάει ο πρωθυπουρ-
γός, εφόσον... 

Συνεπώς: 

Ένα συνηθισµένο πρόβληµα που παρουσιάζεται 
όταν συνεχώς πρέπει να εφευρίσκεις δικαιολο-
γίες για να καλύπτεις αυτά που ούτως ή άλλως 
έχεις αποφασίσει να κάνεις είναι ότι πολλές φορές 
ξεχνάς ποιες δικαιολογίες είχες επικαλεστεί την 
προηγούµενη φορά. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η 
προοπτική που έδωσε ο πρωθυπουργός να δοθεί 
και 5η τηλεοπτική άδεια σε περίπτωση αύξησης της 
διαφηµιστικής πίτας. 

Στην τηλεοπτική του συνέντευξη στον ΣΚΑΪ, πάντως, 
ο πρωθυπουργός είπε και µια µεγάλη αλήθεια.

Μέσα σε αυτή τη δύσκολη εβδοµάδα η συνεδρίαση 
της Βουλής των Εφήβων, παρουσία του Αλέξη Τσί-
πρα, αποτέλεσε µια ανάσα δροσιάς και φρεσκάδας. 
Η εφηβεία είναι η εποχή της επανάστασης και της 
αµφισβήτησης των πάντων. Κάτι που αποδείχθηκε 
και στη συνεδρίαση, όταν, µεταξύ άλλων, οι έφηβοι 
«βουλευτές» ζήτησαν την επαναφορά της προσευ-
χής, τη διατήρηση των παρελάσεων, τη διατήρηση 
των Θρησκευτικών ως έχουν και να συνεχίσουν να 
διδάσκονται τα αρχαία ελληνικά περισσότερες ώρες 
από τα νέα ελληνικά. 

Σε πολλές περιπτώσεις οι τοποθετήσεις των εφήβων 
αποτέλεσαν µια παρατεταµένη… αµήχανη στιγµή.

Τα συµπεράσµατα που προκύπτουν είναι δύο.
Το πρώτο:

Το δεύτερο: 
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Λ. Φραγκιαδάκης:
Πρωτοβουλίες για στήριξη 
µικροµεσαίων επιχειρήσεων
Την πρώτη συµφωνία παροχής εγγυήσεων στο πλαίσιο του 
προγράµµατος COSME υπέγραψαν το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ε-
πενδύσεων (ΕΤαΕ) και η Εθνική Τράπεζα, αξιοποιώντας τη 
στήριξη του Ευρωπαϊκού Ταµείου Στρατηγικών Επενδύσεων, 
κεντρικού πυρήνα του Επενδυτικού Σχεδίου για την Ευρώπη.

Το COSME είναι το ευρωπαϊκό πρόγραµµα για την ανταγω-
νιστικότητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, το οποίο τρέχει 
από το 2014 έως το 2020, µε έναν συνολικό προϋπολογισµό 2,3 
δισ. ευρώ. Τουλάχιστον το 60% του προγράµµατος θα χρησι-
µοποιηθεί για να διευκολύνει τη χρηµατοδότηση των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων στην Ευρώπη.

Την Πέµπτη υπογράφηκε η πρώτη συµφωνία στην Ελλάδα 
παροχής εγγυήσεων στο πλαίσιο αυτού του προγράµµατος. Η 
συµφωνία θα δώσει τη δυνατότητα στην Εθνική Τράπεζα να χο-
ρηγήσει εντός της επόµενης τριετίας δάνεια συνολικού ύψους 
100 εκατ. ευρώ σε πάνω από 350 ελληνικές µικρές και µεσαίες 
επιχειρήσεις, µε µειωµένες απαιτήσεις παροχής εγγυήσεων και 
µειωµένο κόστος χρηµατοδότησης, ενισχύοντας µε αυτό τον 

ΑΒ
Πέντε βραβεία στα Σελφ Σέρβις 
Excellence Awards 2016
Πέντε βραβεία σε όλες τις κατηγορίες στις οποίες είχε θέσει υποψη-
φιότητα κέρδισε η ΑΒ Βασιλόπουλος στα Σελφ Σέρβις Excellence 
Awards 2016. Συγκεκριµένα, στην τελετή απονοµής των Σελφ Σέρ-
βις Excellence Awards 2016, τη ∆ευτέρα 11 Ιουλίου, η ΑΒ Βασιλό-
πουλος βραβεύτηκε στις εξής κατηγορίες:
• Συµβολή στην Εθνική Οικονοµία: Για τη συνεισφορά της ΑΒ 
στην τόνωση της ελληνικής αγοράς, της εθνικής οικονοµίας και της 
απασχόλησης, µέσα από διαρκείς επενδύσεις που ενισχύουν την ε-
µπορική κίνηση σε τοπικές κοινωνίες, δηµιουργούν νέες θέσεις ερ-
γασίας σε όλη τη χώρα, υποστηρίζουν την ανταγωνιστικότητα των 
Ελλήνων παραγωγών και προωθούν τα προϊόντα τους σε αγορές του 
εξωτερικού, ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητά τους διεθνώς.
• Ανακαίνιση Καταστήµατος: Για το AB MEGA στην Εθνική. Ένα 
κατάστηµα διεθνών προδιαγραφών, που αναδεικνύει µε τον καλύ-
τερο τρόπο τις έννοιες της ποιότητας, της διαφάνειας, της κοινωνι-
κής υπευθυνότητας και της στήριξης των ελληνικών προϊόντων, οι 
οποίες διαφοροποιούν την ΑΒ από τον ανταγωνισµό.
• Ηλεκτρονικό Σούπερ Μάρκετ: Για το ψηφιακό κατάστηµα ΑΒ 
click2shop, που προσφέρει στον σύγχρονο καταναλωτή µία αναβαθ-
µισµένη αγοραστική εµπειρία µέσα από τη δυνατότητα να περιηγη-
θεί σε ένα online περιβάλλον γρήγορα και εύκολα, ενώ παράλληλα 
απολαµβάνει την αµεσότητα και την οικειότητα ενός παραδοσιακού 
ΑΒητικού καταστήµατος.
• Εταιρική Κοινωνική Ευθύνη (CSR) - Περιβάλλον: Για το πρό-
γραµµα «Υπεύθυνη Αλιεία», που αντανακλά την προσπάθεια της ΑΒ 
Βασιλόπουλος και όλων των εµπλεκόµενων φορέων για την προστα-
σία των ελληνικών θαλασσών, αλλά και του εισοδήµατος των ψαρά-
δων, τόσο στο παρόν όσο και στο µέλλον.
• Κοινές Ενέργειες CSR: Για την κοινή ενέργεια «ΧΑΡΙΣΕ ∆Υ-
ΝΑΜΗ» της ΑΒ Βασιλόπουλος και του Pantene Pro-V, που ένωσαν 
τις δυνάµεις τους για να στηρίξουν τις γυναίκες που δοκιµάζονται 
από τον καρκίνο του µαστού σε συνεργασία µε το ΑΛΜΑ ΖΩΗΣ.

τρόπο την πρόσβαση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε βι-
ώσιµη χρηµατοδότηση. Οι εταιρείες θα µπορούν να δανείζο-
νται είτε για κεφάλαιο κίνησης είτε για δάνειο παγίων, µε ελά-
χιστο ποσό ανά επιχείρηση τα 10.000 ευρώ και µέγιστο ποσό τα 
1.500.000 ευρώ.

Όπως δήλωσε σχετικά ο διευθύνων σύµβουλος της Εθνι-
κής Λ. Φραγκιαδάκης: «Στην Ελλάδα, µετά από επτά χρόνια ύ-
φεσης, νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε πως είναι επιτακτική η α-
νάγκη για ανάκαµψη. Όµως η ανάκαµψη της οικονοµίας δεν 
θα έρθει από µόνη της, µόνο και µόνο επειδή όλοι το θέλουµε. 
Είναι χρέος όλων µας, από πολιτικής, χρηµατοδοτικής και ε-
πιχειρηµατικής µεριάς, να συντονιστούµε και να αναλάβουµε 
δράσεις και πρωτοβουλίες προς αυτή την κατεύθυνση. Αναγνω-
ρίζοντας την υψηλή βαρύτητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων 
για την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, η Εθνική Τράπεζα 
αποφάσισε να αναλάβει µια σειρά πρωτοβουλιών για τη στήριξη 
των επενδυτικών τους αναγκών».

Σχολιάζοντας την υπογραφή της συµφωνίας, ο Pier Luigi 
Gilibert, διευθύνων σύµβουλος του ΕΤαΕ, δήλωσε: «Χαίροµαι 
που η πρώτη σύµβαση παροχής εγγυήσεων στην Ελλάδα στο 
πλαίσιο του προγράµµατος COSME και του Ευρωπαϊκού Τα-
µείου Στρατηγικών Επενδύσεων θα δώσει τη δυνατότητα στην 
Εθνική Τράπεζα να αναπτύξει νέα χρηµατοδοτικά προϊόντα, 
από τα οποία θα επωφεληθούν πάνω από 350 µικροµεσαίες ε-
πιχειρήσεις».

Η νέα αυτή συµφωνία υπογραµµίζει τη διαρκή δέσµευση 
της Εθνικής Τράπεζας να ανταποκριθεί στις ανάγκες του επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος και της οικονοµίας. Σηµειώνεται ότι 
η δράση αυτή είναι η πρώτη από µια σειρά ενεργειών της Εθνι-
κής Τράπεζας µε στόχο την ενίσχυση των µικρών και µεσαίων 
επιχειρήσεων στην Ελλάδα. Ακολουθεί η επικείµενη υπο-
γραφή συµφωνίας στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού προγράµµατος 
EaSI για την παροχή µε ευνοϊκούς όρους µέχρι 25.000 ευρώ, 
κατά περίπτωση, στις πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Στους Ιταλούς της Ferrovie 
για 45 εκατ. ευρώ η ΤΡΑΙΝΟΣΕ 
Αίσιο τέλος φαίνεται να έχει η ιδιωτικοποίηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, 
καθώς η προσφορά της Ferrovie, η οποία ανέρχεται σε 45 εκατ. 
ευρώ, κρίνεται ικανοποιητική από τη διοίκηση του ΤΑΙΠΕ∆. Αρ-
χικό ενδιαφέρον για την ΤΡΑΙΝΟΣΕ είχαν εκδηλώσει προ εβδοµά-
δων οι Ιταλικοί Σιδηρόδροµοι, οι Ρωσικοί Σιδηρόδροµοι (RZD) και 
ο Όµιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ. Το ΤΑΙΠΕ∆ είχε δώσει απανωτές παρατά-
σεις στην ηµεροµηνία κατάθεσης δεσµευτικών προσφορών, η οποία 
τελικά έληξε την περασµένη Πέµπτη.

Η ΤΡΑΙΝΟΣΕ παρουσίασε πέρυσι έσοδα 14.000.000 ευρώ 
και ζηµίες 4.750.000 ευρώ από τη µεταφορά φορτίων, σύµφωνα µε 
τις ετήσιες λογιστικές καταστάσεις. Τα ετήσια έσοδα της υπό ιδιω-
τικοποίηση εταιρείας από τη µεταφορά επιβατών ανήλθαν πέρυσι 
σε 53.700.000 ευρώ και τα καθαρά κέρδη στα 2.000.000 ευρώ, µε 
τη συνδροµή της κρατικής επιδότησης των 50.000.000 ευρώ για 
την καθολική υπηρεσία. Οι συσσωρευµένες ζηµίες της εταιρείας 
φτάνουν τα 870.000.000 ευρώ, µε αρνητικά ίδια κεφάλαια ύψους 

657.000.000 και βραχυπρόθεσµες υποχρεώσεις 769.000.000 ευρώ 
σχεδόν αποκλειστικά προς τον ΟΣΕ. Ο συνολικός κύκλος εργα-
σιών της ΤΡΑΙΝΟΣΕ περιορίστηκε µάλιστα πέρυσι στα 68.700.000 
ευρώ, από 77.900.000 ευρώ το 2014.

Η ανακοίνωση του ΤΑΙΠΕ∆:
«Κατά τη σηµερινή συνεδρίαση του ∆.Σ. του ΤΑΙΠΕ∆ απο-

σφραγίστηκε η δεσµευτική οικονοµική προσφορά για τη διάθεση 
του 100% του µετοχικού κεφαλαίου της ΤΡΑΙΝΟΣΕ την οποία υπέ-
βαλε η ιταλική εταιρεία Ferrovie Dello Stato Italiane S.p.A.

»Το ποσό του προσφερόµενου τιµήµατος ανέρχεται σε 45 εκατ. 
ευρώ.

»Το ΤΑΙΠΕ∆, αφού έλαβε υπόψη τη θετική εισήγηση των 
συµβούλων του για την εγκυρότητα της υποβληθείσας προσφο-
ράς, τις αποτιµήσεις, που εκπόνησαν δύο (2) διαφορετικοί ανεξάρ-
τητοι αποτιµητές και τη θετική γνωµοδότηση του Συµβουλίου Ε-
µπειρογνωµόνων, έκανε αποδεκτή την προσφορά και ανακήρυξε τη 
Ferrovie Dello Stato Italiane S.p.A. ως προτιµητέο επενδυτή για την 
ΤΡΑΙΝΟΣΕ.

»Το ΤΑΙΠΕ∆ επιτυγχάνει να ολοκληρώσει µία διαδικασία που 

ξεκίνησε πριν από τρία χρόνια και διασφαλίζει όχι µόνο τη βιωσιµό-
τητα της ΤΡΑΙΝΟΣΕ αλλά και την περαιτέρω ανάπτυξή της. Με την 
εξέλιξη αυτή ουσιαστικά τίθενται οι βάσεις για το επιτυχές κλείσιµο 
του φακέλου κρατικών ενισχύσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχε-
τικά µε το χρέος της ΤΡΑΙΝΟΣΕ προς τον ΟΣΕ, ύψους άνω των 700 
εκατ. ευρώ.

»Η Ferrovie Dello Stato Italiane S.p.A. αποτελεί την τρίτη µεγα-
λύτερη σιδηροδροµική εταιρεία στην Ευρώπη και αναµένεται να µε-
ταγγίσει τεχνογνωσία και εµπειρία στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ, εντάσσοντας 
την ελληνική εταιρεία στον πανευρωπαϊκό σιδηροδροµικό χάρτη.

»Ο φάκελος του διαγωνισµού θα υποβληθεί άµεσα στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο για προσυµβατικό έλεγχο, η δε σύµβαση αγορα-
πωλησίας µετοχών θα υπογραφεί µετά την έγκριση του Ελεγκτικού 
Συνεδρίου. Η ολοκλήρωση της συναλλαγής τελεί υπό την αίρεση 
των εγκρίσεων από τις αρµόδιες αρχές.

»Η Επενδυτική Τράπεζα της Ελλάδος και η Kantor ενήργησαν 
ως χρηµατοοικονοµικοί σύµβουλοι, οι Μ&Π Μπερνίτσα και Hogan 
Lovells ως νοµικοί σύµβουλοι και η Louis Berger ως τεχνικοί σύµ-
βουλοι, για λογαριασµό του ΤΑΙΠΕ∆».

ΑΝΤΙΟΠΗ ΣΧΟΙΝΑ
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Στην κορυφή των παγκόσµιων 
κατασκευών το ΚΠΙΣΝ
Το πρώτο διεθνές βραβείο στον ετήσιο διαγωνισµό Global Best 
Projects του έγκυρου αµερικανικού περιοδικού για τις κατα-
σκευές ENR, στην κατηγορία «Έργα Πολιτισµού», απέσπασε 
η κοινοπραξία ΤΕΡΝΑ - Impregilo για την κατασκευή του Κέ-
ντρου Πολιτισµού  Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος (ΚΠΙΣΝ). Το βρα-
βείο απονεµήθηκε για την ασφαλή ολοκλήρωση του έργου, τις 
καινοτοµίες που ενσωµατώνει, την αισθητική ποιότητά του και 
το γεγονός πως σχεδιάστηκε και κατασκευάστηκε από εταιρείες 
και πρόσωπα από διαφορετικές χώρες. Υπενθυµίζεται πως το 
έργο έχει αποσπάσει κι άλλο διεθνές βραβείο, το Βραβείο Α-
σφάλειας για το 2015 από το Βρετανικό Συµβούλιο Ασφάλειας.

Η ΤΕΡΝΑ και η Impregilo ολοκλήρωσαν την κατασκευή 
του έργου µέσα στο προβλεπόµενο χρονοδιάγραµµα και αυτή 
την περίοδο συζητούν µε το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος για τις 
τελευταίες πινελιές. Η κατασκευή του Κέντρου Πολιτισµού 
που θα φιλοξενεί τη νέα Εθνική Βιβλιοθήκη και τη νέα Λυρική 
Σκηνή, µαζί µε το πάρκο που περιβάλλει τις εγκαταστάσεις, 
έγινε µε δωρεά του Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος, συνολικού 
ύψους 650.000.000 ευρώ. Πλέον αποµένει η παράδοση των ε-
γκαταστάσεων στο ελληνικό ∆ηµόσιο, µε παράλληλη εξασφά-
λιση της συντήρησης των πανάκριβων υποδοµών. Το Ίδρυµα 
Σταύρος Νιάρχος έχει ήδη προκηρύξει διαγωνισµό για την επι-
λογή του αναδόχου που θα συντηρεί τις εγκαταστάσεις για την 
επόµενη δεκαετία µε πρόσθετη δωρεά. Ο διαγωνισµός είναι σε 
τελικό στάδιο και µεταξύ των υποψηφίων είναι και η ΤΕΡΝΑ, 
καθώς και άλλοι πέντε ισχυροί εγχώριοι και ξένοι όµιλοι. Σύµ-
φωνα µε εκτιµήσεις, το µηνιαίο κόστος συντήρησης του Κέ-
ντρου Πολιτισµού προσεγγίζει τα 700.000 ευρώ, δηλαδή  

Επέκταση δικτύου 
για την ΕΠΑ Θεσσαλονίκης
Επέκταση του δικτύου φυσικού αερίου σε νέες περιοχές 
του Νοµού Θεσσαλονίκης προβλέπει το επιχειρησιακό 
σχέδιο για την περίοδο 2017-2021 της Εταιρείας Παροχής 
Αερίου (ΕΠΑ) Θεσσαλονίκης που υποβλήθηκε στη Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας (ΡΑΕ). Ειδικότερα, νέα δίκτυα 
φυσικού αερίου, συνολικού µήκους άνω των 250 χλµ., 
σχεδιάζει να δηµιουργήσει στα επόµενα χρόνια η ΕΠΑ 
Θεσσαλονίκης, µε στόχο έως το 2021 να καλύπτει το 70% 
του πληθυσµού στις περιοχές για τις οποίες διαθέτει άδεια 
διανοµής, συνδέοντας το δυτικό µε το ανατολικό άκρο της 
πόλης.

Σύµφωνα µε το επιχειρησιακό σχέδιο της περιόδου 
2017-2021, ύψους 32,4 εκατ. ευρώ, που υποβλήθηκε στη 
ΡΑΕ, το δίκτυο θα επεκταθεί ώστε να καλύψει τις περιο-
χές Λαγκαδά, Κουφαλίων, Χαλάστρας, Νέας Μεσηµβρίας, 
Τριλόφου, Πλαγιαρίου, Φίλυρου, Χορτιάτη, Βασιλικών, 
Μηχανιώνας και Επανοµής. Παράλληλα, ήδη από φέτος 
θα επενδυθούν 8,4 εκατ. ευρώ για τη δηµιουργία δικτύου 
χαµηλής πίεσης 20 χλµ. (συν άλλα 0,18 χλµ. µέσης πίε-
σης) σε περιοχές όπου ήδη υπάρχουν συνδέσεις, αλλά και 
σε νέες, στους δήµους ∆έλτα (Σίνδος και Ιωνία), Παύλου 
Μελά (Νικόπολη) και Θερµαϊκού (Περαία και Νέοι Επι-
βάτες). Με τις επεκτάσεις αυτές, καθώς και ενεργοποιώ-
ντας πλήθος κινήτρων για την προσέλκυση περισσότερων 
καταναλωτών στο δίκτυό της, η εταιρεία θα καταστεί πιο 
«ετοιµοπόλεµη» και για την αντιµετώπιση του ανταγωνι-
σµού που συνεπάγεται η επικείµενη απελευθέρωση της α-
γοράς φυσικού αερίου.

Όπως, πάντως, διευκρινίστηκε σε συνέντευξη Τύπου, 
την πρώτη της νέας διοίκησης της ΕΠΑ µε πρόεδρο τον 
Βενέτη Μπούρα, «για την υλοποίηση των επενδύσεων α-
παραίτητες προϋποθέσεις είναι το σταθερό επενδυτικό 
περιβάλλον και η διασφάλιση της απόδοσης των επενδύ-
σεων σε δίκτυα και συνδέσεις µέσω ενός εύλογου και απο-
δοτικού µεσοσταθµικού κόστους κεφαλαίου».

Παράλληλα, η εταιρεία προετοιµάζεται για την ανα-
µόρφωση της αγοράς φυσικού αερίου µετά την ψήφιση 
του ν. 4336/2015. Στο πλαίσιο αυτό, όπως ανακοίνωσε ο 
πρόεδρος της ΕΠΑ Θεσσαλονίκης Β. Μπούρας, οι ΕΠΑ 
Θεσσαλονίκης και Θεσσαλίας, στις οποίες συµµετέχει µε 
49% η ιταλική ΕΝΙ, θα προχωρήσουν από κοινού έως τη 
1/1/2017 στον νοµικό και λειτουργικό διαχωρισµό τους ι-
δρύοντας µία νέα Εταιρεία ∆ιανοµής Αερίου, την Ε∆Α 
Θεσσαλονίκης-Θεσσαλίας, για τις περιοχές Θεσσαλονίκης 
και Θεσσαλίας, και µία νέα Εταιρεία Παροχής Αερίου πα-
νελλαδικής εµβέλειας για τη δραστηριότητα της προµή-
θειας. Στόχος της νέας εταιρείας είναι να προσφέρει άµεσα 
όχι µόνο φυσικό αέριο αλλά και συνολικά ενεργειακές λύ-
σεις σε νοικοκυριά, εµπορικές επιχειρήσεις και βιοµηχα-
νία. Έτσι, µεταξύ άλλων, η εταιρεία σχεδιάζει την είσοδό 
της το 2018 στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, αξιοποιώ-
ντας και την τεχνογνωσία της ENI, η οποία στην Ιταλία 
πουλάει ηλεκτρική ενέργεια σε 3 εκατοµµύρια πελάτες.

µπορεί να φτάσει και τα 8.400.000 ευρώ ετησίως.
Το ΚΠΙΣΝ είναι σχεδιασµένο από το αρχιτεκτονικό γρα-

φείο Renzo Piano Building (RPBW) του γνωστού Ιταλού αρχι-
τέκτονα. Πρόκειται για ένα οικολογικά βιώσιµο κέντρο πολλα-
πλών χρήσεων και ενδιαφερόντων, σε ένα οικόπεδο συνολικής 
επιφάνειας άνω των 214.000 τ.µ., που περιλαµβάνει την πλήρη 
κατασκευή και τον εξοπλισµό των νέων εγκαταστάσεων της Ε-
θνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος (ΕΒΕ) και της Εθνικής Λυρι-
κής Σκηνής (ΕΛΣ), καθώς και έναν διαµορφωµένο χώρο, το ∆η-
µόσιο Πάρκο Σταύρος Νιάρχος, συνολικής έκτασης 170.000 
τ.µ., µε βλάστηση βασισµένη σε µεσογειακά είδη δέντρων και 
φυτών.

Στο έργο απασχολήθηκαν περισσότεροι από 6.000 εργαζό-
µενοι (µόνο εντός εργοταξίου). Εκτός από την υψηλή τεχνολο-
γία και τον σύγχρονο εξοπλισµό που ενσωµατώνεται στις εγκα-
ταστάσεις της νέας Εθνικής Βιβλιοθήκης και της Λυρικής Σκη-
νής, το έργο ξεχωρίζει και από το ενεργειακό του στέγαστρο. 
Πρόκειται για στέγαστρο (100 x 100 µ.) που κατασκευάστηκε 
από ειδικό υλικό (Ferrocement), το οποίο στην ουσία παρήχθη 
επί του εργοταξίου. Το συνολικό βάρος του στεγάστρου (που 
φιλοξενεί και ένα µεγάλο φωτοβολταϊκό πάρκο) φτάνει τους 
5.000 τόνους.

Σηµειώνεται ότι ο Όµιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ έχει ισχυρή τεχνο-
γνωσία στην κατασκευή κτιρίων πολιτισµού και τέχνης, καθώς 
στο χαρτοφυλάκιο των έργων του συγκαταλέγονται το Μέγαρο 
Μουσικής Αθηνών, το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης, το 
Βασιλικό Θέατρο Θεσσαλονίκης, το Ίδρυµα Μείζονος Ελληνι-
σµού, το Μουσείο Γουλανδρή, το Θέατρο Παλλάς κ.ά.



ΘΕΡΜΟ 
ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ 
(ΚΑΙ) ΣΤΗΝ 

ΥΓΕΙΑ

∆
εν είναι η πρώτη φορά που εσφαλµένοι 
δείκτες χρησιµοποιούνται στο «πείραµα» 
της βίαιης οικονοµικής προσαρµογής, µε 
σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία, στην κοι-
νωνική ασφάλιση και στο βιοτικό επίπεδο 
των Ελλήνων. Έτσι, µια νέα έρευνα της Ε-
θνικής Σχολής ∆ηµόσιας Υγείας (ΕΣ∆Υ) 

φανερώνει πως και ο υπολογισµός της φαρµακευτικής δαπά-
νης –που έχει συρρικνωθεί στο όριο των 1,94 δισ. ευρώ– είναι 
λάθος, καθώς αξιοποιεί ως αποκλειστικό δείκτη το µνηµονιακό 
ΑΕΠ. «Υπάρχουν ωστόσο καθοριστικοί παράγοντες που δεν 
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν, όπως το προσδόκιµο επιβίωσης και η 
σύσταση του πληθυσµού, που στη χώρα µας είναι γηρασµέ-
νος», όπως επισηµαίνει ο καθηγητής Νίκος Μανιαδάκης, ανα-
πληρωτής κοσµήτορας της ΕΣ∆Υ.

Οι µειώσεις που επιβλήθηκαν στις τιµές των φαρµάκων ο-

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ, ΚΕΙΜΕΝΑ, ΡΕΠΟΡΤΑΖ: 
ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ-ΝΑΝΟΥ

δήγησαν στο να έχουµε τα φθηνότερα καινοτόµα φάρµακα στην 
Ευρώπη, αλλά δεν έλυσαν τα προβλήµατα της πρόσβασης για 
τους οικονοµικά ασθενέστερους συµπολίτες µας, ούτε τους απάλ-
λαξαν από τις δυσβάσταχτες συµµετοχές. Όπως επισηµαίνει ο ε-
πικεφαλής οικονοµολόγος του ΣΕΒ Μιχάλης Μασουράκης, οι 
ευπαθείς οµάδες έχουν πληγεί βαρύτατα από την τεράστια αποε-
πένδυση του κοινωνικού κράτους και του συστήµατος υγείας και 
επιβάλλεται να υπάρξει «κόφτης» προστασίας, ειδικά για τους 
χαµηλοσυνταξιούχους. «Κλειδί» για την ισότιµη πρόσβαση των 
ασθενών σε φθηνό φάρµακο είναι η ανάπτυξη της εγχώριας φαρ-
µακοβιοµηχανίας, που παράγει ποιοτικά γενόσηµα.

Ωστόσο, και οι εγχώριες µονάδες κινδυνεύουν, αφού η κα-
τάρρευση των τιµών οδηγεί στην απόσυρση των παλιών σκευ-
ασµάτων και στην αντικατάστασή τους από ακριβότερα εισαγό-
µενα φάρµακα που φουσκώνουν τη δαπάνη. Από την πλευρά του, 
ο πρόεδρος του Συνδέσµου Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελ-

λάδας, Άκης Αποστολίδης, υπογραµµίζει ότι οι φαρµακευ-
τικές εταιρείες ήδη προσφέρουν ένα στα τέσσερα φάρµακα 
δωρεάν, ενώ µε τις ανεξόφλητες οφειλές του κράτους να α-
νέρχονται σε 1,4 δισ. ευρώ και την πρωτοβάθµια φροντίδα υ-
γείας αποδυναµωµένη, δεν µπορεί να υπάρξει ορθολογική 
χρηµατοδότηση της περίθαλψης. Η «συνταγή» είναι λάθος 
και για να βγούµε από το αδιέξοδο επιβάλλεται να ακολου-
θήσουµε άλλον δρόµο. Ένα πρώτο βήµα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση κάνει η Αριστοτέλους απαλλάσσοντας, από την 1η 
Αυγούστου, από τη φαρµακευτική συµµετοχή τους ανασφά-
λιστους και τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Οι οικονοµικά 
αδύναµοι ανασφάλιστοι και οι πρώην κάτοχοι βιβλιαρίων α-
πορίας θα προµηθεύονται τα φάρµακά τους δωρεάν από τα 
ιδιωτικά φαρµακεία, όχι πλέον από τα νοσοκοµεία, ενώ κα-
ταργείται η καταβολή του 1 ευρώ ανά συνταγή για τις συντα-
γές µηδενικής συµµετοχής.





Μ
ε βασικό στόχο τη µείωση 
της µητρικής και της βρε-
φικής θνησιµότητας στην 
Ελλάδα, οι Γιατροί του Κό-
σµου και η φαρµακευτική 
εταιρεία MSD εγκαινίασαν 

ένα πρωτοποριακό πρόγραµµα που ανταπο-
κρίνεται σε έκτακτες ανάγκες αλλά και θέτει 
δοµές για την υγεία της γυναίκας στην Ελλά-
δα. Το µοναδικό διετές πρόγραµµα «Μητέρα 
και Παιδί», το οποίο εντάσσεται στο ευρύτερο 
πλαίσιο του διεθνούς προγράµµατος MSD For 
Mothers, αγκαλιάζει εγκύους και νεογνά µε 
στόχο να αποφευχθούν επιπλοκές τόσο κατά 
τη διάρκεια του τοκετού όσο και µετά την κύ-
ηση. 

Το πρόγραµµα «Μητέρα και Παιδί» δηµιουρ-
γήθηκε εξαιτίας των ιδιαίτερων και ειδικών 
αναγκών που βιώνουν οι Έλληνες για έκτη 
συνεχή χρονιά λόγω της ύφεσης. Σύµφωνα 
µε έρευνα που έγινε προκειµένου να σχεδια-
στεί το πρόγραµµα, οι πολιτικές λιτότητας που 
εφαρµόστηκαν έχουν αφήσει σχεδόν το ένα 
τρίτο του πληθυσµού δίχως υγειονοµική κά-
λυψη. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας (ΕΣΥ) διανύ-
ει µία από τις πιο ανησυχητικές και κρίσιµες 
φάσεις από την αρχή της δηµιουργίας του, µε 
το ποσοστό των ατόµων που δεν έχουν πρό-
σβαση σε ιατρική περίθαλψη συνεχώς να αυ-
ξάνεται. 

Την κατάσταση επιδεινώνουν ακόµη περισ-
σότερο οι συνεχείς ροές προσφύγων και µε-
ταναστών το τελευταίο έτος, δηµιουργώντας 
µια εκρηκτική κατάσταση, µε τις δηµόσιες 
δοµές υγείας, περίθαλψης και τοκετού να µην 
µπορούν να καλύψουν και να περιθάλψουν 
εγκύους και νεογνά. 

∆εν είναι άλλωστε τυχαία η αύξηση του αριθ-
µού των ελλιποβαρών νεογνών, η οποία πε-
ριγράφεται από τα στοιχεία του ΟΑΣΑ µε τα 
πιο µελανά χρώµατα… «Η αύξηση του αριθ-
µού των ελλιποβαρών νεογνών είναι µεγα-
λύτερη από 16% µεταξύ 2008 και 2011. Η κατά-
σταση αυτή έχει µακροπρόθεσµες συνέπειες 
για την υγεία και την ανάπτυξη του παιδιού», 
σύµφωνα µε τον  οργανισµό.

Γιατροί γυναικολόγοι και µαιευτήρες ανα-
φέρουν αύξηση 32% της θνησιγένειας στην 
Ελλάδα µεταξύ του 2008 και του 2010, ενώ 
όλο και λιγότερες έγκυοι έχουν πρόσβαση 
σε υπηρεσίες προγεννητικής φροντίδας. Την 
ίδια στιγµή τουλάχιστον 80.000 γυναίκες κάθε 
χρόνο προχωρούν σε άµβλωση στην Ελλάδα 
(µε µία στις τέσσερις γυναίκες να είναι έφη-
βη), ενώ η οικονοµική κρίση οδηγεί όλο και 
περισσότερα ζευγάρια να θέσουν τέλος σε 
ανεπιθύµητες εγκυµοσύνες.

Σύµφωνα µε την Εθνική Στατιστική Aρχή  ο δεί-
κτης βρεφικής θνησιµότητας (θάνατοι βρεφών 
ηλικίας κάτω του έτους ανά 1.000 γεννήσεις 
ζώντων) από 3,69 το 2013, αυξήθηκε στο 3,75 
το 2014. Ο δείκτης νεογνικής θνησιµότητας (θά-

νατοι βρεφών ηλικίας µικρότερης των 28 ηµερών 
ανά 1.000 γεννήσεις ζώντων) το 2014 παρέµεινε 
στο 2,63, όσο ακριβώς ήταν το 2013 και ο δείκτης 
περιγεννητικής θνησιµότητας (γεννήσεις νεκρών 
και θάνατοι βρεφών ηλικίας µικρότερης της µιας 
εβδοµάδας ανά 1.000 γεννήσεις) το 2014 µειώθη-
κε στο 5,66 από 5,79 το 2013.

Και οι επιπτώσεις στον πληθυσµό της Ελλάδας µε 
την  πρόσβαση στις δοµές υγείας δεν σταµατούν 
εκεί, καθώς εξαιρετικά περιορισµένη είναι και η 
υγειονοµική περίθαλψη των Ροµά που ζουν σε 
λιγότερο προνοµιούχες και υποβαθµισµένες περι-
οχές στην Ελλάδα, αλλά και στους υπηκόους τρίτων 
χωρών, ως αποτέλεσµα των υψηλών µεταναστευ-
τικών και προσφυγικών ροών προς τα νησιά και 
άλλες αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας.  

Το πρόγραµµα «Μητέρα και Παιδί», θα υλοποιηθεί 
από τους Γιατρούς του Κόσµου. Σκοπός του είναι 
να ενισχύσει τις υπάρχουσες δοµές των Γιατρών 
του Κόσµου στην Ελλάδα (πολυκλινικές σε πολ-
λές περιοχές της Ελλάδας αλλά και κινητές µο-
νάδες), προκειµένου να εξασφαλιστεί  αυξηµένη 
πρόσβαση στην υγειονοµική περίθαλψη για τις 

εγκύους και τις λεχώνες, ενώ παράλληλα θα ενι-
σχύσει τις δραστηριότητες αυτές µε την παροχή 
δωρεάν πρόσβασης σε εκπαιδευτικές δοµές και 
ειδικευµένο υλικό οικογενειακού προγραµµατι-
σµού για τους επαγγελµατίες υγείας µέσω µιας 
ηλεκτρονικής πλατφόρµας e-learning. 

Το πρόγραµµα «Μητέρα και Παιδί» θα έχει διάρ-
κεια δύο χρόνια. Η εφαρµογή του ξεκίνησε ήδη 
τον Ιούνιο και αναµένεται να ολοκληρωθεί τον 
Μάιο του 2018. Η χρηµατοδότηση θα ανέλθει στα 
750.000 δολάρια και στόχο έχει τη δωρεάν περί-
θαλψη 8.400 γυναικών. 

Με αφορµή την ανακοίνωση του ελληνικού 
προγράµµατος ο κ. Haseeb Ahmad, ∆ιευθύνων 
Σύµβουλος της MSD Ελλάδας, Μάλτας και Κύ-
πρου, σχολίασε: «Στην MSD Ελλάδας είµαστε 
ιδιαίτερα υπερήφανοι που η ανακοίνωση ενός 
τόσο σηµαντικού προγράµµατος συµπίπτει χρο-
νικά µε την επέτειο των 125 χρόνων ιστορίας 
της εταιρείας. Η υλοποίηση του προγράµµατος 
«Μητέρα και Παιδί» αντικατοπτρίζει µε τον κα-
λύτερο τρόπο τη δέσµευσή µας να οδηγούµε τις 
εξελίξεις για την βελτίωση της ζωής των αν-

θρώπων στην Ελλάδα, καλύπτοντας κενά και 
ανάγκες περίθαλψης στην χώρα. Η ανάληψη τέ-
τοιου είδους  πρωτοβουλιών αποτελεί για εµάς 
προτεραιότητα και προς αυτή την κατεύθυνση 
θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε».

Η πρωτοβουλία «Μητέρα και Παιδί» εντάσσεται 
στο παγκόσµιο πρόγραµµα εταιρικής κοινωνι-
κής ευθύνης της MSD µε την ονοµασία «MSD 
for Mothers» και αποτελεί µέρος της παγκόσµι-
ας προσπάθειας βελτίωσης και προστασίας της 
ζωής των εγκύων και των νεογνών. 

Με το πρόγραµµα αυτό η MSD επιδιώκει να προ-
σφέρει καλύτερη υγειονοµική περίθαλψη και 
πρωτοποριακή υποστήριξη σε εκατοµµύρια αν-
θρώπους στον ανεπτυγµένο και υπό ανάπτυξη 
κόσµο µέσω εξειδικευµένων συνεργασιών. Η 
αναγγελία του παγκόσµιου προγράµµατος έγινε 
τον Σεπτέµβριο του 2011 και αποτελεί 10ετή δέ-
σµευση µε συνολικό ύψος χρηµατοδότησης που 
ανέρχεται στα 500 εκ. δολάρια.    

Ο Dr Naveen Rao, επικεφαλής του προγράµµατος 
MSD For Mothers διεθνώς, επεσήµανε ότι κάθε 
δύο λεπτά µία γυναίκα πεθαίνει κατά την εγκυ-
µοσύνη ή τον τοκετό και ανέφερε: «Μπορείτε να 
φανταστείτε έναν κόσµο όπου καµία µητέρα δεν 
πεθαίνει κατά τον τοκετό; Εµείς µπορούµε και αυτή 
είναι η υπόσχεση του προγράµµατος MSD For 
Mothers. Πιστεύουµε ότι σε συνεργασία µε τους 
εταίρους µας µπορούµε να βοηθήσουµε ώστε η 
εγκυµοσύνη και ο τοκετός να είναι µια ασφαλής, 
υγιής και ευχάριστη εµπειρία για κάθε γυναίκα. Για 
το λόγο αυτό είµαστε υπερήφανοι που ανακοινώ-
νουµε αυτό το νέο πρόγραµµα για την Ελλάδα».

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ
«ΜΗΤΕΡΑ ΚΑΙ ΠΑΙ∆Ι»

ΤΟ ΠΑΓΚΟΣΜΙΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ MSD FOR MOTHERS ΣΕ ΑΡΙΘΜΟΥΣ 
30 χώρες 
Πρόσβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες Υγείας για 5 εκατοµµυρία γυναίκες
Πρόσβαση σε αντισύλληψη για 3,5 εκατοµµύρια γυναίκες 
2.500 µονάδες παροχής ποιοτικών υπηρεσιών υγείας 
5.400 ειδικά εκπαιδευµένοι για παροχή υπηρεσιών υγείας σε εγκύους και βρέφη
50 προγράµµατα παγκοσµίως
75 συνεργάτες παγκοσµίως



η λύση

Ελληνικό
Φάρµακο

για την 
ΥΓΕΙΑ
• Το Ελληνικό Φάρµακο µπορεί να καλύψει άµεσα το 

70% των αναγκών της ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ και το 50% των αναγκών της 
ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑΚΗΣ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ

• Η ανάδειξη και στήριξη του Ελληνικού Φαρµάκου 
είναι ΕΘΝΙΚΗ ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑ, µε µια ΕΘΝΙΚΗ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΦΑΡΜΑΚΟΥ και µε ΚΙΝΗΤΡΑ σε 
Γιατρούς & Φαρµακοποιούς

Με αυτόν τον τρόπο µπορούµε να πετύχουµε:
• ΜΕΙΩΣΗ στις άσκοπες εισαγωγές ακριβών 

φαρµάκων
• ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟ του ελλείµµατος στο ισοζύγιο 

εµπορικών συναλλαγών στα φάρµακα
• ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΗ πόρων για τα καινοτόµα φάρµακα 

που πραγµατικά χρειαζόµαστε

για την 
ΚΟΙΝΩΝΙΑ
Το Ελληνικό Φάρµακο είναι:

• ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟ και ΑΣΦΑΛΕΣ γιατί 
πιστοποιείται από τους σηµαντικότερους 
Οργανισµούς Φαρµάκου παγκοσµίως

• ΠΟΙΟΤΙΚΟ γιατί παράγεται σε ελληνικά εργοστάσια 
που ακολουθούν αυστηρά τα διεθνή πρότυπα 
διασφάλισης ποιότητας

• ∆ΙΕΘΝΩΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΟ γιατί εκατοµµύρια 
ασθενείς σε περισσότερες από 85 χώρες το 
εµπιστεύονται καθηµερινά

• ΠΡΟΣΙΤΟ για τον Έλληνα ασθενή γιατί µειώνει το 
κόστος συµµετοχής των ασφαλισµένων

για την 
ΑΝΑΠΤΥΞΗ
• Παράγεται σε 27 υπερσύγχρονα ελληνικά 

ΕΡΓΟΣΤΑΣΙΑ

• Επηρεάζει πάνω από 53.000 ΘΕΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

• Κατέχει την 3η ΘΕΣΗ ΣΤΙΣ ΕΞΑΓΩΓΕΣ της Ελλάδας

• Εξάγεται σε 85 ΧΩΡΕΣ

• Για κάθε €1.000 δαπάνης το ΑΕΠ ΕΝΙΣΧΥΕΤΑΙ κατά 
€3.420 

• Συµβάλει συνολικά µε €2,8 δισ. το χρόνο 
στο ΑΕΠ

• Η Ελληνική Φαρµακοβιοµηχανία επενδύει 
€30 εκατ. ετησίως σε 80 ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΑ 
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ, έχοντας πραγµατοποιήσει 
συνολικές ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ €800 εκατ. 
την τελευταία 10ετία
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«Τα εξοντωτικά 
clawbacks και οι 
ασυγκράτητες µειώσεις 
των τιµών απειλούν να 
διαλύσουν την ελληνική 
φαρµακοβιοµηχανία 
µέσα στο επόµενο 
δεκαοκτάµηνο». Θεόδωρος 
Τρύφων, πρόεδρος της 
Πανελλήνιας  Ένωσης 
Φαρµακοβιοµηχανίας

«Οι παραγωγικές 
µονάδες µπορούν 
να καταστήσουν 
την Ελλάδα κέντρο 
ανάπτυξης για επώνυµα 
γενόσηµα φάρµακα και 
καινοτόµα προϊόντα, 
που θα δηµιουργήσουν 
προστιθέµενη αξία και 
θα βάλουν φρένο στο 
φαινόµενο του brain 
drain». 
∆ηµήτρης ∆έµος, 
αντιπρόεδρος της 
Πανελλήνιας  Ένωσης 
Φαρµακοβιοµηχανίας

ΑΣΦΥΚΤΙΚΟ ΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 
ΓΙΑ ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΑΡΜΑΚΟ

Τ
α αντιαναπτυξιακά µέτρα που 
έλαβε η πολιτεία εκτελώντας την 
πικρή «συνταγή» του τρίτου µνη-
µονίου, µαζί µε το εντελώς λάθος 
µείγµα που υιοθετείται µε την 
πίεση των θεσµών στη φαρµα-

κευτική πολιτική, δίνουν τη χαριστική βολή στο 
ελληνικό φάρµακο. Ειδικότερα, το δυσβάσταχτο 
clawback, σε συνδυασµό µε το δυσανάλογα υψηλό 
µερίδιο αγοράς των καινούργιων φαρµάκων, δηµι-
ουργεί ασφυκτικό περιβάλλον για τις παραγωγι-
κές µονάδες της εγχώριας φαρµακοβιοµηχανίας. 
Την κρισιµότητα των επόµενων µηνών για το ίδιο 
το µέλλον της ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας υ-
πογράµµισε, χωρίς να φείδεται των λόγων του, ο 
πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Φαρµακοβι-
οµηχανίας (ΠΕΦ), Θεόδωρος Τρύφων, µιλώντας 
σε υψηλούς τόνους στο 7ο Συνέδριο Pharma & 
Health Conference, ενώ σε ανάλογες προειδο-
ποιήσεις είχε προβεί πριν από λίγο καιρό στο συ-
νέδριο του «Economist». Στην πρόσφατη οµιλία 
του στο 1o τραπέζι του 7ου Συνεδρίου Pharma 
& Health Conference, της Ethos Media, ο πρόε-
δρος της ΠΕΦ προειδοποίησε ότι τα εξοντωτικά 
clawbacks και οι διαρκείς µειώσεις των τιµών στα 
γενόσηµα σκευάσµατα εξοντώνουν τον κλάδο της 
ελληνικής παραγωγής φαρµάκων, έναν από τους 
εναποµείναντες υγιείς βιοµηχανικούς κλάδους της 
πατρίδας µας. Προκειµένου να αποσοβηθεί αυτός 
ο κίνδυνος, ο κ. Τρύφων ανέφερε πως είναι απα-
ραίτητο να υλοποιηθούν άµεσα τα κατάλληλα δι-
αρθρωτικά µέτρα, µε στόχους: κατ’ αρχάς, τον έ-
λεγχο της συνταγογραφίας, καθώς επίσης και τον 
έλεγχο της αποζηµίωσης των νέων ακριβών φαρ-
µάκων, µαζί µε την αύξηση του µεριδίου αγοράς 
των οικονοµικών ελληνικών φαρµάκων και των 
γενοσήµων. Σε αντίθετη περίπτωση, και αν συνε-
χιστεί η υπάρχουσα εσφαλµένη ρότα, ένας πολύ 

κρίσιµος για την εθνική οικονοµία κλάδος θα δι-
αλυθεί, γεγονός το οποίο θα έχει τραγικές συνέ-
πειες, τόσο για την οικονοµία όσο και για την κοι-
νωνία. Και αυτό γιατί αφενός οι ελληνικές µονάδες 
παράγουν το δεύτερο εξαγώγιµο ελληνικό προϊόν 
και αφετέρου διασφαλίζουν µε την παραγωγή τους 
το ότι θα υπάρχουν ποιοτικά φάρµακα σε χαµη-
λές τιµές για τους καταναλωτές που τα έχουν α-
νάγκη σε εποχές οικονοµικής κρίσης, καθώς το 
εισόδηµά τους εξανεµίζεται από την ανεργία και 
τη φοροεπιδροµή της πολιτείας.

Σε ό,τι αφορά το µεγάλο αγκάθι των εξοντωτι-
κών clawbacks (δηλαδή της αυτόµατης επιστρο-
φής των κερδών µετά την υπέρβαση της φαρµα-
κευτικής δαπάνης), ο κ. Τρύφων επισήµανε την 
επιτακτική ανάγκη να οριστεί ανώτατο όριο στο 
clawback, µε το πιθανό υπόλοιπο να καλύπτεται 
από τον κοινωνικό προϋπολογισµό και τη µεί-
ωση που θα επέλθει στη δαπάνη από την εφαρ-
µογή των παραπάνω µεταρρυθµίσεων. Και ση-
µείωσε: «Εάν αυτά τα µέτρα πραγµατοποιηθούν, 
τότε υπάρχουν δυνατότητες ανάπτυξης της εγχώ-
ριας φαρµακοβιοµηχανίας». Από πρόσφατες µε-
λέτες έχει αναδειχθεί το γεγονός ότι η ελληνική 
φαρµακοβιοµηχανία αποτελεί σηµαντικό πόλο α-
νάπτυξης, που δηµιουργεί θέσεις εργασίας, προ-
βαίνει σε σηµαντικές επενδύσεις και καλύπτει τις 
ανάγκες των ασθενών µε άριστης ποιότητας φάρ-
µακα, τα οποία είναι και οικονοµικότερα κατά 30% 
έως και 60% από αντίστοιχες θεραπείες. «Αποτε-
λεί οικονοµικό έγκληµα να εισάγουµε ό,τι µπο-
ρούµε να παράγουµε» υπογράµµισε στην παρέµ-
βασή του ο κ. Τρύφων.

Από τα στοιχεία που παρέθεσε ο πρόεδρος της 
ΠΕΦ προκύπτει ότι δεν υπάρχει εθνική πολιτική 
φαρµάκου και πως το µείγµα που εφαρµόζεται 
ελέω διαδοχικών µνηµονίων στην επταετία της 
οικονοµικής κρίσης είναι λάθος. Το νέο µείγµα 

που πρέπει να εφαρµοστεί επιβάλλεται να δώσει 
προτεραιότητα στα διαρθρωτικά µέτρα, τα οποία 
είναι πρώτα στην ατζέντα της ΠΕΦ. «Ως κλάδος, 
έχουµε καταθέσει προτάσεις µε χρονοδιάγραµµα 
και κοστολόγηση. Η έλλειψη ενός σταθερού συ-
νοµιλητή και η απουσία συνεννόησης, όµως, α-
ποτελούν πρόβληµα. Τα πράγµατα θα πρέπει να 
προχωρήσουν γρήγορα, γιατί είµαστε στα όρια 
της αποεπένδυσης» δήλωσε ο κ. Τρύφων και συ-
νέχισε: «Προφανώς υπάρχει προκλητή ζήτηση σε 
φάρµακα και εξετάσεις. Όλο το σύστηµα υγείας ευ-
νοεί τη χορήγηση ακριβότερων φαρµάκων. Είναι 
όµως κοµβικής σηµασίας να οργανωθούν τα τα-
µεία και η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, γιατί 
όλο αυτό τελικά γυρίζει στη φαρµακοβιοµηχανία 
µε τον µηχανισµό του clawback».

Από την πλευρά του, ο αντιπρόεδρος της ΠΕΦ, 
∆ηµήτρης ∆έµος, ανέλυσε τις απεριόριστες δυνα-
τότητες της ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας και το 
µοντέλο ανάπτυξής της, που αποτελεί παράδειγµα 
προς µίµηση, καθώς δηµιουργεί µεγάλη προστιθέ-
µενη αξία για την εθνική οικονοµία και συµβάλ-
λει στην αποφυγή του brain drain από ερευνητές 
υψηλής ειδίκευσης. «Οι φαρµακοβιοµηχανίες θα 
πρέπει να µετατραπούν από αυστηρά µεταποιητικές 
βιοµηχανίες σε εταιρείες ανάπτυξης και διαχείρι-
σης τεχνολογίας. Η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία 
βρίσκεται ήδη στη φάση του µετασχηµατισµού της 
σε τεχνολογικό φαρµακευτικό κέντρο, το οποίο 
θα επενδύει στην καινοτοµία και θα συµµετέχει 
σε ερευνητικά έργα. Στόχος της πρέπει να είναι 
η αυξητική καινοτοµία (incremental innovation), 
καθώς δεν µπορεί να εξαρτάται από την ανακάλυψη 
νέων µορίων, που αποτελεί µια πολύ ακριβή δια-
δικασία. Η ευκαιρία, λοιπόν, που παρουσιάζεται 
για την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία στο µέλλον 
είναι να µπορέσει να γίνει η Ελλάδα κέντρο ανά-
πτυξης για επώνυµα γενόσηµα φάρµακα και και-
νοτόµα προϊόντα. Τα εχέγγυά της για την επιτυ-
χία αυτού του στόχου είναι η φήµη των ελληνικών 
βιοµηχανιών φαρµάκου ως εξαιρετικών product 
developers και ποιοτικών παρασκευαστών, το αν-
θρώπινο κεφάλαιο υψηλής εξειδίκευσης που δι-
αθέτει και η πλούσια ελληνική χλωρίδα, η οποία 
πρέπει να αξιοποιηθεί εµπορικά και εξαγωγικά 
και να καταστεί σηµαντική µηχανή ανάπτυξης στο 
µέλλον» κατέληξε ο κ. ∆έµος.



ΟΙ ΜΕΓΑΛΕΣ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΕΣ ΑΝΑΚΑΛΥΨΕΙΣ ΕΞΕΛΙΣΣΟΝΤΑΙ ΣΤΑ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑ

ΓΕΝΝΙΟΥΝΤΑΙ ΟΜΩΣ ΣΤΗΝ ΨΥΧΗ ΜΑΣ
Εδώ και 150 χρόνια, οι άνθρωποι της MSD μοιραζόμαστε το ίδιο πάθος. Στόχος μας είναι να αναπτύσσουμε καινοτόμα 
φαρμακευτικά προϊόντα, εμβόλια και κτηνιατρικά φάρμακα που βελτιώνουν τις ζωές εκατομμυρίων ανθρώπων και ζώων.
 
Γνωρίζουμε πολύ καλά πως έχουμε ακόμα πολλά να προσφέρουμε. Εργαζόμαστε εντατικά, προσηλωμένοι
στη μακροχρόνια δέσμευσή μας για συνεχή έρευνα και ανάπτυξη νέων προϊόντων.
 
Βασικό μας μέλημα είναι να επεκτείνουμε την πρόσβαση των ανθρώπων σε προϊόντα και υπηρεσίες υγείας
και συνεργαζόμαστε στενά με όλους όσους μοιράζονται το πάθος μας για έναν υγιέστερο κόσμο. 
Μια πρόκληση που μαζί μπορούμε να επιτύχουμε. Με όλη μας την ψυχή.

Για να μάθετε περισσότερα για τις προσπάθειές μας, επισκεφτείτε το msd.gr

Στην Ελλάδα, η MSD έχει αναπτύξει τέσσερις πυλώνες Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης στους οποίους επενδύει υλοποιώντας 
σημαντικές δράσεις με επίκεντρο πάντα τον άνθρωπο. Οι δράσεις αυτές αφορούν στην ενίσχυση της καινοτομίας και 
της επιχειρηματικότητας, στην επίτευξη αριστείας στην έρευνα για νέες θεραπείες, στην κατάθεση προτάσεων και λύσεων 
στον τομέα υγειονομικής πολιτικής αλλά και στην ανάπτυξη προγραμμάτων ενημέρωσης και πρόληψης για σοβαρές ασθένειες.

Copyright ©2013 Merck Sharp & Dohme Corp., a subsidiary of Merck & Co., Inc., 
Kenilworth, New Jersey, U.S.A. All rights reserved.
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Σε µια τρυφερή πρωτοβουλία, η µαιευτική 
κλινική του ΙΑΣΩ προσφέρει χρηµατική 
ενίσχυση στο Χαµόγελο του Παιδιού, 
καλώντας τα ζευγάρια που αποκτούν παιδί 
στο µαιευτήριο να µοιραστούν τις πρώτες 
στιγµές µε το µωρό τους.

«Οι νέας γενιάς ανοσοθεραπείες, όπως 
το nivolumab, µειώνουν τους 
µεταστατικούς όγκους σε εννέα στους δέκα 
ασθενείς µε µεταστατικό µελάνωµα και 
παρατείνουν θεαµατικά την επιβίωση». 
∆ηµήτρης Μπαφαλούκος, 
ογκολόγος-παθολόγος

ΤΟ ΙΑΣΩ ΣΤΗΡΙΖΕΙ 
ΤΟ «ΧΑΜΟΓΕΛΟ» 

ΚΑΙ ΣΤΕΚΕΤΑΙ ∆ΙΠΛΑ ΣΤΑ ΠΑΙ∆ΙΑ

ΕΛΠΙ∆ΕΣ ΓΙΑ ΙΑΣΗ 
ΤΟΥ ΜΕΛΑΝΩΜΑΤΟΣ ΜΕ 

ΤΙΣ ΝΕΕΣ ΑΝΟΣΟΘΕΡΑΠΕΙΕΣ

Με τη φροντίδα της γυναίκας και του παι-
διού να αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι 
του DNA του, το ΙΑΣΩ, το κορυφαίο µαι-
ευτήριο στην Ελλάδα, προχωρά σε µια 
σειρά από κοινωνικές δράσεις που προα-

σπίζουν ό,τι πολυτιµότερο έχει η κοινωνία µας: τη νέα γενιά. 
Σε εποχές οικονοµικής κρίσης, που τα παιδιά γίνονται αθώα 
θύµατα, το ΙΑΣΩ στέκεται αρωγός στον οργανισµό φύλακα-
άγγελο των λιλιπούτειων, το γνωστό µας Χαµόγελο του Παι-
διού, και σε µια τρυφερή πρωτοβουλία, γιορτάζοντας τα 20 
χρόνια λειτουργίας του, προσφέρει αφειδώς χαµόγελα σε όλα 
τα παιδιά που έχουν ανάγκη στήριξης. Στην ξεχωριστή αυτή 
δράση καλούνται όλα τα ζευγάρια που φέρνουν στον κόσµο 
το µωράκι τους στο ΙΑΣΩ να µοιραστούν µέσα από την πλατ-
φόρµα www.myiasomoments.gr ή µε hashtag #myiasomoments 
µέσα από τα social media Twitter και Instagram τις πρώτες 
µοναδικές στιγµές µε το µωρό τους µέσα στο µαιευτήριο. Για 
κάθε φωτογραφία που θα ανεβαίνει, το ΙΑΣΩ θα προσφέρει 
€1 στο Χαµόγελο του Παιδιού.

Με την ευκαιρία των 20ών γενεθλίων του µαιευτηρίου και 
της γυναικολογικής κλινικής ΙΑΣΩ, που αµφότερα εξελίχθη-
καν στο Νο 1 µαιευτήριο και στη µεγαλύτερη γυναικολογική 
κλινική στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, ολόκληρος ο Όµιλος 

INFO: Το µόνο που χρειάζεται να έχετε µαζί σας είναι το βιβλιάριο υγείας του 
παιδιού. Oι εξετάσεις διενεργούνται καθηµερινά κατόπιν ραντεβού στο 
210 6383070-2 µέχρι 31/10, οπότε λήγει το πρόγραµµα. 

ΙΑΣΩ γιορτάζει. Πρόκειται για έναν από τους µεγαλύτερους 
οµίλους υγείας µε πέντε υπερσύγχρονες µονάδες: το ΙΑΣΩ, 
το ΙΑΣΩ Παίδων, το ΙΑΣΩ General, το ΙΑΣΩ Θεσσαλίας και 
το Κέντρο Αποθεραπείας και Αποκατάστασης «Φιλοκτήτης», 
που ανταποδίδουν την αγάπη του κόσµου προσφέροντας 
µέσα από το ΙΑΣΩ Παίδων παιδιατρικά τσεκάπ, εκτίµηση 
µαθησιακών δυσκολιών και έλεγχο παχυσαρκίας σε προνο-
µιακές τιµές για ό,τι πολυτιµότερο έχει κάθε οικογένεια: τα 
παιδιά της. Αρωγός, λοιπόν, σε κάθε ελληνική οικογένεια, 
το ΙΑΣΩ Παίδων βοηθά τα πιτσιρίκια µας να βάλουν γερές 
βάσεις για τη νέα σχολική χρονιά, παρέχοντας πακέτα προ-
ληπτικών εξετάσεων υγείας σε ασύγκριτα προνοµιακές τιµές. 
Τα προσφερόµενα πακέτα, που απευθύνονται σε παιδιά άνω 
των 5 ετών, είναι τα εξής: το βασικό πακέτο των €60 µε ο-
φθαλµολογική εξέταση, ηλεκτροκαρδιογράφηµα, triplex & 
καρδιολογική εξέταση. Ο έλεγχος άθλησης των €80 µε ο-
φθαλµολογική εξέταση, ηλεκτροκαρδιογράφηµα, triplex & 
καρδιολογική εξέταση, καθώς και δερµατολογικό έλεγχο. 
Το πλήρες πακέτο των €80 µε οφθαλµολογική εξέταση, η-
λεκτροκαρδιογράφηµα, triplex & καρδιολογική εξέταση, 
καθώς και ακοολογικό διάγραµµα παίδων. Η εκτίµηση µα-
θησιακών δυσκολιών των €130 µε εκτίµηση από τρεις ει-
δικότητες, παιδοψυχίατρο, παιδίατρο-αναπτυξιολόγο και 
ψυχολόγο (που συνεργάζεται µε λογοθεραπευτή ή γιατρό 
άλλης ειδικότητας, εφόσον κριθεί απαραίτητο). Τέλος, ο έ-
λεγχος παχυσαρκίας των €100 µε εκτίµηση από τρεις ειδι-
κότητες, παιδίατρο-ενδοκρινολόγο, διατροφολόγο-διαιτο-
λόγο και ψυχολόγο.

Μια πρόσφατη έρευνα µας θυµίζει πως δεν 
πρέπει να εφησυχάζουµε, καθώς, µετά την 
αλόγιστη έκθεση στον ήλιο κατά τους κα-
λοκαιρινούς µήνες, και το στρες πυροδο-
τεί τον κίνδυνο µελανώµατος στα παιδιά 

και αυξάνει τις πιθανότητες να εµφανίσουν µελάνωµα µεγα-
λώνοντας. «Έτσι, µαζί µε την πάγια σύσταση των δερµατολό-
γων τώρα το καλοκαίρι να προσέχουµε τα παιδιά µας στον 
ήλιο, έρχεται και µια νέα συµβουλή: να µην τα στρεσάρουµε, 
ειδικά σε εποχές εξετάσεων» επισηµαίνει η παθολογοανατό-
µος Κωνσταντίνα Φραγκιά-Τσίβου. Η προστασία των παιδιών 
από τη βλαβερή UV ακτινοβολία είναι πρωτίστης σηµασίας 
για την υγεία τους, δεδοµένου ότι όσο περισσότερα επανα-
λαµβανόµενα ηλιακά εγκαύµατα υποστούν µέχρι την ηλικία 
των 18 ετών, τόσο περισσότερο αυξάνονται οι πιθανότητες να 
εµφανίσουν µελάνωµα µεγαλώνοντας, όταν θα περάσουν το 
κατώφλι των 40 ετών.

Την ίδια ώρα ο καθηγητής ∆ερµατολογίας Αλέξανδρος 
Στρατηγός, υπεύθυνος στη Μονάδα Σπίλων και Μελανώ-
µατος στο Νοσοκοµείο «Ανδρέας Συγγρός», τονίζει πως πε-
ρισσότερα από 8.000 άτοµα εξετάστηκαν φέτος δωρεάν στο 

πλαίσιο της Εβδοµάδας ∆ερµατολογικού Τσεκάπ –που υ-
λοποιήθηκε τον περασµένο Μάιο– και πως αυτές οι δωρεάν 
εξετάσεις γνωρίζουν κάθε χρόνο όλο και µεγαλύτερη απο-
δοχή από το κοινό.

Σε ό,τι αφορά το φλέγον θέµα της θεραπευτικής αντιµε-
τώπισης του µελανώµατος, που για δεκαετίες παρέµενε ένας 
από τους πιο δύσκολους καρκίνους, τα νέα είναι πράγµατι 
εντυπωσιακά. Όπως επισηµαίνει ο ογκολόγος-παθολόγος 
∆ηµήτρης Μπαφαλούκος: «Τεράστια πρόοδος έχει επιτευ-
χθεί την τελευταία πενταετία στο µεταστατικό µελάνωµα και 
αρχίζει να διαφαίνεται η ελπίδα της ίασης». Και προσθέτει: 
«Σε εννέα στους δέκα ασθενείς µειώνονται οι µεταστατικοί 
όγκοι χάρη στις νέες ανοσοθεραπείες, όπως το nivolumab, 
που ενίσχυσαν τα τελευταία χρόνια την ιατρική φαρέτρα και 
δηµιούργησαν νέες προοπτικές για τον πολλά υποσχόµενο 
τοµέα της ανοσο-ογκολογίας». Όπως υπογραµµίζει ο ειδι-
κός, µε τις τρεις νέες ανοσοθεραπείες που έχουν ενισχύσει 
το ιατρικό οπλοστάσιο –µεταξύ των οποίων πρωτοστατεί το 
nivolumab της φαρµακευτικής εταιρείας BMS– και µε τη βο-
ήθεια και των στοχευµένων θεραπειών που αναπτύχθηκαν 
πρόσφατα, περισσότεροι από τρεις στους δέκα ασθενείς (το 
30% τουλάχιστον) ξεπερνούν την πενταετή επιβίωση, όταν 
πριν από το 2011 η επιβίωση στο µεταστατικό µελάνωµα 
ήταν µόλις πεντάµηνη!

Από τη δική του πλευρά, ο πρόεδρος της Ελληνικής Α-
ντικαρκινικής Εταιρείας, χειρουργός Ευάγγελος Φιλόπου-
λος, τονίζει πως η ανοσοθεραπεία δίνει πολύ αισιόδοξα ευ-
ρήµατα, τα οποία µάλιστα δεν περιορίζονται σε µια µορφή 
καρκίνου αλλά αφορούν διαφορετικά νεοπλασµατικά νοσή-
µατα. Για παράδειγµα, το nivolumab αποδεικνύεται αποτε-
λεσµατικό και στον καρκίνο του πνεύµονα, καθώς και σε 
άλλα κακοήθη νοσήµατα.
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«Έως και τρεις 
φορές περισσότερα 
περιστατικά εκφοβισµού 
καταγράφονται στα 
παιδιά µε αναπηρία και 
στα παιδιά µε ειδικές 
εκπαιδευτικές ανάγκες». 
Άρτεµις Τσίτσικα, 
επικ. καθηγήτρια 
Παιδιατρικής - 
Εφηβικής Υγείας & 
υπεύθυνη της ΜΕΥ

ΣΤΟ ΕΛΕΟΣ ΤΟΥ BULLYING 
ΤΑ ΠΑΙ∆ΙΑ ΜΕ ΕΙ∆ΙΚΕΣ ΑΝΑΓΚΕΣ

Σ
το µάτι του κυκλώνα του φαινο-
µένου του bullying βρίσκονται τα 
παιδιά µε αναπηρία ή ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες, λόγω της δι-
αφορετικότητας που τα χαρακτη-
ρίζει, όπως προκύπτει από νέα έ-

ρευνα της Μονάδας Εφηβικής Υγείας (ΜΕΥ) του 
Νοσοκοµείου Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού». Τα ευ-
ρήµατα που παρουσιάζει σε αποκλειστικό της δη-
µοσίευµα η FS επιβεβαιώνουν πως τα παιδιά και 
οι έφηβοι µε αναπηρία, όπως και όσα εκδηλώνουν 
δυσλεξία, αυτισµό, σύνδροµο Asperger, διαταραχή 
ελλειµµατικής προσοχής µε ή χωρίς υπερκινητικό-
τητα ή κάποια άλλη µαθησιακή ή νοητική δυσκο-
λία, είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού, καθώς απο-
τελούν τους πιθανότερους στόχους για εκδήλωση 
βίαιης συµπεριφοράς από τους συνοµηλίκους τους.

Όπως εξηγεί η Άρτεµις Τσίτσικα, επίκουρη κα-
θηγήτρια Παιδιατρικής - Εφηβικής Υγείας και επι-
στηµονική υπεύθυνη της ΜΕΥ, τα παιδιά µε σωµατι-
κές, ψυχικές και µαθησιακές δυσκολίες που ανήκουν 

στις δύο προαναφερθείσες κατηγορίες αποτελούν 
την πλέον ευάλωτη οµάδα στον κοινωνικό κύκλο της 
σχολικής ζωής, µε τα περιστατικά εκφοβισµού στην 
οµάδα αυτή να είναι τουλάχιστον διπλάσια σε αριθµό 
από τα αντίστοιχα στους τυπικά αναπτυσσόµενους 
συνοµηλίκους τους. Πρόσφατη έρευνα της ΜΕΥ έ-
δειξε πως ένα παιδί µε αυτισµό έχει τρεις φορές πε-
ρισσότερες πιθανότητες να πέσει θύµα σχολικού εκ-
φοβισµού σε σχέση µε τους υπόλοιπους συµµαθη-
τές του. Επίσης, ένα παιδί µε σύνδροµο Asperger 
έχει περισσότερες πιθανότητες να θυµατοποιηθεί 
από ένα παιδί µε αυτισµό υψηλής λειτουργικότη-
τας. Αυτό συµβαίνει συχνά λόγω του διαφορετικού 
τρόπου µε τον οποίο τα παιδιά µε αυτισµό επικοι-
νωνούν και αλληλεπιδρούν µε τους συνοµηλίκους 
τους. Επιπλέον, επειδή τα παιδιά µε αυτισµό αντιµε-
τωπίζουν δυσκολίες όσον αφορά την έκφραση των 
συναισθηµάτων τους, καθώς και την αναγνώριση 
των συναισθηµάτων και τη γλώσσα του σώµατος σε 
άλλα άτοµα, συχνά δεν µπορούν να αναγνωρίσουν 
τις προθέσεις κάποιου άλλου ατόµου, καθώς και το 

εάν κάποιο άτοµο είναι φιλικό ή όχι.
Από το επιστηµονικό δυναµικό της ΜΕΥ, η κ. 

Τσίτσικα και η κ. ∆ουµανά επισηµαίνουν πως όσο πιο 
εµφανής είναι η αναπηρία ή η ειδική ανάγκη, τόσο 
υψηλότερος ο κίνδυνος θυµατοποίησης του παιδιού. 
Με δεδοµένο το ότι προγενέστερες έρευνες έχουν 
δείξει πως ένα στα τρία ελληνόπουλα έχει υποστεί 
bullying έστω και µία φορά στη ζωή του, προκύπτει 
πως στα παιδιά µε αναπηρία και µε ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες η πιθανότητα να δεχτούν bullying 
αγγίζει το 90%. Τα παιδιά µε αναπηρία θυµατοποι-
ούνται γιατί δεν έχουν την ίδια κινητικότητα µε τα 
άλλα, ενώ οι ανήλικοι µε µαθησιακές δυσκολίες θε-
ωρείται ότι έχουν µειωµένη ενσυναίσθηση και συ-
ναισθηµατική νοηµοσύνη και απορρίπτονται από 
τους συνοµηλίκους τους, καθώς απουσιάζει η επι-
κοινωνιακή τους ικανότητα. Επίσης, αντιµετωπίζο-
νται ως λιγότερο συνεργάσιµοι.

Η επίκουρη καθηγήτρια της ΜΕΥ τονίζει πως 
είναι σηµαντικό για τους µαθητές να γνωρίζουν τη 
Σύµβαση των ∆ικαιωµάτων του Παιδιού, σύµφωνα 
µε τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών, που συντά-
χθηκε το 1989. Η Ελλάδα µόλις το 2001 ίδρυσε το 
Εθνικό Παρατηρητήριο για τα ∆ικαιώµατα του Παι-
διού. Σε συνέχεια του πλαισίου αυτού, το υπουργείο 
Παιδείας δηµιούργησε τη δοµή του Παρατηρητη-
ρίου για την Πρόληψη της Σχολικής Βίας και του 
Εκφοβισµού µε υπουργική απόφαση του 2013, όπου 
υπογραµµίζεται πως η «διαφορετικότητα» δεν πρέ-
πει να αποτελεί στοιχείο «στιγµατισµού».

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤ
ΙΚΟ

Ο 
φώσφορος είναι ένα ιχνοστοιχείο που υπάρχει σε κάθε κύτταρο 
και είναι απαραίτητο για τη σύνθεση του DNA και τη διατήρηση 
της ζωής, αποτελώντας ένα απαραίτητο συστατικό για κάθε ζω-
ντανό οργανισµό. Στη Χρόνια Νεφρική Νόσο, λόγω ελάττωσης 
της λειτουργικής ικανότητας των νεφρών, η αποβολή του φω-

σφόρου στα ούρα µειώνεται, µε αποτέλεσµα την κατακράτησή του στο αίµα, 
µε συνέπεια την ανάπτυξη υπερφωσφαταιµίας. Η υπερφωσφαταιµία συνα-
ντάται παγκοσµίως στον αιµοκαθαιρόµενο πληθυσµό σε ποσοστό πάνω από 
το 50%, συνδέεται µε αυξηµένη πιθανότητα εµφάνισης επασβεστώσεων (αγ-
γειακών και µαλακών µορίων), υπερτροφία της αριστεράς κοιλίας και θεω-
ρείται µία από τις υπεύθυνες συνιστώσες για την αυξηµένη θνησιµότητα και 
θνητότητα των ασθενών αυτών. Το παραπάνω φαινόµενο έχει καταγραφεί 
σε µια σειρά από µελέτες από διαφορετικά µέρη του κόσµου. Στις περισσό-
τερες από αυτές, οι παρατηρούµενοι παράγοντες κινδύνου είναι «δοσοεξαρ-
τώµενοι», ο κίνδυνος δηλαδή µεγαλώνει όσο τα επίπεδα του φωσφόρου στο 
αίµα αυξάνονται.
Η αντιµετώπιση της υπερφωσφαταιµίας στους ασθενείς µε Χρόνια Νεφρική 
Νόσο είναι αδιαµφισβήτητα µία σύνθετη πρόκληση για την ιατρική κοινότητα, 
καθώς είναι απαραίτητος ο συνδυασµός της σωστής διατροφής/δίαιτας από 
την πλευρά των ασθενών, αλλά και της επαρκούς κάθαρσης και της σωστής 
χρήσης των διαθέσιµων φωσφοροδεσµευτικών φαρµάκων από την άλλη. 
Το επιθυµητό θεραπευτικό αποτέλεσµα έχει επιπλέον σηµαίνοντα ρόλο, γιατί 
η σωστή ρύθµιση του φωσφόρου επηρεάζει µία κλινική οντότητα που εµφα-
νίζεται µε την προοδευτική απώλεια της νεφρικής λειτουργίας, γνωστή ως 
νεφρική οστική νόσος. Γίνεται εποµένως αντιληπτό ότι η διατήρηση των ε-
πιπέδων φωσφόρου σε φυσιολογικά επίπεδα, µε διάφορους τρόπους και 
στρατηγικές, αποτελεί βασικό στόχο της θεραπευτικής προσέγγισης των α-
σθενών µε Χρόνια Νεφρική Νόσο προτελικού και τελικού σταδίου υπό αι-
µοκάθαρση.
Τα φωσφοροδεσµευτικά δεσµεύουν τον φώσφορο της τροφής στο έντερο 

και το σύµπλεγµα αποβάλλεται στα κόπρανα. Τα φωσφοροδεσµευτικά φάρ-
µακα που κυκλοφορούν σήµερα στην Ελλάδα χωρίζονται σε δύο κατηγο-
ρίες: αυτά που περιέχουν ασβέστιο και αυτά που δεν περιέχουν ασβέστιο. Η 
θεραπεία της υπερφωσφαταιµίας µε φωσφοροδεσµευτικούς παράγοντες σε 
ασθενείς µε ΧΝΝ σταδίου 5 σχετίζεται µε υψηλό ηµερήσιο φορτίο δισκίων 
(κατά µέσο όρο 9), που έχει ως αποτέλεσµα τη χαµηλή συµµόρφωση στη θε-
ραπεία και τον ανεπαρκή έλεγχο των επιπέδων φωσφόρου. Έχει φανεί πως 
µόνο 52% των ασθενών που λαµβάνει θεραπεία επιτυγχάνει τα επιθυµητά ε-
πίπεδα φωσφόρου σύµφωνα µε τις κατευθυντήριες οδηγίες KDOQΙ. Επίσης, 
η χρήση των φωσφοροδεσµευτικών παραγόντων που περιέχουν ασβέστιο 
σχετίζεται µε κίνδυνο ανάπτυξης αγγειακών επασβεστώσεων.
Το σουκροφερικό οξυ-υδροξείδιο, ένας νέος, µη-ασβεστούχος φωσφορο-
δεσµευτικός παράγοντας µε βάση το σίδηρο, αντιπροσωπεύει µια νέα επι-
λογή στη θεραπεία της υπερφωσφαταιµίας. Το σουκροφερικό οξυ-υδροξεί-
διο δρα δεσµεύοντας τον φώσφορο από τα τρόφιµα στο πεπτικό σύστηµα. Με 
αυτό τον τρόπο µειώνει την ποσότητα του φωσφόρου που µπορεί να απορ-
ροφηθεί στην κυκλοφορία του αίµατος και ως εκ τούτου µειώνει τα επίπεδα 
φωσφόρου στο αίµα.
Το σουκροφερικό οξυ-υδροξείδιο παρουσιάζει υψηλή φωσφοροδεσµευτική 
ικανότητα σε ένα ευρύ φάσµα φυσιολογικών τιµών pH της γαστρεντερικής 
οδού, ενώ η συστηµική απορρόφηση του σιδήρου είναι ελάχιστη. Από τις 
κλινικές µελέτες έχει φανεί πως ελέγχει αποτελεσµατικά τα επίπεδα φω-
σφόρου µε ένα µικρό φορτίο δισκίων (3 δισκία την ηµέρα στην έναρξη), οδη-
γώντας παράλληλα σε καλύτερη συµµόρφωση των ασθενών στη θεραπεία. 
Επιπλέον χαρακτηριστικά του φαρµάκου, όπως η ευκολία στη µάσηση και η 
γρήγορη διάλυση στη γαστρεντερική οδό, διασφαλίζουν την πλήρη φωσφο-
ροδεσµευτική δράση του φαρµάκου.
Το σουκροφερικό οξυ-υδροξείδιο εγκρίθηκε πρόσφατα και είναι διαθέσιµο 
και στην ελληνική αγορά, προσφέροντας µία επιπλέον επιλογή για την αντι-
µετώπιση της υπερφωσφαταιµίας.

Η νέα επιλογή στην αντιµετώπιση της υπερφωσφαταιµίας  
στη Χρόνια Νεφρική Νόσο

ΙΩΑΝΝΗΣ Γ. ΓΡΙΒΕΑΣ 
MD, PhD
Νεφρολόγος 417 ΝΙΜΤΣ,
Επιστηµονικός ∆ιευθυντής Μ.Χ.Α. 
«Νεφροϊατρική»
Ιδ. Νεφρολογικό Ιατρείο  
«Athens-nephrology»
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«Έως και 320 ευρώ τον 
µήνα πληρώνουν από την 
τσέπη τους οι ασθενείς µε 
πολλαπλή σκλήρυνση 
για συµµετοχή κυρίως σε 
φυσικοθεραπείες, φάρµακα 
και εξετάσεις». 
Βάσω Μαράκα, πρόεδρος 
της ΠΟΑΜΣΚΠ

«Οι παροξύνσεις της ΧΑΠ 
επιβαρύνουν τις δαπάνες 
για την περίθαλψη, αφού 
µία παρόξυνση κοστίζει όσο 
τα φάρµακα για τη ΧΑΠ 
για δύο χρόνια». 
Κωνσταντίνος 
Γουργουλιάνης, 
καθηγητής 
Πνευµονολογίας

ΓΟΝΑΤΙΖΟΥΝ ΤΟΥΣ ΑΣΘΕΝΕΙΣ 
ΟΙ ΣΥΜΜΕΤΟΧΕΣ ΣΕ ΦΑΡΜΑΚΑ 

& ΕΞΕΤΑΣΕΙΣ

Ν
έες έρευνες φανερώνουν πως 
όταν νοσείς στην Ελλάδα από 
χρόνιες ασθένειες αναγκάζε-
σαι να βάλεις βαθιά το χέρι 
στην τσέπη και να πληρώσεις 
για συµµετοχή στα φάρµακα 

–είτε της πρώτης γραµµής είτε τα συνοδά σκευά-
σµατα– καθώς και για τις απαραίτητες εξετάσεις 
µισή σύνταξη τον χρόνο. Το οδυνηρό συµπερά-
σµα έρχεται µε τη σφραγίδα του επίκουρου κα-
θηγητή Πολιτικής Υγείας του Πανεπιστηµίου 
Πελοποννήσου Κυριάκου Σουλιώτη, που µε δύο 
έρευνές του, για την πολλαπλή σκλήρυνση και τη 
χρόνια αποφρακτική πνευµονοπάθεια (ΧΑΠ), α-
ποδεικνύει ότι µεγάλο µέρος του κόστους της θε-
ραπείας µετακυλίεται στους ώµους των ασθενών, 
µε συνέπεια να εξανεµίζεται το ήδη πετσοκοµ-
µένο από την οικονοµική κρίση εισόδηµά τους.

Για την πολλαπλή σκλήρυνση, από την οποία 
πάσχουν τουλάχιστον 12.000 Έλληνες, τα ευρή-
µατα που παρουσίασε η δρ. Βασιλική Καπάκη, 
συνεργάτιδα του κ. Σουλιώτη στο Πανεπιστήµιο 
Πελοποννήσου, δείχνουν ότι το 13% των ασθενών 
στην Ελλάδα δεν έχει πρόσβαση στα φάρµακα 
για τη νόσο. Την ίδια ώρα η πρόεδρος της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας Ατόµων µε Σκλήρυνση 
Κατά Πλάκας (ΠΟΑΜΣΚΠ), Βάσω Μαράκα, ε-
πισηµαίνει ότι δίνει έως και 120 ευρώ τον µήνα 
από την τσέπη της για συνοδά φάρµακα (τα φάρ-
µακα για τη σκλήρυνση αποζηµιώνονται 100%) 
και άλλα 200 ευρώ για φυσικοθεραπείες, για τις 
οποίες ο ΕΟΠΥΥ δίνει ψίχουλα, και συµµετοχή 
σε µαγνητικές τοµογραφίες. Όπως εξηγεί ο διευ-
θυντής της Νευρολογικής Κλινικής του Ναυτικού 
Νοσοκοµείου Αθηνών, δρ. Τριαντάφυλλος Ντό-
σκας, καµπανάκι κινδύνου για πολλαπλή σκλή-
ρυνση αποτελούν η προγενέστερη νόσηση µε 
τον ιό της λοιµώδους µονοπυρήνωσης και η α-
ναίτια κόπωση από τα χρόνια του λυκείου. «Το 
αίσθηµα της κόπωσης είναι καταλυτικό, οι ασθε-

νείς ξυπνούν το πρωί και δεν µπορούν να πάρουν 
τα πόδια τους» λέει ο κ. Ντόσκας. Για τη νόσο ε-
νοχοποιούνται και τα χαµηλά επίπεδα βιταµί-
νης D, ενώ έρευνες γίνονται στο Πανεπιστήµιο 
Πατρών για την ανάπτυξη προφυλακτικού εµβο-
λίου. Πρόοδος γίνεται και στη θεραπευτική φα-
ρέτρα, καθώς υπάρχουν οι ιντερφερόνες µε σο-
φιστικέ συσκευές χορήγησης για εύκολη χρήση, 
το glatiramer acetate, τα µονοκλωνικά αντισώ-
µατα, όπως το natalizumab, και οι τρεις πρώτες 
θεραπείες σε χάπι, ενώ σε κλινικές µελέτες υπο-
βάλλονται και νέες από του στόµατος θεραπείες.

Κι άλλο ένα χρόνιο νόσηµα, η ΧΑΠ, επιβα-
ρύνει τους ασθενείς µε µισή σύνταξη, προκει-
µένου να πληρώσουν τη δυσβάσταχτη συµµε-
τοχή στα φάρµακα, όπως δείχνει η δεύτερη µε-
λέτη του κ. Σουλιώτη. Όπως εξηγεί ο καθηγητής 
Πνευµονολογίας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας 
και διευθυντής της Πνευµονολογικής Κλινικής 
του Πανεπιστηµίου της Λάρισας, Κωνσταντίνος 
Γουργουλιάνης, η ΧΑΠ παραµένει τραγικά υπο-
διαγνωσµένη, µε το 8,5% του ελληνικού πληθυ-
σµού να νοσεί, αλλά τις συνταγές του ΕΟΠΥΥ 
που αφορούν τη νόσο να µην ξεπερνούν το 1,75%, 
σύµφωνα µε έρευνα του κ. Σουλιώτη. Τουλάχι-
στον οι µισοί ασθενείς είναι αδιάγνωστοι! Μεγάλο 
πρόβληµα είναι οι παροξύνσεις, που υποχρεώ-
νουν τον ασθενή να νοσηλευτεί στο νοσοκοµείο, 
όπου ο ίδιος φορτώνεται συννοσηρότητες και το 
σύστηµα υγείας επιβαρύνεται µε υπέρογκες δα-
πάνες, αφού µία παρόξυνση κοστίζει όσο η θερα-
πεία της ΧΑΠ διάρκειας 2 ετών. Όπως εξηγεί ο 
αναπληρωτής καθηγητής Πνευµονολογίας Στέ-
λιος Λουκίδης, µια νέα έρευνα που πραγµατοποι-
ήθηκε και µε συµµετοχή Ελλήνων ασθενών δεί-
χνει ότι ο νέος αναπνευστικός συνδυασµός δύο 
ουσιών, της ινδακατερόλης και του βρωµιούχου 
γλυκοπυρρονίου, βοηθά να µειωθούν πολύ οι 
παροξύνσεις και συνεπώς να αποφευχθούν και 
οι υπέρογκες δαπάνες υγείας.

Ήδη 10 οικογένειες στην πα-
τρίδα µας έχουν ταυτοποι-
ηθεί από το γενετικό εργα-
στήριο του «∆ηµόκριτου» µε 
την κληρονοµική διαταραχή 

VHL, η οποία πρωτίστως προκαλεί τύφλωση, 
νεφρικό καρκίνο και όγκους στα επινεφρίδια. 
Ωστόσο, επειδή η ασθένεια είναι υποδιαγνω-
σµένη, συνολικά εκτιµάται ότι νοσούν 350 α-
σθενείς, οι οποίοι θα είχαν καλύτερη εξέλιξη 
αν έµπαιναν σε πρωτόκολλα παρακολούθησης. 
Για τη σπάνια νόσο το Νοσοκοµείο «Γ. Γεννη-
µατάς» αποτελεί άτυπο κέντρο αναφοράς. Όπως 
εξηγεί η πρόεδρος της Οικογενειακής Συµµα-
χίας κατά της Νόσου VHL, Αθηνά Αλεξανδρί-
δου, στην πατρίδα µας οι οικογένειες µε κληρο-
νοµούµενα σύνδροµα παλεύουν µόνες τους. Για 
τη νόσο VHL θεραπεία δεν υπάρχει, η µόνη α-
ντιµετώπιση µέχρι στιγµής είναι η χειρουργική 
αφαίρεση των όγκων. Συνήθως οι ασθενείς κλη-
ρονοµούν από τους γονείς τους τη λανθασµένη 
«κόπια» ενός γονιδίου, αλλά ο ένας στους πέντε 
εµφανίζει καινούργια (de nuovo) µετάλλαξη.

Η υγεία και η πρόληψη απο-
τελούν την καρδιά του µα-
κροχρόνιου προγράµµατος 
κοινωνικής προσφοράς της 
GENESIS Pharma. Η εται-

ρεία στηρίζει σταθερά το έργο δεκάδων συλ-
λόγων ασθενών και ΜΚΟ που αναλαµβάνουν 
δράσεις πρόληψης και αλληλεγγύης, είτε εται-
ρικά είτε µέσα από εθελοντική δράση των ερ-
γαζοµένων της. Υποστηρίζει, επίσης, προγράµ-
µατα έρευνας µε δωρεές και υλοποιεί καµπά-
νιες ευαισθητοποίησης για θέµατα υγείας που 
αφορούν κυρίως την πολλαπλή σκλήρυνση και 
τον καρκίνο. Παράλληλα, δίνει ιδιαίτερη βα-
ρύτητα σε δράσεις που απευθύνονται στη νέα 
γενιά, µε κύριους στόχους τη διαµόρφωση ίσων 
ευκαιριών γνώσης παιδιών και νέων και την ε-
πιβράβευση της αριστείας. Για την υψηλή της 
ευαισθησία η εταιρεία αναδείχθηκε από το Ιν-
στιτούτο Εταιρικής Ευθύνης µεταξύ των τριών 
επιχειρήσεων στην Ελλάδα µε τις περισσότερες 
διακρίσεις στον Εθνικό ∆είκτη Εταιρικής Ευ-
θύνης - CR Index λαµβάνοντας ειδικό βραβείο 
για τη µακροχρόνια παρουσία της στον ∆είκτη. 
Απέσπασε για τρίτη χρονιά χρυσή διάκριση για 
τις επιδόσεις της στον τοµέα της Εταιρικής Υ-
πευθυνότητας, ενώ τιµήθηκε µε ειδικό έπαινο 
για την κοινωνική της προσφορά.

«ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗ 
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» ΓΙΑ 350 
ΑΣΘΕΝΕΙΣ ΜΕ ΝΟΣΟ VHL

∆ΙΑΚΡΙΣΗ ΓΙΑ 
ΥΨΗΛΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ 
ΕΥΑΙΣΘΗΣΙΑ
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Οι εργαζόµενοι της AbbVie 
συµµετείχαν στον Αγώνα 
∆ρόµου Ανθρωπιάς για όσους 
έχουν ανάγκη υποστήριξης.

«ΟΛΟΙ ΜΑΖΙ 
ΜΠΟΡΟΥΜΕ» 

ΝΑ 
ΣΥΓΚΕΝΤΡΩΣΟΥΜΕ 

ΤΡΟΦΙΜΑ 
ΓΙΑ ΟΣΟΥΣ ΕΧΟΥΝ 

ΑΝΑΓΚΗ

∆υναµικό «παρών» έδωσαν οι άνθρωποι της AbbVie πριν από ενάµιση 
µήνα στον 3ο Αγώνα ∆ρόµου «Όλοι µαζί µπορούµε», προκειµένου 
να συµβάλουν µε τη συµµετοχή τους σε έναν άλλο αγώνα ζωής, της 
συγκέντρωσης τροφίµων για τα άτοµα των ευπαθών οµάδων πληθυ-
σµού. Οι εργαζόµενοι της AbbVie, στο πλαίσιο του προγράµµατος 

Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης της βιοφαρµακευτικής εταιρείας και µε αφορµή 
τη συµµετοχή της Ελλάδας για πρώτη φορά στο παγκόσµιο πρόγραµµα εθελοντι-
σµού της AbbVie µε τίτλο «Week of Possibilities», έτρεξαν στις µικρότερες και µε-
γαλύτερες µαραθώνιες διαδροµές, συγκεντρώνοντας πάνω από 500 κιλά τροφίµων 
µακράς διαρκείας για τις ευπαθείς οµάδες πληθυσµού. Τα τρόφιµα, όλα είδη πρώ-
της ανάγκης στην καθηµερινή διαβίωση, παραδόθηκαν στο κοινωνικό παντοπω-
λείο του ∆ήµου Μαραθώνα, προκειµένου να διανεµηθούν στη συνέχεια σε οικο-
γένειες που τα έχουν ανάγκη, καθώς αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα διαβίω-
σης εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης. Την ηµέρα του αγώνα, δεκάδες εργαζόµενοι 
συγκεντρώθηκαν από νωρίς το πρωί στον Σχινιά και έτρεξαν στις διαδροµές των 5 
χλµ. και των 10 χλµ. µαζί µε τις οικογένειές τους και τους φίλους τους, ενισχύοντας 
το έργο της AbbVie Running Team και στέλνοντας παράλληλα µήνυµα αλληλεγ-
γύης και συµπαράστασης σε όλη την κοινωνία. Επικεφαλής της AbbVie Running 
Team βρέθηκε για µία ακόµη φορά ο γενικός διευθυντής της AbbVie Ελλάδας, 
Άκης Αποστολίδης, που έδωσε τον ρυθµό στον αγώνα και διέδωσε το πνεύµα του 
εθελοντισµού και της αλληλεγγύης, τα οποία χαρακτηρίζουν τη βιοφαρµακευ-
τική εταιρεία. Μετά τον αγώνα, ο κ. Αποστολίδης δήλωσε σχετικά: «Η κοινωνική 
υπευθυνότητα αποτελεί βασικό πυλώνα της λειτουργίας της AbbVie, όχι αφηρη-
µένη έννοια ή εταιρική υποχρέωση, αλλά αναπόσπαστο κοµµάτι της καθηµερι-
νής µας δραστηριότητας, τόσο συνολικά ως εταιρείας όσο και ατοµικά ως εργαζο-
µένων. Είµαστε ιδιαίτερα υπερήφανοι για τη θερµή ανταπόκριση και συµµετοχή 
των ανθρώπων µας σε αυτή τη σηµαντική πρωτοβουλία κοινωνικής αλληλεγγύης 
που διοργανώνει ο θεσµός του “Όλοι µαζί µπορούµε”. Συνεχίζουµε να βρισκόµα-
στε στο πλευρό της κοινωνίας όπου ζούµε και εργαζόµαστε και προσπαθούµε να 
κάνουµε ουσιαστική διαφορά στις ζωές των συνανθρώπων µας που έχουν ανάγκη».
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ΑΠΟΚΛΕΙΣΤ

ΙΚΟ

«Ο άνθρωπος δεν 
είναι πειραµατόζωο. 
Η δηµιουργία 
διαγονιδιακού ζώου 
µε ανθρώπινο DNA 
σκοντάφτει σε ηθικά 
διλήµµατα». 
∆ρ. Ελένη 
Κοντογιάννη, 
εµβρυολόγος-
γενετίστρια

ΟΡΓΑΝΑ ΓΙΑ ΜΕΤΑΜΟΣΧΕΥΣΗ 
ΜΕ ΑΜΦΙΛΕΓΟΜΕΝΑ ΠΕΙΡΑΜΑΤΑ

∆
ιχάζουν την επιστηµονική κοινό-
τητα τα επαναστατικά πειράµατα 
του Πανεπιστηµίου Davis της Κα-
λιφόρνιας, όπου οµάδα ερευνητών 
αποπειράθηκε να δηµιουργήσει αν-
θρώπινο πάγκρεας µέσα σε χοίρο, 

εγχέοντας ανθρώπινα βλαστοκύτταρα σε έµβρυα χοί-
ρου. Η συγκεκριµένη έρευνα, που έχει δηµιουρ-
γήσει σάλο στα διεθνή µίντια, αποσκοπεί στην κα-
τασκευή ανθρώπινων οργάνων µέσα σε υβριδικά ή 
χιµαιρικά ζώα (ζώα που θα προκύπτουν από συν-
δυασµό ζωικού και ανθρώπινου DNA) µε απώτερο 
σκοπό τα όργανα αυτά να καλύψουν τις τεράστιες ελ-
λείψεις στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων. Για παρά-
δειγµα, το «κατασκευασµένο» ανθρώπινο πάγκρεας 
µέσα στον χοίρο θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί 
για τη θεραπεία διαβητικών ασθενών (των οποίων 
το πάγκρεας δεν παράγει ινσουλίνη), ενώ αργότερα 
ένα αντίστοιχα «κατασκευασµένο» ήπαρ ή µια καρ-
διά θα δώσουν οριστική λύση σε άτοµα µε ηπατική 
ή καρδιακή ανεπάρκεια τελικού σταδίου, τα οποία 
συχνά πεθαίνουν ενώ βρίσκονται σε λίστα αναµονής 
για µεταµόσχευση. Κι αυτό, γιατί διεθνώς υπάρχει 
έλλειψη µοσχευµάτων, µε την πατρίδα µας να είναι 
ουραγός στη δωρεά οργάνων.

Ωστόσο, παρ’ ότι τα πρόσφατα πειράµατα µε τους 

χιµαιρικούς χοίρους εµπεριέχουν συναρπαστική ε-
πιστηµονική έρευνα, δεν παύουν να γεννούν φό-
βους και πολλές επιφυλάξεις στους ίδιους τους επι-
στήµονες, όπως και στο ευρύ κοινό, καθώς θυµίζουν 
έντονα το σενάριο της κινηµατογραφικής ταινίας 
«Το Νησί». Στην ταινία η Σκάρλετ Γιόχανσον και 
ο Γιούαν Μακ Γκρέγκορ υποδύονταν ανθρώπινους 
κλώνους που παρασκευάστηκαν κατά παραγγελία για 
να προσφέρουν τα όργανά τους στον «πρωτότυπο» 
ιδιοκτήτη τους, δηλαδή τον άνθρωπο που πλήρωσε 
αδρά για την κατασκευή τους. Στο φιλµ η συνέχεια 
είναι γνωστή: οι κλώνοι αναπτύσσουν ανθρώπινες 
ιδιότητες, νοηµοσύνη, συναισθήµατα, και το σκάνε 
από το εργαστήριο για να ζήσουν ελεύθεροι. Θα µπο-
ρούσε άραγε να συµβεί το ίδιο και στο εργαστήριο 
του Πανεπιστηµίου Davis;

Από το βρετανικό Πανεπιστήµιο Newcastle ο κα-
θηγητής Γενετικής Sir John Burn εξηγεί ότι η δη-
µιουργία των χιµαιρικών εµβρύων στηρίζεται στην 
τεχνική γενετικής µηχανικής Crispr, µε την οποία 
γίνεται κατά παραγγελία αφαίρεση ή προσθήκη γο-
νιδίων στο DNA. Για να δηµιουργηθεί το ανθρώπινο 
πάγκρεας µέσα στον χοίρο, πρώτα αφαιρούνται από 
το ζωικό DNA τα γονίδια που κωδικοποιούν τη δη-
µιουργία του ζωικού παγκρέατος και στη συνέχεια 
προστίθενται ανθρώπινα βλαστοκύτταρα που διαφο-

ροποιούνται σε κύτταρα παγκρέατος, ώστε, µε την 
κυτταρική διαίρεση, να δηµιουργήσουν το νέο αν-
θρώπινο όργανο. Και ο Βρετανός καθηγητής συνε-
χίζει: «Πρόκειται για ένα επαναστατικό επιστηµο-
νικό πεδίο που συνδυάζει τη “διόρθωση” του DNA 
µε τη χρήση των πολυδύναµων αρχέγονων βλαστο-
κυττάρων, τα οποία αποτελούν δύο εξαιρετικά δυ-
νατά όπλα της γενετικής µηχανικής. Όµως είµαστε 
πολύ µακριά από τη δυνατότητα εφαρµογής των πει-
ραµάτων στην καθηµερινή κλινική πράξη και επίσης 
υπάρχουν σοβαρά κωλύµατα στην όλη διαδικασία».

Από την εγχώρια επιστηµονική κοινότητα, η  
δρ. Ελένη Κοντογιάννη, εµβρυολόγος-γενετίστρια, 
εκφράζει την αντίθεσή της µε τη δηµιουργία διαγο-
νιδιακών (υβριδικών) ζώων µε ανθρώπινο DNΑ τονί-
ζοντας: «Ο άνθρωπος δεν είναι πειραµατόζωο και η 
απόπειρα δηµιουργίας ενός χιµαιρικού (υβριδικού) 
εµβρύου ζώου που θα περιέχει και ανθρώπινα κύτ-
ταρα σκοντάφτει σε ανυπέρβλητα ηθικά διλήµµατα». 
Από την άλλη, η ειδικός τίθεται υπέρ της βασικής έ-
ρευνας στη δηµιουργία διαγονιδιακών πειραµατό-
ζωων, καθώς πρόκειται για ένα πολλά υποσχόµενο 
ερευνητικό πεδίο. Και συνεχίζει: «Η µέθοδος Crispr 
που χρησιµοποιούν οι ερευνητές στα πειράµατα µε 
τους χιµαιρικούς χοίρους είναι πολύ καινούργια και 
ουσιαστικά κάνει “κοπτοραπτική” στο DNA, αποµα-
κρύνοντας τα κοµµάτια που δεν θέλουµε και εισά-
γοντας τα κοµµάτια που θέλουµε. Ακόµα όµως δεν 
γνωρίζουµε πόσο ακριβής είναι και ποιες µπορεί να 
είναι οι συνέπειές της. Η άποψή µου είναι ότι πρέπει 
να διερευνήσουµε πρώτα σε βάθος τις δυνατότητές 
της στα πειραµατόζωα και στη συνέχεια να δούµε 
τις εφαρµογές της σε πολύ πιο απλές διαδικασίες, 
όπως είναι, για παράδειγµα, µια γενετική διάγνωση. 
Η δηµιουργία ενός ανθρώπινου οργάνου, που προ-
ορίζεται για µεταµόσχευση, µέσα στον οργανισµό 
ενός διαγονιδιακού ζώου όχι µόνο σκοντάφτει στη 
βιοηθική αλλά παράλληλα είναι τόσο σύνθεση δι-
αδικασία, που ενέχει πολλούς κινδύνους. Για πα-
ράδειγµα, υπάρχει κίνδυνος να δηµιουργήσουµε 
νέους ιούς µε άγνωστες συνέπειες για την ανθρω-
πότητα ή να κάνουµε πιο ανθρώπινα τα ζώα ή πιο 
“ζωικό” τον άνθρωπο!».

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΑ ∆ΙΑΤΡΟΦΗΣ ΓΙΑ 
ΤΗΝ ΚΟΥΡΑΣΗ ΣΤΟ ΦΑΡΜΑΚΕΙΟ ΤΩΝ ∆ΙΑΚΟΠΩΝ

Η αναίτια κούραση και η έλλειψη συγκέντρωσης και ζωτικότη-
τας δεν αποτελούν συµπτώµατα που µας ταλαιπωρούν µόνο 
τον χειµώνα. Αντίθετα, κάνουν την εµφάνισή τους και το κα-
λοκαίρι και δεν µας επιτρέπουν να επιδοθούµε στις αγαπη-
µένες µας δραστηριότητες, ενώ αποτελούν καµπανάκι κιν-

δύνου για να εξεταστούµε για τυχόν αναιµία. Η λύση σε αυτές τις περιπτώσεις 
έρχεται από το φαρµακείο και περιλαµβάνει ένα συµπλήρωµα διατροφής που 
προσφέρει όλα εκείνα τα συστατικά που χρειάζεται ο οργανισµός για να ξεχει-
λίζει από ενέργεια. Σίδηρος σε πολύ καλά αφοµοιώσιµη µορφή, φυλλικό οξύ 
και βιταµίνη B12 µαζί µε άλλες θρεπτικές ουσίες συνθέτουν το απαραίτητο συ-
µπλήρωµα διατροφής για το φαρµακείο των διακοπών. Μαζί µε µερικά παυ-
σίπονα, ένα τοπικής χρήσης αντιισταµινικό, ένα εντοµοαπωθητικό σπρέι, ένα 
στικ αµµωνίας, αντηλιακά για όλη την οικογένεια, µια καταπραϋντική λοσιόν 
ή σπρέι (σε mist) για µετά τον ήλιο, που ανακουφίζει την ερεθισµένη επιδερ-
µίδα, µερικά τραυµαπλάστ, έναν επίδεσµο και ένα τσιµπιδάκι φρυδιών (σε πε-
ρίπτωση που πατήσετε αχινό), το πιο must αξεσουάρ των καλοκαιρινών δια-
κοπών, το φορητό σας φαρµακείο που θα σας συνοδέψει σε µικρές και µεγά-
λες αποδράσεις, είναι έτοιµο.

INFO: Για να κερδίσετε υγεία και ευεξία και να βρείτε τις απαντήσεις σε καθηµερινές ερωτήσεις 
σχετικά µε τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, τη διατροφή, την άσκηση και την υγεία των παιδιών, 
κάντε κλικ στον νέο διαδικτυακό τόπο υγείας TFM.gr. Το TFM.gr είναι ένα νέο portal µε σύνθηµα 
#zvkalytera που λειτουργεί κάτω από την οµπρέλα του e-shop www.tofarmakeiomou.gr, το 
οποίο δηµιούργησε ο φαρµακοποιός Θεόδωρος Σακόπουλος.
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«Παρ’ ότι το σύνολο του 
πληθυσµού παρουσιάζει 
έλλειψη βιταµίνης D, o 
ΕΟΠΥΥ δεν καλύπτει 
την απαραίτητη εξέταση 
στο αίµα που κοστίζει 
έως 50 ευρώ και πρέπει 
να επαναλαµβάνεται 
ετησίως». 
Χρήστος Κοσµίδης, 
ορθοπαιδικός 
χειρουργός, πρόεδρος 
της ΕΕΜΜΟ

ΠΡΩΤΑΘΛΗΤΕΣ ΕΥΡΩΠΗΣ ΣΤΗΝ ΕΛΛΕΙΨΗ 
ΒΙΤΑΜΙΝΗΣ D ΟΙ ΕΛΛΗΝΕΣ

Σε ένα απίστευτο συµπέρασµα, στην 
καρδιά του κατα καλόκαιρου, κατέλη-
ξαν οι έρευνες της Ελληνικής Εταιρείας 
Μελέτης Μεταβολισµού των Οστών 
(ΕΕΜMΟ), σύµφωνα µε το οποίο οι 

Έλληνες κάθε ηλικίας, από τα µωρά µέχρι τους παπ-
πούδες, πάσχουν από έλλειψη βιταµίνης D. Παρ’ ότι 
ζούµε σε µια τόσο ηλιόλουστη χώρα, δεν καθόµαστε 
στον ήλιο χωρίς αντηλιακό τα περίπου20 λεπτά την 
ηµέρα που χρειάζεται το δέρµα µας για να συνθέσει 
βιταµίνη D. Και επειδή στην Ευρώπη ο εµπλουτι-
σµός των τροφών µε βιταµίνη D απαγορεύεται (µια 
µικρή εξαίρεση γίνεται στο γάλα, όπου ωστόσο ο ε-
µπλουτισµός είναι σε χαµηλή ποσότητα), τα επίπεδα 
βιταµίνης D αγγίζουν το ευρωπαϊκό limit down στον 
ελληνικό πληθυσµό και εγκυµονούν κινδύνους για 
τη δηµόσια υγεία. Γιατί η βιταµίνη D δεν είναι απα-
ραίτητη µόνο στα οστά, για την πρόληψη της οστε-
οπενίας, της οστεοπόρωσης και της ραχίτιδας, που, 
δυστυχώς, άρχισε να επανεµφανίζεται στα παιδιά –
σε ορισµένους ευάλωτους πληθυσµούς– λόγω της 
υποθρεψίας. Και ενώ όλοι οι Έλληνες παρουσιά-
ζουν έλλειψη βιταµίνης D, o ΕΟΠΥΥ δεν καλύπτει 
την απαραίτητη εξέταση στο αίµα που κοστίζει έως 
50 ευρώ και πρέπει να επαναλαµβάνεται ετησίως.

Όπως διευκρινίζουν ο ορθοπαιδικός χειρουρ-
γός Χρήστος Κοσµίδης, πρόεδρος της ΕΕΜΜΟ, ο 
πρώην πρόεδρος και ενδοκρινολόγος Γιώργος Τρο-
βάς και η ρευµατολόγος Ευαγγελία Κασκάνη, η βιτα-
µίνη D αποτελεί «κλειδί» για τη συνολική υγεία του 

H ελληνική φαρµακευτική εταιρεία GENESIS Pharma
είναι αποκλειστικός χορηγός της προετοιµασίας
και της συµµετοχής της Ελληνίδας πρωταθλήτριας
στους Ολυµπιακούς Αγώνες 2016
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Κέλλυ Αραούζου
Πρωταθλήτρια στα 10km Ανοιχτής Θάλασσας
Ελληνική συµµετοχή στον Τελικό της Ολυµπιάδας του Ρίο

Μαζί της, για όσα
µας πάνε µπροστά

#PameKelly
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οργανισµού, καθώς η έλλειψή της συσχετίζεται µε 
παθολογικές καταστάσεις, όπως είναι η αυτοάνοση 
σκλήρυνση κατά πλάκας και η κατάθλιψη, που εξε-
λίσσεται σε εθνική επιδηµία, ειδικά στην τρίτη ηλι-
κία. Ειδικότερα, πρέπει να προσέχουν τα επίπεδα 
της βιταµίνης D οι έγκυοι, οι γυναίκες που θηλά-
ζουν, οι ηλικιωµένοι, τα παιδιά, όσοι έχουν ηπατική, 
νεφρική ή καρδιακή ανεπάρκεια, όσοι πάσχουν 
από σύνδροµα δυσαπορρόφησης, οι παχύσαρκοι 
και όσοι νοσούν από τις φλεγµονώδεις παθήσεις 

του εντέρου (νόσος Crohn και ελκώδης κολίτιδα).
Οι ειδικοί προσθέτουν πως και η ατµοσφαιρική 

ρύπανση ενοχοποιείται για την ανεπαρκή σύνθεση 
της βιταµίνης D στο δέρµα και προειδοποιούν πως 
για να παραχθεί η απαιτούµενη ποσότητα βιταµίνης 
D από τον οργανισµό πρέπει να πέφτουν οι ηλια-
κές ακτίνες κάθετα στο δέρµα, κάτι που συµβαίνει 
µόνο το καλοκαίρι, όταν καθόµαστε στον ήλιο και 
όχι στην αντηλιά, ούτε τον χειµώνα που η UV ακτι-
νοβολία πέφτει πλάγια - υπό γωνία στη γη.
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«Ο διαβήτης και η υψηλή 
χοληστερόλη αποτελούν 
τους δύο σηµαντικότερους 
παράγοντες 
καρδιαγγειακού κινδύνου 
που, ωστόσο, µπορούν να 
προληφθούν». 
Νικόλαος Παπάνας, 
πρόεδρος της Ελληνικής 
∆ιαβητολογικής 
Εταιρείας

ΑΞΙΖΕΙ ΝΑ ΜΑΘΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΟΝ ∆ΙΑΒΗΤΗ ΚΑΙ 

ΤΗ ∆ΥΣΛΙΠΙ∆ΑΙΜΙΑ

Μαθήµατα για την πρόληψη 
του διαβήτη και της υψη-
λής χοληστερόλης παρα-
δίδει σε όλη την επικρά-
τεια η ενηµερωτική εκ-

στρατεία «Αξίζει», που ήδη ταξίδεψε στις 
πρώτες τέσσερις πόλεις-σταθµούς της περιφέ-
ρειας, τη Θεσσαλονίκη, τη Λάρισα, την Πάτρα 
και το Ηράκλειο Κρήτης, προκειµένου να ε-
νηµερώσει το ευρύ κοινό για το ύπουλο καρ-
διοµεταβολικό σύνδροµο. Την εκστρατεία µε 
τον εύγλωττο τίτλο «Αξίζει» –αφού µιλά για 
την προστασία της καρδιάς µας– υλοποιεί η 
φαρµακευτική εταιρεία MSD, επιστρατεύοντας 
ένα τηλεοπτικό και ένα ραδιοφωνικό σποτ, ε-
νηµερωτικά φυλλάδια στα φαρµακεία και ειδι-
κές δράσεις στις πόλεις-σταθµούς, που µέχρι 
στιγµής έχουν «αγγίξει» περισσότερους από 
20.000 πολίτες, ενηµερώνοντάς τους εφ’ όλης 
της ύλης για τις δύο εθνικές µας µάστιγες, τον 
σακχαρώδη διαβήτη και τη δυσλιπιδαιµία. Στο 
οπλοστάσιο της εκστρατείας περιλαµβάνεται 

και η ιστοσελίδα www.axizi.gr, που ενηµερώνει 
το κοινό από το διαδίκτυο σχετικά µε την πρό-
ληψη και την αντιµετώπιση των δύο αυτών σοβα-
ρών χρόνιων νοσηµάτων, παρέχοντας παράλληλα 
περισσότερες πληροφορίες σχετικά µε το πανελ-
λαδικό πρόγραµµα. Η εκστρατεία «Αξίζει» πραγ-
µατοποιείται υπό την αιγίδα της Ελληνικής ∆ια-
βητολογικής Εταιρείας και της Ελληνικής Εται-
ρείας Αθηροσκλήρωσης.

Όπως επισηµαίνει ο πρόεδρος της Ελληνικής 
∆ιαβητολογικής Εταιρείας, Νικόλαος Παπάνας, α-
ναπληρωτής καθηγητής Παθολογίας του ∆ηµοκρι-
τείου Πανεπιστηµίου Θράκης, στην Ελλάδα πρό-
σφατη µελέτη φανερώνει ότι ένας στους δέκα πολί-
τες νοσεί από σακχαρώδη διαβήτη και η επίπτωση 
της πάθησης διαρκώς αυξάνεται, καθώς είναι άµεσα 
συνδεδεµένη µε την κακή διατροφή, την έλλειψη 
άσκησης και την παχυσαρκία, στην οποία οι Έλλη-
νες στέφονται πρωταθλητές και µάλιστα από την 
παιδική τους ηλικία. Από την πλευρά του, ο πρόε-
δρος της Ελληνικής Εταιρείας Αθηροσκλήρωσης, 
Αλέξανδρος Τσελέπης, καθηγητής Βιοχηµείας & 

Κλινικής Χηµείας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, 
προσθέτει ότι στους ασθενείς µε στεφανιαία νόσο η 
κακή LDL χοληστερόλη πρέπει να παραµένει κάτω 
από τα 70 mg/dl και παρ’ ότι οι ασθενείς ακολου-
θούν υπολιπιδαιµική αγωγή, το 80% παραµένει 
εκτός στόχου. Έτσι, τα καρδιαγγειακά επεισόδια 
παραµένουν πρώτη αιτία θανάτου και αντιστοιχούν 
στο 50% των συνολικών θανάτων στην Ευρώπη. Ει-
δικά σε ό,τι αφορά την LDL χοληστερόλη, πρέπει 
όλοι µας να συνειδητοποιήσουµε ότι «αξίζει» να 
πέσουµε χαµηλά (δηλαδή να την κρατήσουµε σε 
χαµηλές τιµές), καθώς όλα τα ευρήµατα των πρό-
σφατων κλινικών ερευνών φανερώνουν ότι όσο πιο 
χαµηλή είναι, τόσο το καλύτερο για την υγεία της 
καρδιάς. Στην πατρίδα µας το ήµισυ του ενήλικου 
πληθυσµού έχει πρόβληµα υψηλής χοληστερόλης 
και πολλοί δεν το γνωρίζουν, µε αποτέλεσµα να µην 
ακολουθούν υπολιπιδαιµική αγωγή. Ακόµα όµως κι 
αυτοί που ακολουθούν αγωγή µε υπολιπιδαιµικά 
φάρµακα δεν πιάνουν τους στόχους και συνεπώς 
παραµένουν στη ζώνη υψηλού κινδύνου για καρ-
διαγγειακό σύµβαµα.

Βαρύ πυροβολικό της ανοσο-ογκολογίας στη µάχη µε 
δύσκολα αντιµετωπίσιµους καρκίνους αποδεικνύεται το 
pembrolizumab, το οποίο µετά το µεταστατικό µελάνωµα 
καταπολεµά και τον καρκίνο του πνεύµονα.

ΤΟ PEMBROLIZUMAB 
ΣΤΟ ΟΠΛΟΣΤΑΣΙΟ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΡΚΙΝΟ 

ΤΟΥ ΠΝΕΥΜΟΝΑ

Τ
ο πράσινο φως για την ένταξη του ανοσοθεραπευτικού παράγοντα pembrolizumab 
στο φαρµακευτικό οπλοστάσιο για τον καρκίνο του πνεύµονα έδωσε ο Ευρωπαϊκός 
Οργανισµός Φαρµάκων (ΕΜΑ) εκδίδοντας θετική εισήγηση. Η θετική εισήγηση της 
Επιτροπής Φαρµακευτικών Προϊόντων για Ανθρώπινη Χρήση του ΕΜΑ πρακτικά ση-
µαίνει ότι κατόπιν εξέτασής της το pembrolizumab της φαρµακευτικής εταιρείας MSD 
θα λάβει νέα ένδειξη για τη θεραπεία του µη µικροκυτταρικού καρκίνου του πνεύ-
µονα στις 28 χώρες της Ε.Ε. και σε αυτές της Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Ζώνης. Η θε-

τική εισήγηση στηρίχτηκε σε πρόσφατη µελέτη, όπου πρωτοθεραπευόµενοι ασθενείς µε προχωρηµένο µη 
µικροκυτταρικό καρκίνο του πνεύµονα που έλαβαν το pembrolizumab έζησαν περισσότερο, χωρίς εξέλιξη 
της ασθένειάς τους, παρουσιάζοντας ταυτόχρονα πλεονέκτηµα στην επιβίωση σε σχέση µε ασθενείς οι ο-
ποίοι υποβλήθηκαν στη συνιστώµενη χηµειοθεραπεία. Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η µελέτη αυτή σταµά-
τησε πρόωρα, καθώς το pembrolizumab επέδειξε ανώτερη επιβίωση χωρίς εξέλιξη της νόσου, που ήταν ο 
πρωτεύων στόχος της µελέτης, αλλά και ανώτερη συνολική επιβίωση, που ήταν ο δευτερεύων στόχος της, 
έναντι της συνιστώµενης χηµειοθεραπείας. Το pembrolizumab δρα µπλοκάροντας τον υποδοχέα PD-1, α-
πελευθερώνοντας ουσιαστικά το ανοσοποιητικό σύστηµα, και ήδη έχει εγκριθεί στις ΗΠΑ για ασθενείς µε 
προχωρηµένο µη µικροκυτταρικό καρκίνο του πνεύµονα που έχουν ήδη υποβληθεί σε χηµειοθεραπεία. Ο 
καρκίνος του πνεύµονα ανήκει στις µαζικότερες ασθένειες-δολοφόνους, µε 1,7 εκατοµµύρια νέα περιστα-
τικά να καταγράφονται ετησίως και τον αριθµό των θανάτων να ξεπερνά κάθε χρόνο το άθροισµα των θα-
νάτων από καρκίνο του παχέος εντέρου, του µαστού και του προστάτη. Οι δύο βασικότεροι τύποι καρκίνου 
του πνεύµονα είναι ο µικροκυτταρικός και ο µη µικροκυτταρικός, που είναι ο συχνότερος, καθώς αντιστοι-
χεί στο 85% των συνολικών κρουσµάτων. Το pembrolizumab έχει ήδη εγκριθεί για τη θεραπεία του µετα-
στατικού µελανώµατος, της πιο επιθετικής µορφής δερµατικού καρκίνου.



Τ
ο Κέντρο Μαστού του ΕΡΡΙΚΟΣ 
ΝΤΥΝΑΝ Hospital Center (ΕΝHC) 
είναι εξοπλισµένο µε τα πλέον σύγ-
χρονα µηχανήµατα, ώστε να προ-
σφέρει όλα τα οφέλη της µοντέρνας 
ιατρικής τεχνολογίας. Ιατροί µε πο-

λυετή εµπειρία, µετεκπαίδευση και εξειδίκευση 
στη διάγνωση και θεραπεία της νόσου αποτε-
λούν το δυναµικό της οµάδας του πρότυπου Κέ-
ντρου. Με µακροχρόνια εµπειρία και προϋπηρε-
σία σε αντίστοιχες µονάδες, αναλαµβάνουν την 
κλινική εξέταση, την προεγχειρητική διάγνωση 
και ταυτοποίηση των βλαβών, καθώς και τον 
προγραµµατισµό της απαραίτητης χειρουργικής 
αντιµετώπισης και µετεγχειρητικής θεραπείας.
Το Κέντρο Μαστού, στη βάση µιας καθετοποιη-
µένης λειτουργίας και σε άµεση συνέργεια µε τον 
διαγνωστικό-εργαστηριακό τοµέα και κάθε τµή-
µα του νοσηλευτικού κέντρου που κρίνεται απα-
ραίτητο να ενεργοποιηθεί, εγγυάται µια ολοκλη-
ρωµένη και αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση 
της νόσου. Ειδικότερα, το πλαίσιο λειτουργίας και 
παρεχόµενων υπηρεσιών καλύπτει: 
•  Ψηφιακή µαστογραφία µε νέο ψηφιακό Μαστο-

γράφο (Selenia Dimensions, Avia της Hologic), 
το νεότερο και πληρέστερο µοντέλο της κατη-
γορίας του.

•  Υπερηχογράφηµα µαστών –ελαστογραφία µε 
υψηλής ευκρίνειας µηχανήµατα υπερήχων.

•  Στερεοτακτική εντόπιση βλαβών.
•  Μαγνητική Μαστογραφία.
•  Τµήµα Πυρηνικής Ιατρικής, γ-camera.
•  Σπινθηρογράφηµα οστών - Φρουρός Λεµφα-

δένας.
Το Παθολογοανατοµικό και Κυτταρολογικό ερ-

γαστήριο εγγυάται την πλήρη µελέτη κάθε είδους 
βλάβης και τεκµηρίωση των βιολογικών προδια-
γραφών της, που θα οδηγήσουν στην τελική από-
φαση για οποιαδήποτε ενδεδειγµένη θεραπεία.
Παράλληλα, η στελέχωση του Κέντρου µε εξειδι-
κευµένους πλαστικούς χειρουργούς προσφέρει τις 
δυνατότητες για οποιασδήποτε µορφής αποκατά-
σταση µετά από µαστεκτοµή.  
Επιπλέον, το Ογκολογικό 
Τµήµα   του ΕΝΗC συµµετέ-
χει στις αποφάσεις για προ ή 
µετεγχειρητική θεραπεία και 
αναλαµβάνει όλα τα υπάρ-
χοντα διεθνή θεραπευτικά 
πρωτόκολλα, ενώ εξειδικευ-
µένοι σύµβουλοι γενετιστές 
παρέχουν τις κατάλληλες 
οδηγίες σε ασθενείς και στις 
οικογένειές τους.
Υποστήριξη και συµβουλές 
παρέχονται και από το Γυναι-
κολογικό Τµήµα, ενώ σύµ-
βουλοι ακτινοθεραπευτές, η 
οµάδα ψυχολογικής υποστή-
ριξης πριν και µετά την χει-
ρουργική επέµβαση, καθώς 
και το Τµήµα Φυσικής Ιατρικής και αποκατάστασης 
για µετεγχειρητική υποστήριξη και οδηγίες, δηµι-
ουργούν ένα ιδιαίτερα ενισχυµένο πλέγµα στήριξης. 
Το Ογκολογικό Συµβούλιο, εξάλλου, εγγυάται την 
καλύτερα τεκµηριωµένη, διεπιστηµονικώς, ανάγκη 
θεραπείας.

ΓΝΩΡΙΜΙΑ ΜΕ ΤΗ ΝΟΣΟ. Ο καρκίνος του Μαστού 
είναι ένα από τα σηµαντικότερα προβλήµατα υγείας 

στον δυτικό κόσµο και η πλέον συχνή µορφή καρ-
κίνου στις γυναίκες µε 1,3 εκατοµµύρια νέες περι-
πτώσεις το χρόνο σε ολόκληρο τον κόσµο, από τα 
οποία το 27,3 % εµφανίζεται στην Ευρώπη .
Η συχνότητα εµφάνισης της νόσου συνεχώς αυξά-
νεται και ένα ποσοστό 70-75 % των νέων περιπτώ-
σεων εµφανίζεται σε γυναίκες άνω των 50 ετών .
Η πρόγνωση της νόσου εξαρτάται από το στάδιο της 

την στιγµή της διάγνω-
σης και η 5ετής επιβίωση 
κυµαίνεται από 84% για 
ασθενείς Σταδίου I, έως 
18% για ασθενείς σταδί-
ου  IV.  
Η ανίχνευση του Καρκί-
νου του Μαστού αποσκο-
πεί στην πραγµατικότητα 
στην πρώιµη ανίχνευση 
– διάγνωση της νόσου 
και κατ’ επέκταση στον 
πληθυσµιακό έλεγχο µε 
κλινική εξέταση, αυτοε-
ξέταση και µαστογραφία .
Ο πληθυσµιακός αυτός 
έλεγχος έχει ως   σκοπό 
την ανακάλυψη ενός καρ-

κίνου σε ασυµπτωµατικό στάδιο, στοχεύοντας σε 
αυξηµένες πιθανότητες θεραπείας και µειώνοντας 
τις επιπτώσεις µιας προχωρηµένης νόσου.
«Η εξέταση για την ανίχνευση του Καρκίνου του 
Μαστού πρέπει να είναι απλή, αποδεκτή, ακρι-
βής,  οικονοµική, ευαίσθητη, εξειδικευµένη», εξη-
γεί ο Συντονιστής ∆ιευθυντής του Κέντρου Μα-
στού του ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ Hospital Center,  χει-
ρουργός ογκολόγος κ.   Αθανάσιος Πολυχρόνης 

και προσθέτει:  «Εάν θέλουµε να προλάβουµε την 
ανάπτυξη µιας νόσου και έγκαιρα να την διαγνώ-
σουµε πρέπει να γνωρίζουµε µερικά πράγµατα 
για την νόσο αυτή και επίσης να ξέρουµε τι δυνα-
τότητες έχουµε. Μας ενδιαφέρει, λοιπόν, η έγκαιρη 
διάγνωση, δηλαδή η ανακάλυψη της νόσου όσο το 
δυνατόν πιο κοντά στο ξεκίνηµα της»
Κάθε γυναίκα είναι υποψήφια να αναπτύξει καρ-
κίνο στο µαστό της. Οι αιτιολογικοί παράγοντες 
ανάπτυξης του Καρκίνου του Μαστού είναι περισ-
σότεροι από ένας. Η αιτιολογία των περισσοτέρων 
καρκίνων του µαστού είναι πολυπαραγοντική και 
περιλαµβάνει γενετικούς και περιβαλλοντικούς 
παράγοντες. Παράγοντες κινδύνου είναι η εµµη-
νόπαυση σε µεγάλη ηλικία, η πρώιµη έναρξη της 
περιόδου, η µη τεκνοποίηση, η εγκυµοσύνη σε µε-
γάλη ηλικία. Η εξωγενής λήψη ορµονών (κυρίως 
οιστρογόνων) µε την µορφή αντισυλληπτικών ή 
ως θεραπεία υποκατάστασης (στην εµµηνόπαυση) 
αυξάνει τον κίνδυνο ανάπτυξής του, ενώ σηµαντικό 
ρόλο παίζει και η διάρκεια χορήγησής τους.
Όταν στο ιστορικό της οικογένειας υπάρχει Καρκίνος 
του Μαστού η επικινδυνότητα αυξάνεται. Μία γυναί-
κα µε πάσχοντες συγγενείς α’ βαθµού έχει δύο έως 
τρείς  φορές περισσότερες πιθανότητες να αναπτύξει 
τη νόσο από µία γυναίκα χωρίς ιστορικό στην οικογέ-
νεια. Η παχυσαρκία και η χρήση αλκοόλ επίσης συµ-
βάλλουν στην αύξηση της πιθανότητας ανάπτυξής του. 
«Η πρώιµη διάγνωση, λοιπόν, µπορεί να επιτευχθεί µε 
την ετήσια ιατρική εξέταση,  την µηνιαία αυτοεξέταση , 
τη µαστογραφία, την παρακέντηση της ύποπτης περιο-
χής, την κυτταρολογική εξέταση του υλικού και, τέλος, 
την βιοψία της εν λόγω βλάβης. Η έγκαιρη διάγνωση 
οδηγεί στην πλήρη ίαση και σε µικρότερης έκτασης χει-
ρουργικές επεµβάσεις», τονίζει ο κ. Πολυχρόνης.

Ενα πρότυπο Κέντρο κατά του Καρκίνου του Μαστού  
ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ Hospital Center

Με ένα πρότυπο Κέντρο Μαστού, 
το οποίο ακολουθεί τις πλέον σύγ-
χρονες διεθνείς προδιαγραφές, 
το ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ Hospital 
Center θέτει ως κύριο στόχο την 
πρώιµη διάγνωση του Καρκίνου, 
που µπορεί να οδηγήσει και στην 
πλήρη θεραπεία της νόσου.

O ΣYNTONIΣTHΣ ∆IEYΘYNTHΣ TOY KENTPOY 
MAΣTOY ENHC, AΘANAΣIOΣ ΠOΛYXPONHΣ. 

TO KENTPO MAΣTOY TOY 
EPPIKOΣ NTYNAN  Hospital 

Center, ΣE AMEΣH ΣYNEPΓEIA 
ME TON ∆IAΓNΩΣTIKO-

EPΓAΣTHPIAKO TOMEA KAI 
KAΘE AΛΛO TMHMA ΠOY 

KPINETAI AΠAPAITHTO NA 
ENEPΓOΠOIHΘEI, EΓΓYATAI 
MIA OΛOKΛHPΩMENH KAI 
AΠOTEΛEΣMATIKOTEPH 

ANTIMETΩΠIΣH THΣ NOΣOY.
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Τα αντηλιακά για την 
πόλη και τη θάλασσα 
είναι τα προϊόντα-
φετίχ του καλοκαιριού. 
Χρησιµοποιήστε 
καινούργια κάθε 
σεζόν, ώστε να έχουν 
φωτοενεργά φίλτρα.

«Μην πλένετε 
υπερβολικά το 
πρόσωπό σας και 
µη χρησιµοποιείτε 
υπερβολική ποσότητα 
από προϊόντα φροντίδας». 
Μάρκος Μιχελάκης, 
δερµατολόγος-
αφροδισιολόγος

Ο∆ΗΓΟΣ ΟΜΟΡΦΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΛΙΑ

Ο 
δρόµος για την τέλεια 
εµφάνιση στην παρα-
λία περνά µέσα από το 
beauty case µε τα α-
παραίτητα καλλυντικά 
του καλοκαιριού, ενώ 
ως σύµµαχος απαιτείται 

και µια αλκαλική δίαιτα, που εξασφαλίζει ευε-
ξία και µας βοηθά να απαλλαχθούµε, έστω και 
στο παρά πέντε, από τα περιττά κιλά. Για την 
παραλία και την πόλη χρειαζόµαστε εκείνα τα 
αντηλιακά προϊόντα που εξασφαλίζουν πλήρη 
προστασία από την επικίνδυνη UV ακτινοβο-

λία και ταυτόχρονα χαρίζουν άνεση και µοναδική 
καλλυντική περιποίηση στο δέρµα, όπως µόνο τα 
σοφιστικέ προϊόντα της Nuxe και της Bioderma 
επιτυγχάνουν. Τα δύο αγαπηµένα brands από τη 
φαρµακευτική εταιρεία Pharmathen καλύπτουν τις 
ανάγκες κάθε επιδερµίδας, από την πιο απαιτητική 
µέχρι την πιο ευαίσθητη και την πιο επιρρεπή στις 
φωτο-αλλεργίες. Το brand –συνώνυµο µε τη φρο-
ντίδα της ευαίσθητης επιδερµίδας– µας παρουσιά-
ζει το πρωτοποριακό Hydrabio Εau de Soin µε SPF 
30, ένα ανάλαφρο mist που απλώνεται σαν δροσερό 
προστατευτικό πέπλο στην επιδερµίδα του προσώ-
που εξασφαλίζοντας αντηλιακή προστασία. Μετά 

από πολλά νερά σε σπρέι και mist που απλώς ενυ-
δατώνουν και καταπραΰνουν την τσουρουφλισµένη 
επιδερµίδα, έρχεται το πρώτο προστατευτικό-αντη-
λιακό νερό. Ένα νερό ιδανικό για τη βόλτα στην 
πόλη και για όλες τις υπαίθριες δραστηριότητες, 
το οποίο φυσικά πλαισιώνεται από τα κλασικά α-
ντηλιακά της παραλίας, όπως το Sun Tanning Oil 
µε SPF 30 και το Sun Face Cream µε SPF 50 της 
Nuxe. Και επειδή δεν χρειάζεται µόνο η επιδερ-
µίδα ασπίδα ενάντια στον καυτό ήλιο, αλλά και τα 
µαλλιά, µην ξεχάσετε να πάρετε µαζί σας στην πα-
ραλία το ολοκαίνουριο Sun Protective Milky Oil 
For Hair της Nuxe, που διατηρεί το χρώµα και τη 
βελούδινη απαλότητα των µαλλιών ακόµα και στις 
πιο αντίξοες συνθήκες.

Αλκαλική διατροφή για ιδανικές 
αναλογίες
Το ωραίο σώµα δεν θέλει κόπο αλλά τρόπο, µε τις 
αλκαλικές τροφές να παίζουν καθοριστικό ρόλο στο 
καθηµερινό µενού, καθώς βοηθούν στην καλύτερη 
ισορροπία µεταξύ όξινων και αλκαλικών συστατι-
κών και χαρίζουν ενέργεια και αίσθηµα ευεξίας. 
Πρωταγωνιστές στην αλκαλική διατροφή είναι τα 
εσπεριδοειδή φρούτα, όπως το γκρέιπφρουτ, αλλά 
και το λεµόνι. Για πιο γρήγορα αποτελέσµατα µπο-
ρείτε να βασιστείτε σε συµπληρώµατα διατροφής 
ή ενεργειακούς χυµούς που ενισχύουν την αλκα-
λική διατροφή, ενώ µπορείτε και να επιλέξετε α-
νάµεσα σε φαρµακευτικά σκευάσµατα που αντικα-
θιστούν ένα γεύµα της ηµέρας, για παράδειγµα το 
βραδινό, µε ένα εύγεστο ρόφηµα το οποίο φτιά-
χνετε διαλύοντας το φαρµακευτικό σκεύασµα σε 
σκόνη σε νερό ή γάλα.

ΜΑΘΕΤΕ ΠΟΙΕΣ ΣΥΝΗΘΕΙΕΣ 
ΕΠΙ∆ΕΙΝΩΝΟΥΝ ΤΗΝ ΑΚΜΗ

Ο∆ΗΓΟΣ ΟΜΟΡΦΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΛΙΑ

Α
ν και η ακµή αντιµετωπίζεται πλέον αποτελεσµατικά, µερικές συ-
νήθειες µπορεί να υπονοµεύσουν την προσπάθεια. Ο δρ. Μάρκος 
Μιχελάκης, δερµατολόγος-αφροδισιολόγος, καταγράφει µερικές 
καθηµερινές συνήθειες που κάνουν κακό. Κατ’ αρχάς, όταν ακου-
µπάτε το όχι και τόσο καθαρό κινητό σας τηλέφωνο στο πρόσωπό 
σας, οι ρύποι µαζί µε τα βακτήρια επιστρέφουν στην επιδερµίδα. Η 

λύση είναι να µιλάτε στο κινητό µε hands-free ή bluetooth. Επίσης, δεν πρέπει να α-
κουµπάτε το πρόσωπό σας, καθώς τα χέρια σας µεταφέρουν µικρόβια. Μελέτες έχουν 
δείξει ότι κατά µέσο όρο αγγίζουµε το πρόσωπό µας έως 12 φορές την ώρα τον χει-
µώνα και πολύ συχνότερα το καλοκαίρι. Φροντίστε επίσης να καθαρίζετε τα γυαλιά 
σας. Τα γυαλιά διευκολύνουν τη συσσώρευση σµήγµατος, νεκρών κυττάρων και βρο-
µιάς στο δέρµα και αποφράσσουν τους πόρους του στα σηµεία της µύτης όπου ακου-
µπούν. Θα πρέπει να αποφεύγετε το υπερβολικό πλύσιµο του προσώπου, καθώς στερεί 
το δέρµα από βασικά έλαια και το εξωθεί να παράγει ακόµα περισσότερο σµήγµα, το 
οποίο συµβάλλει στην εµφάνιση της ακµής. Όταν πλένετε το πρόσωπό σας, µη χρησι-
µοποιείτε σφουγγάρι, πανάκι, βουρτσάκι και οποιοδήποτε αντικείµενο, γιατί εύκολα 
συσσωρεύονται βακτήρια σε αυτό και επίσης µπορεί να προκαλέσει δερµατικό ερεθι-
σµό. Να απλώνετε µε γυµνά δάχτυλα το σαπούνι ή/και το καθαριστικό σας, χωρίς να 
τρίβετε το δέρµα, και να ξεβγάζεστε µε χλιαρό νερό. Να αποφεύγετε τη συχνή απολέ-
πιση. Να χρησιµοποιείτε απαλά προϊόντα, χωρίς αλκοόλ, και από κάθε κρέµα, καθα-
ριστικό, σαπούνι ή αλοιφή να χρησιµοποιείτε ποσότητα ίση µε ένα πράσινο µπιζέλι.

Μ
ια νέα e-µελέτη επιβεβαιώνει τον πιο δι-
αδεδοµένο «αστικό µύθο» σχετικά µε το 
σεξ, δηλαδή πως το… µέγεθος, τελικώς, 
είναι αυτό που µετράει στη σεξουαλική 
απόλαυση και διαχωρίζει τον καλό από 
τον µέτριο εραστή. Με την ολοκλήρωσή 

της, η µελέτη του Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών φανερώνει 
πως το συντριπτικό 80% των συµµετεχόντων θεωρεί πως το µέ-
γεθος και όχι η τεχνική παίζει καταλυτικό ρόλο στη σεξουαλική 
απόδοση. «Τα ευρήµατα δείχνουν επίσης πως άνδρες και γυναί-
κες έχουν εσφαλµένη άποψη σχετικά µε το ποιο είναι το ικανο-
ποιητικό µέγεθος, αφού απαντούν ότι τα 17 εκατοστά αποτελούν 
φυσιολογικό µέσο όρο, ενώ, στην πραγµατικότητα, από ιατρικής 
πλευράς είναι τα 13 εκατοστά. Αυτές οι διαφορές στα εκατοστά 
εκτοξεύουν το άγχος της επίδοσης, αφού, όπως οµολόγησαν οι 
άνδρες που πήραν µέρος στη µελέτη, ανεξάρτητα από την από-
δοσή τους στο σεξ, µέσα τους νιώθουν τον φόβο της απόρριψης» 
σηµειώνει ο πρόεδρος του Ανδρολογικού Ινστιτούτου, δρ. Κων-
σταντίνος Κωνσταντινίδης, προσθέτοντας ότι για την αντιµετώ-
πιση αυτών των ανησυχιών το Ανδρολογικό Ινστιτούτο ξεκινά 
τη λειτουργία ειδικού τµήµατος σεξουαλικής συµβουλευτικής.

ΤΟ ΜΕΓΕΘΟΣ, ΤΕΛΙΚΩΣ, 
ΜΕΤΡΑΕΙ ΣΤΟ ΣΕΞ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΕΛΛΗΝΕΣ
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ρεπορτάζ

Πώς και γιατί η πρόταση 
γερµανικής ΜΚΟ να 
κατασκευάσει χώρους φιλοξενίας 
αξίας 1,5 εκατ. ευρώ µε 
ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις 
φάνηκε… φτηνή και δεν 
εφαρµόστηκε.

Αντιµέτωπη µε τη σκληρή ελληνική πραγµατι-
κότητα της διαχείρισης των ευρωπαϊκών χρη-
µατοδοτήσεων βρέθηκε η γερµανική µη κυ-
βερνητική οργάνωση ASB. Πρόκειται για µία 
από τις παλαιότερες γερµανικές µη κυβερνητι-

κές οργανώσεις, η οποία ιδρύθηκε το 1888 και δραστηριοποι-
είται και στο εξωτερικό από το 1921, µε σύνθηµα «Βοηθάµε 
εδώ και τώρα».

Τα αρχικά ASB σηµαίνουν Arbeiter-Samariter-Bund, δη-
λαδή Εργατική Οµοσπονδία Σαµαρειτών, και έχουν αναφορά 
τόσο στη Βίβλο, µε την παραβολή του καλού Σαµαρείτη, όσο 
και στην ταξική καταγωγή των ιδρυτών της, οι οποίοι ήταν ξυ-
λουργοί στο επάγγελµα. Η ASB, η οποία φροντίζει περίπου 
50.000 πρόσφυγες στη Γερµανία, βρέθηκε στην Ελλάδα από 
την αρχή της προσφυγικής κρίσης και δραστηριοποιήθηκε 
και στην Ειδοµένη.

Όπως λένε οι ίδιοι στον ιστότοπό τους (https://www.asb.
de/en), «η ASB είναι µία µη πολιτική, µη θρησκευτική ορ-
γάνωση φιλανθρωπίας και ανακούφισης. Βοηθάµε όλους τους 
ανθρώπους ανεξάρτητα από τις πολιτικές, εθνικές και θρη-
σκευτικές εντάξεις τους. Τους δίνουµε τη δυνατότητα να α-
ναπτύξουν και να συντηρήσουν σε µέγιστο δυνατό βαθµό την 
αυτοδιάθεσή τους. Παρέχουµε ταχεία και ευθεία βοήθεια σε 
όσους θέλουν την υποστήριξή µας».

Για τις ελληνικές αρχές, είναι µία από τις οκτώ µεγάλες 
διεθνείς µη κυβερνητικές οργανώσεις, το µέγεθος και η δου-
λειά των οποίων προκάλεσε δέος σε σειρά κυβερνητικών και 
κρατικών αξιωµατούχων, όπως το NRC (Norwegian Refugee 
Council), η IRC (International Rescue Committee) και το 
DRC (Danish Refugee Council). Σύµφωνα µε τα στοιχεία που 
δηµοσιεύει η ASB για το 2014, µόνο στο τµήµα της εξωτερι-
κής βοήθειας διέθεσε 11.579.398,39 ευρώ, ποσό που δεν συ-
γκεντρώνουν ούτε όλες οι ελληνικές ΜΚΟ στο σύνολό τους.

Σε κάποια στιγµή της προσφυγικής ροής και ειδικότερα 
όταν πλέον διαφαινόταν ότι ένα µέρος των προσφύγων δεν θα 
καταφέρει να φύγει από την Ελλάδα και θα µείνει εδώ, η ορ-
γάνωση προσφέρθηκε να οργανώσει και να διαχειριστεί έναν 
δικό της καταυλισµό για τη φιλοξενία προσφύγων, για τον 
οποίο διαβεβαίωσε ότι είχε εξασφαλίσει χρηµατοδότηση από 
την Ε.Ε. και είχε και δικά της κονδύλια. Όπως είναι γνωστό, η 
οργάνωση καλύπτει από ίδιους πόρους το 10%-25% της δαπά-
νης κάθε προγράµµατος.

Η πρόταση αιφνιδίασε, εξετάστηκε και απορρίφθηκε, 
διότι δεν βρέθηκε ότι υπάρχει θεσµικό πλαίσιο για µια τέτοια 
λειτουργία. Το θέµα της διεύρυνσης της συνεισφοράς της ASB 
στην Ελλάδα επανήλθε εξίσου αιφνιδιαστικά, όταν έγινε ενός 
είδους επιθεώρηση στις εγκαταστάσεις της SOFTEX.

Τα 95 στρέµµατα της SOFTEX
Μέχρι στιγµής είναι άγνωστο πώς προέκυψε η χρησιµοποί-
ηση του εργοστασίου της SOFTEX στα ∆ιαβατά για την εξυ-
πηρέτηση της φιλοξενίας προσφύγων. Πρόκειται για ένα ερ-

γοστάσιο το οποίο ήταν εγκαταλελειµµένο και σε κακή κατά-
σταση και ανήκει στην ΑΥΡΑ Α.Ε. - Εταιρεία ∆ιοίκησης και 
∆ιαχείρισης Επιχειρήσεων του Οµίλου Almaestate (http://
www.almaestate.gr) της οικογένειας Αϊβάζογλου. Η πρώτη ει-
κόνα κατέστησε κάθε σκέψη για χρήση απαγορευτική, αλλά 
χρειάστηκε µία εβδοµάδα και ένα τάγµα µηχανικού για να δι-
ορθωθεί αυτή η εικόνα και να µπορέσει ο χώρος να φιλοξενή-
σει πρόσφυγες.

Τη διαπραγµάτευση για την ενοικίαση έκανε ο στρατός 
µε χρηµατοδότηση της ECHO Home και µέχρι στιγµής δεν 
είναι γνωστό ποιο είναι το ενοίκιο, αλλά οι φήµες για 25.000-
30.000 ευρώ τον µήνα χαρακτηρίζονται υπερβολικές. Όµως 
πρόκειται για έναν βιοµηχανικό χώρο, συνολικής έκτασης 95 
στρεµµάτων, που περιλαµβάνει αποθήκες, κτίριο γραφείων, 
αντλιοστάσιο και έναν µεγάλο περιβάλλοντα χώρο. Χρόνος 
λήξης της µίσθωσης δεν έχει σηµειωθεί.

Οι πρόσφυγες, περίπου 1.800 άτοµα –1.812 ακριβώς, σύµ-
φωνα µε το φύλλο καταγραφής του προηγούµενου Σαββάτου, 
Σύριοι στη συντριπτική τους πλειονότητα, περίπου στο 85%–, 
διαµένουν σε σκηνές ανά οικογένεια, κυρίως στον εσωτερικό 
σκεπασµένο χώρο του εργοστασίου.

Λίγο µετά την εγκατάσταση διαπιστώθηκε ότι αυτές οι 
συνθήκες διαβίωσης στις σκηνές είναι βραχυπρόθεσµου χα-
ρακτήρα και είναι αδύνατο να αντέξουν σε συνθήκες χει-
µώνα. Τότε γεννήθηκε η ιδέα της αξιοποίησης του ακάλυ-
πτου χώρου της SOFTEX, όπου θα µπορούσε να δηµιουργη-
θεί µια πιο µόνιµη υποδοµή, σε προκατασκευασµένα σπίτια 
ή κάτι παρόµοιο, ικανή να φιλοξενήσει µε συνθήκες ασφά-
λειας περίπου 1.500 άτοµα, το µεγαλύτερο µέρος των ατόµων 

που ζουν τώρα στο εργοστάσιο σε σκηνές. Άλλωστε το σχέδιο 
από την αρχή ήταν στις µόνιµες δοµές να µην υπάρχουν σκη-
νές αλλά συνθήκες κανονικής διαβίωσης. Ούτε καν σκηνές ε-
ρήµου, που διασφαλίζουν διαφορά δύο βαθµών ανάµεσα στον 
εξωτερικό και τον εσωτερικό χώρο. ∆ύο βαθµοί πιο ζεστά τον 
χειµώνα, δύο βαθµοί πιο δροσερά το καλοκαίρι.

Μια ιδέα από παλιά
Τότε κάποιος από τους εµπλεκόµενους παράγοντες θυµή-
θηκε την πρόταση των ξυλουργών της ASB για τη δηµιουργία 
του καταυλισµού, κλήθηκε η οργάνωση, τέθηκε υπόψη της 
η ιδέα και, παρά το γεγονός ότι υστερούσε έναντι των δικών 
τους προσδοκιών για έναν δικό τους καταυλισµό, προσφέρθη-
καν να αναλάβουν την κατασκευή, αξιοποιώντας τις δικές τους 
πηγές χρηµατοδότησης.

Η µελέτη που έκαναν εκτίµησε το κόστος κατασκευής 
µιας τέτοιας ηµιµόνιµης κατασκευής σε περίπου 1,5 εκατ. 
ευρώ, δηλαδή περίπου 1.000 ευρώ ανά άτοµο. Αυτό ισούται 
πρακτικά µε το κόστος της ενοικίασης ενός διαµερίσµατος για 
οκτώ άτοµα για δύο χρόνια. Τα χρήµατα αυτά θα προέρχονταν 
από πηγές της οργάνωσης και δεν θα συνεισέφερε χρήµατα ο 
ελληνικός προϋπολογισµός.

Τότε ήταν που το θέµα ετέθη υπόψη των υπηρεσιών του 
υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, οι οποίες µελέτη-
σαν τις προδιαγραφές που θα πρέπει να έχουν αυτές οι κατα-
σκευές. Όταν επέστρεψαν στους Γερµανούς οι προδιαγραφές, 
διαπίστωσαν µε έκπληξη ότι ανέβαζαν το κόστος της ηµιµόνι-
µης κατασκευής από 1,5 σε περίπου 8 εκατ. ευρώ.

Η άµεση αντίδρασή τους ήταν να διευκρινίσουν ότι δυνα-
τότητα να εξασφαλίσουν τέτοια χρηµατοδότηση για το συγκε-
κριµένο έργο ήταν αδύνατη, οπότε το project δεν ίσχυε πια. 
«∆εν γίνεται η δουλειά!» είπαν και αποχώρησαν µε την εντύ-
πωση ότι οι ελληνικές αρχές ή τουλάχιστον κάποιες από αυτές 
δεν επιθυµούν τη βοήθειά τους ή δεν µπορούν να συνεννοη-
θούν µεταξύ τους. Η ακραία ερµηνεία ότι υπήρξε υπερκοστο-
λόγηση δεν ειπώθηκε δηµόσια. Όµως δεν µπορεί να αποκλει-
στεί το ενδεχόµενο να υπάρχει ως σκέψη…

Πάντως, στον ιστότοπο της διεθνούς των Σαµαρειτών 
(http://www.samaritan-international.eu/) αναφέρεται ότι η 
ASB, που πρόσφατα άνοιξε γραφείο στην Ελλάδα, δραστηριο-
ποιείται στην κατασκευή στέγης για τους πρόσφυγες που πρό-
σφατα ζούσαν στο στρατόπεδο της Ειδοµένης, που τώρα έχει 
εκκενωθεί. Η νέα στέγαση όχι µόνο θα προσφέρει καλύτερες 
συνθήκες ζωής αλλά και ψυχολογική και ιατρική στήριξη.

Η ίδια η οργάνωση στον δικό της ιστότοπο λέει ότι δου-
λεύει ένα πρόγραµµα κατασκευής στέγης για 1.500 ανθρώ-
πους στην περιοχή της Θεσσαλονίκης που θα είναι έτοιµο 
µέχρι τον Οκτώβριο (https://www.asb.de/de/news/2016-07/
fluechtlingshilfe-griechenland). Πού ακριβώς δεν διευκρινί-
ζει, ούτε πόσο θα κοστίσει…

  ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

ΣΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α ∆ΕΝ 
ΥΠΑΡΧΕΙ ΧΩΡΟΣ 
ΓΙΑ ΦΤΗΝΟΥΣ 
ΣΑΜΑΡΕΙΤΕΣ
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∆ύο θεωρητικά εύκολα και τρία ιδιαίτερα απαιτητικά 
«ζευγαρώµατα» ήταν ο ελληνικός απολογισµός των 
πρώτων ευρω-κληρώσεων για τη νέα σεζόν, µε τους 
Ολυµπιακό και Παναθηναϊκό να έχουν το πιο εύκολο 

έργο. Αναµενόµενα, καθώς ο Παναθηναϊκός ήταν στους ισχυρούς 
του γ΄ προκριµατικού γύρου του Europa League, ενώ ο Ολυµπι-
ακός µετέχει στον σαφώς πιο εύκολο, σε σχέση µε τον ΠΑΟΚ, 
«δρόµο των πρωταθλητών» για την είσοδο στους οµίλους του 
Champions League. 

Ο πρωταθλητής Ελλάδος, λοιπόν, θα παίξει στον τρίτο προ-
κριµατικό γύρο του Champions League είτε µε τη Χαποέλ Μπερ 
Σαβά, που στέφθηκε πρωταθλήτρια Ισραήλ για πρώτη φορά µετά 
από 40 χρόνια και έχει ελάχιστη ευρωπαϊκή εµπειρία, είτε µε 
τη Σέριφ Τιρασπόλ, την… µολδαβική έκδοση του Ολυµπιακού, 
καθώς έχει κερδίσει τα 14 από τα 16 πρωταθλήµατα που έχουν δι-
εξαχθεί στη Μολδαβία, ενώ αποκλείστηκε από τον Ολυµπιακό τη 
σεζόν 2009-2010, και πάλι για τον τρίτο προκριµατικό γύρο του 
Champions League. Η Χαποέλ Μπερ Σαβά επικράτησε µε 3-2 
στο πρώτο παιχνίδι µεταξύ των δύο οµάδων για τον δεύτερο προ-
κριµατικό γύρο του Champions League και τα πάντα είναι ανοι-
χτά ενόψει της ρεβάνς στη Μολδαβία. Σε κάθε περίπτωση, καµία 
από τις δύο οµάδες δεν µπορεί να φράξει τον δρόµο του Ολυµπι-
ακού προς τα πλέι οφ του Champions League. 

Παλιά γνώριµη
Αντιθέτως, πολύ πιο δύσκολος είναι ο δρόµος του ΠΑΟΚ, ο ο-
ποίος καλείται να αποκλείσει έναν… παλιό γνώριµο για να προ-
κριθεί στα πλέι οφ του Champions League (και παράλληλα 
να εξασφαλίσει την παρουσία του στους οµίλους του Europa 
League), τον Άγιαξ. Την τελευταία φορά που οι δύο οµάδες βρέ-
θηκαν αντιµέτωπες, το 2010, και πάλι για τον τρίτο προκριµατικό 
γύρο του Champions League, ο Άγιαξ είχε προκριθεί µετά από 
δύο συγκλονιστικά µατς και δύο ισοπαλίες, 1-1 στο Άµστερνταµ 
και 3-3 στην Τούµπα. ∆ύο µατς στα οποία είχε πραγµατοποιή-
σει δύο σπουδαίες εµφανίσεις ο νυν προπονητής του ΠΑΟΚ Βλά-
νταν Ίβιτς, ο οποίος επιθυµούσε διακαώς µια… ρεβάνς και πλέον 
έχει την ευκαιρία του. Ένα καλό για τον ΠΑΟΚ είναι πως ο Άγιαξ 
βρίσκεται σε µια µεταβατική περίοδο, καθώς µετά από έξι χρόνια 
δεν ξεκινάει τη σεζόν µε τον Φρανκ ντε Μπουρ στον πάγκο του 
αλλά µε νέο προπονητή, τον 52χρονο Ολλανδό Πέτερ Μποσζ. Ο 
Άγιαξ, που ως συνήθως βασίζεται σε ένα νεανικό και πολύ ταλα-
ντούχο στον επιθετικό τοµέα ρόστερ, έχει ενισχυθεί µέχρι στιγ-
µής στις µεταγραφές, καθώς έχει κρατήσει τους καλούς του παί-
κτες, αλλά προέρχεται από µια σεζόν γεµάτη απογοητεύσεις, 
καθώς ξεκίνησε την περσινή σεζόν µε αποκλεισµό στα προκρι-
µατικά του Champions League από τη Ραπίντ Βιέννης και την ο-
λοκλήρωσε χάνοντας το πρωτάθληµα στην Ολλανδία από µια α-
διάφορη οµάδα, την Ντε Γκράφσααπ. Το πιθανότερο είναι ότι το 
ποιος θα προκριθεί από το συγκεκριµένο ζευγάρι θα κριθεί στις 
λεπτοµέρειες. 

Στα δύσκολα ΑΕΚ, ΠΑΣ
Από κει και πέρα, στο Europa League, ο ΠΑΣ Γιάννινα, ε-
φόσον επικυρώσει την πρόκρισή του επί της Οντ Γκρένλαντ 

µετά το 3-0 στα Γιάννενα, έχει ένα εξαιρετικά δύσκολο έργο 
µπροστά του, κόντρα στην ολλανδική Άλκµααρ, η οποία υ-
περέχει στα πάντα. Εξαιρετικά δύσκολη και η αποστολή για 
την ΑΕΚ, πόσο µάλλον από τη στιγµή που επιστρέφει στις 
ευρωπαϊκές διοργανώσεις µετά από τέσσερα χρόνια απου-
σίας και της έτυχε να ξεκινήσει (και όπως όλα δείχνουν και 
να ολοκληρώσει) την ευρωπαϊκή της περιπέτεια κόντρα στη 
Σεντ Ετιέν. Οι Γάλλοι ήταν η πιθανότατα πιο δύσκολη αντί-
παλος που θα µπορούσε να τους τύχει, άλλωστε πέρυσι διεκ-
δίκησαν σχεδόν µέχρι το φινάλε την έξοδο στο Champions 
League. Πρόκειται για µια οµάδα γρήγορη και µε καλά ορ-
γανωµένο παιχνίδι, η οποία έχει τον ίδιο προπονητή εδώ και 
επτά χρόνια και συνεχίζει από εκεί που σταµάτησε πέρυσι 
και θα είναι πολύ δύσκολο να αντιµετωπιστεί από την ΑΕΚ. 
Επίσης, δεν είναι µια οµάδα ιδιαίτερα επιθετική, που παίρνει 
πολλά ρίσκα και η οποία θα µπορούσε να αποδειχθεί… βού-
τυρο στο ψωµί του Κετσπάγια. 

To πιο εύκολο έργο το έχει ο Παναθηναϊκός, που βρισκό-
ταν στους ισχυρούς της κλήρωσης, και θα αντιµετωπίσει τον 
νικητή του ζευγαριού ΑΪΚ Στοκχόλµης - Γιουρόπα. Οι Σου-
ηδοί, που πέρυσι αποκλείστηκαν από τον Ατρόµητο, νίκησαν 
την οµάδα από το Γιβραλτάρ µε 1-0 στο 89΄ στην πρώτη α-
ναµέτρηση µεταξύ των δύο οµάδων, σε µια πολύ δύσκολη ε-
πικράτηση που αποτυπώνει και την περιορισµένη δυναµική 
τους. Σε κάθε περίπτωση, τα πάντα θα εξαρτηθούν από τον 
Παναθηναϊκό: ένας κανονικός Παναθηναϊκός δεν θα αντιµε-
τωπίσει κανένα πρόβληµα. 0 Παναθηναϊκός της τελευταίας 
πενταετίας στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις, που έχει αποκλει-
στεί από διάφορες Οντένσε και Καµπάλα, προφανώς και δεν 
έχει εξασφαλισµένη την πρόκρισή του. 

ΕΥΡΩ-ΚΛΗΡΩΣΕΙΣ

ΟΙ ∆ΥΟ ΠΕΡΝΑΝΕ, 
ΟΙ ΑΛΛΟΙ ∆ΥΣΚΟΛΑ

  ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
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ΑΝΑΝΕΩΣΗ ΓΙΑ ΤΟ RENAULT 
CLIO ΜΕ ΝΤΙΖΕΛ 110 ΙΠΠΩΝ

Το Renault Clio συµπληρώνει 26 χρόνια 
από το πρώτο του λανσάρισµα και στην 
πιο πρόσφατη και φρεσκαρισµένη εκ-
δοχή του θα παρουσιαστεί επίσηµα στο 
σαλόνι του Παρισιού. Έτσι, το νέο Clio 

ξεχωρίζει για την πιο εµφατική µάσκα του, ενώ παράλ-
ληλα υιοθετούνται παντού τα LED φώτα. Ταυτόχρονα 
έχει αλλάξει και ο πίσω προφυλακτήρας, ενώ στο εσω-
τερικό χρησιµοποιούνται πλέον πιο ποιοτικά υλικά και 
νέες επενδύσεις.
Όπως είναι φυσικό, έχουν αναβαθµιστεί και οι δυνα-
τότητες διασύνδεσης, ενώ συνολικά υπάρχουν 3 διαφορετικά συστήµατα infotainment: Media Nav 
Evolution, Renault R-Link Evolution και το καινούργιο έξυπνο R&Go, που είναι διαθέσιµο για όλη 
την γκάµα. Επίσης, για πρώτη φορά ένα supermini θα είναι διαθέσιµο µε ηχοσύστηµα Bose, στην top 
έκδοση εξοπλισµού Initiale Paris, που θα πωλείται ευθύς εξαρχής.
Η γκάµα των κινητήρων διευρύνεται µε την ισχυρότερη έκδοση των 110 ίππων του 1.5 dCi, ο οποίος 
συνδυάζεται µε µηχανικό κιβώτιο 6 σχέσεων, ενώ 6άρι θα είναι και το κιβώτιο της έκδοσης βενζίνης 
TCe 120. Το ανανεωµένο Renault Clio θα είναι διαθέσιµο στις ευρωπαϊκές αγορές από το φθινόπωρο, 
ενώ τον Σεπτέµβριο θα γίνει στη χώρα µας το λανσάρισµα και του νέου Megane.

Μετά από περίπου τέσσερα χρόνια κυκλοφορίας, το δηµοφιλές Clio 
ανανεώνεται και συνεχίζει φρέσκο την πορεία του.

Το νέο V40 T3 1.5 Auto στην έκδοση εξοπλισµού Kinetic Plus, µε το αυτόµατο κιβώτιο στον βασικό ε-
ξοπλισµό, έχει προτεινόµενη τιµή λ ια ν ι κ ή ς τα €22.500, ενώ διαθέ-
σιµη παραµένει και η πολύ επι- τυ- χηµένη έκδοση 

Livstyl, µε τον εξοπλισµό (επιπλέον τ ο υ 
βασικού) να περιλαµβάνει ψηφιακό 
πίνακα οργάνων µε οθόνη υψηλής α-
νάλυσης 8΄ ,́ cruise control, αισθη-
τήρες παρκαρίσµατος, ηχοσύστηµα 
High Performance µε έγχρωµη οθόνη 
5΄΄ κ.ά. Το νέο V40 Cross Country T3 
1.5 Auto στην έκδοση εξοπλισµού 
Dynamic έχει προτεινόµενη τιµή λιανι-
κής τα €26.600. Πιο συγκεκριµένα, τα Volvo S60 και V60 Τ3 1.5 Auto µε τον νέο κινητήρα βενζίνης 1.498 κ.εκ. 
και 152 ίππων και στάνταρ το αυτόµατο κιβώτιο ταχυτήτων, στην πλούσια εξοπλισµένη έκδοση Kinetic, έχουν 
αµφότερα προτεινόµενη τιµή λιανικής τα €24.300. H Volvo Car Hellas εξισώνει τιµολογιακά τα δύο µοντέλα 
σε αρκετές εκδόσεις τους, προσφέροντάς τα µάλιστα για περιορισµένο χρονικό διάστηµα σε ιδιαίτερα προ-
νοµιακές τιµές.

Νέες τιµές για µοντέλα Volvo

www.free-sunday.gr32 10.07.2016
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Η Volvo ανανέωσε τα V40 και 
V40 Cross Country, τόσο εντός 
όσο και εκτός, προκειµένου να 

τους προσδώσει µια αισθητική ταυτότητα 
πιο κοντά στη νέα σειρά 90 και την και-
νούργια σχεδιαστική φιλοσοφία της µάρ-
κας.
Εξωτερικά, η κυριότερη αλλαγή στα νέα 
Volvo V40 και V40 Cross Country αφορά 
τη γρίλια και τα φωτιστικά σώµατα, καθώς 
οι προβολείς είναι πλέον σε σχήµα πλα-
γιαστού «T», ενώ ταυτόχρονα διαφορο-
ποιείται και η χρωµατική παλέτα.
Στο εσωτερικό υπάρχουν νέες ταπετσαρίες, ένα δίχρωµο δερµάτινο τιµόνι, καθώς και νέες διακοσµητικές 
επιφάνειες αλουµινίου για την κεντρική κονσόλα.
Τα νέα V40 και V40 Cross Country εξοπλίζονται µε τα τελευταίας τεχνολογίας κινητήρια σύνολα της οι-
κογένειας Drive-E, µε απόδοση από 120 έως και 245 ίππους, σε συνδυασµό µε εξαιρετικά χαµηλή κατανά-
λωση και εκποµπές ρύπων που ξεκινούν από µόλις 82 γραµµάρια CO2 το χιλιόµετρο.
Το νέο V40 T3 1.5 Auto των 152 ίππων στην έκδοση εξοπλισµού Kinetic Plus µε το στάνταρ αυτόµατο κι-
βώτιο έχει προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 22.500 ευρώ. Αντίστοιχα, το V40 Cross Country Dynamic έχει 
προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 26.600 ευρώ.

Η 2Η ΓΕΝΙΑ ΤΟΥ VW TIGUAN ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΤΗΚΕ  
ΚΑΙ ΞΕΚΙΝΑ ΑΠΟ € 27.300 ΜΕ ΠΛΟΥΣΙΟ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟ

H Renault 
απέκτησε 
αγροτικό που 
λέγεται Alaskan

Τα ανανεωµένα Volvo V40 και V40 Cross Country ξεκινούν από €22.500

Α
ν παρατηρήσετε το καινούργιο VW Tiguan, θα διαπιστώσετε πως έχει εξελιχθεί ση-
µαντικά σε σχέση µε την εξαιρετικά επιτυχηµένη 1η του γενιά. Έτσι, λοιπόν, έχει ένα 
πιο SUV look, µε ιδιαίτερα αρµονικές αναλογίες και χαρακτηριστικές λεπτοµέρειες, 
µεγαλύτερες διαστάσεις αλλά και χαµηλότερο βάρος, χάρη στη χρήση του νέου πλαι-
σίου MQB.
Αλλαγµένο, πιο σύγχρονο και ποιοτικό είναι και το εσωτερικό του, εµφανώς βελτιω-

µένοι εµφανίζονται και οι χώροι τόσο για τους επιβάτες όσο και για τις αποσκευές –το πορτµπαγκάζ κυ-
µαίνεται από 420 έως 1.555 λίτρα–, ενώ ο εξοπλισµός περιλαµβάνει όλες τις σύγχρονες λύσεις διασύνδε-
σης, αλλά και αρκετά από τα σύγχρονα συστήµατα υποβοήθησης, στάνταρ. Μάλιστα η κορυφαία έκδοση 
Exclusive διαθέτει και τον εντυπωσιακό φουλ ψηφιακό πίνακα οργάνων.
Στον δρόµο το νέο Tiguan διαθέτει ένα σαφώς πιο ώριµο οδηγικό προφίλ, καθώς η ανάρτησή του α-
πορροφά αποτελεσµατικά τις ανωµαλίες των δρόµων, ελέγχει ικανοποιητικά τις κινήσεις του αµαξώµα-
τος, περιορίζει τις κλίσεις στις στροφές και συνδυάζεται µε ένα καλό σε αίσθηση σύστηµα διεύθυνσης.
Από τους ήδη διαθέσιµους κινητήρες ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει ο 1.4 TSI των 150 ίππων 
µε τη δυνατότητα αποµόνωσης των 2 κυλίνδρων, όταν συντρέχουν οι προϋποθέσεις, την οποία κα-
ταλαβαίνει κανείς µόνο από την ένδειξη, στα ελληνικά, στο ταµπλό. Η επίσηµη µέση κατανάλωσή 
του είναι 5,7 λίτρα για κάθε 100 χιλιόµετρα, ενώ από κει και πέρα µπορεί να συνδυαστεί τόσο µε 
το αυτόµατο κιβώτιο διπλού συµπλέκτη DSG µε τις 7 σχέσεις και τις γρήγορες αλλαγές όσο και µε 
την τετρακίνηση 4Motion.
Η βασική έκδοση βενζίνης του Tiguan είναι η 1.4 TSI των 125 ίππων που ξεκινά από 27.300 ευρώ στην 
εισαγωγική έκδοση εξοπλισµού Active, ενώ η πιο πλούσια, Advance,(από αυτήν ξεκινά η εκδοχή των 
150 ίππων) είναι στα 28.200 ευρώ, µόλις 100 ευρώ λιγότερα από την αντίστοιχη πετρελαιοκίνητη µε τον 
1.6 TDI των 115 ίππων –το Tiguan για πρώτη φορά ξεκινά ως diesel από τα 1.600 κυβικά– που θα είναι 
διαθέσιµη στο άµεσο µέλλον. 

To Renault Alaskan είναι το πρώτο αγροτικό στην ιστορία της γαλλικής ε-
ταιρείας, η οποία έχει και µεγάλο κλάδο επαγγελµατικών οχηµάτων. Η 
βάση του είναι το πλαίσιο και τα µηχανικά µέρη του Nissan Navara, ενώ 

η εµφάνισή του προσδιορίζεται κυρίως από τη νέα µάσκα των Renault. Κάτω από 
το καπό υπάρχει ο diesel 2.3 dCi µε τα δύο turbo και απόδοση 160 ή 190 ίππους.
Εκτός από τις πισωκίνητες εκδόσεις θα υπάρξουν και τετρακίνητες µε δυνατότητα 
κλειδώµατος του πίσω διαφορικού, ενώ η απόσταση του αµαξώµατος από το έδα-
φος θα φτάνει µέχρι και τα 23 εκατοστά.
Το νέο Renault Alaskan θα είναι διαθέσιµο αρχικά στην αµερικανική αγορά, ενώ 
στην πορεία θα ακολουθήσουν η Ευρώπη και η Αφρική.

KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ  
ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ

Αποσυμπίεση Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 
Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπάθειες μιας ομάδας 
κορυφαίων ιατρών και μηχανικών ιατρικών οργάνων, εφαρμόζουμε 
τις τελευταίες εξελίξεις της βιοτεχνολογίας για να προσφέρουμε μη 
χειρουργική, μη επεμβατική Αποσυμπίεση του Μεσοσπονδύλιου Δί-
σκου. Πρόκειται για μια απόλυτα ασφαλή και αποτελεσματική διαδι-
κασία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χειρουργεία και αναισθησία, η οποία 
πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που ελέγχεται από 
ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύσεις σε συχνές επώδυνες 
παθήσεις όπως οσφυαλγία, ισχιαλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχε-
νικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική - Βλαστοκύτταρα 
Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών παθή-
σεων με τη βοήθεια καινοτόμων θεραπειών που βασίζονται στις κα-
τακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ιατρικής (βλαστοκύτ-
ταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύονται οι ασθενείς που πάσχουν 
από οστεοαρθρίτιδα γονάτων και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, ε-
πώδυνες τενοντίτιδες (περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, άκανθα 
πτέρνας κλπ), μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527

www.gethealthier.gr
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Μιλήστε µας για την παράσταση «Young Lear».
Ο «Young Lear» είναι µια διασκευή του γνωστού έργου του Σαίξπηρ 
«Βασιλιάς Ληρ» και πραγµατεύεται τις σχέσεις ανάµεσα στον πατέ-
ρα και τα παιδιά του – µε αφορµή το µοίρασµα της περιουσίας του, 
οι σχέσεις δοκιµάζονται και οι έννοιες της αγάπης και της αφοσίω-
σης κλονίζονται, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται συνεχώς, και εκ 
νέου, σχέσεις που άλλοτε συσπειρώνουν και άλλοτε αποµακρύνουν 
τα µέλη της οικογένειας. Όπως στο κείµενο του Σαίξπηρ, έτσι κι εδώ 
η εµβληµατική φιγούρα του Πατέρα βρίσκεται σε µια οριακή κατά-
σταση. Στον «Βασιλιά Ληρ» παλεύει για την πνευµατική του υγεία και 
στον σύγχρονό µας «Young Lear» παλεύει για την ίδια του τη ζωή, 
µια και ο χώρος στον οποίο λαµβάνει δράση η παράστασή µας είναι η 
αίθουσα αναµονής ενός νοσοκοµείου, όπου τα αδέρφια περιµένουν, 
ενώ ο πατέρας τους υποβάλλεται σε µια δύσκολη χειρουργική επέµ-
βαση. Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε µια διαρκή αναµονή, κατά την οποία 
ο χρόνος διαστέλλεται και τα συναισθήµατα αµβλύνονται, µια και η 
απώλεια του Πατέρα κλονίζει τις δοµές της οικογένειας.

Πολλοί είναι επιφυλακτικοί µε τις διασκευές εµβληµατικών έργων. 
Εσάς σας φοβίζει κάτι τέτοιο;
Το να διασκευάζει κάποιος ένα κλασικό κείµενο χωρίς να έχει κάτι 
να πει δεν µε φοβίζει, απλώς εκθέτει αυτόν που το κάνει, αν δεν έχει 
να πει κάτι τόσο µεγάλο όσο τα θέµατα του έργου. Αυτά τα κείµενα 
έχουν τόσο ισχυρή δοµή και πραγµατεύονται θέµατα τόσο αρχετυ-
πικά και υπαρξιακά, που προσφέρονται µέσα στα χρόνια για πολλα-
πλές αναγνώσεις. Για µένα, η έννοια της διασκευής, αν δεν έχει την 
προσωπική κατάθεση και µατιά αυτού που το τολµά, είναι απλώς µια 
διασκευή. Αν όµως η πρόταση πάνω σε κάτι τόσο µεγάλο εµπεριέχει 
µια εµπλοκή πιο προσωπική –και στην περίπτωσή µας νοµίζω ότι η 
πρόταση της Ιόλης Ανδρεάδη και του Άρη Ασπρούλη είναι πολύ ισχυ-
ρή–, τότε το κλασικό κείµενο µε το σύγχρονο µπορούν να πορευτούν 
παράλληλα και το αποτέλεσµα να είναι µαγικό.

Ο «Βασιλιάς Ληρ», υποψιάζοµαι και ο «Young Lear», µιλάει για τις 

παθογένειες µιας βασιλικής οικογένειας. Ωστόσο, τα «συµπτώµατα» 
συναντώνται σε πολλές «κανονικές» οικογένειες. Είναι τελικά οι 
οικογενειακές σχέσεις σχέσεις εξουσίας;
Νοµίζω ότι τα συµπτώµατα και η παθογένεια ξεκινούν όταν το παιδί 
επηρεάζεται σε τέτοιο βαθµό, που στο τέλος αποζητά στις ενήλικες 
σχέσεις του τον εξουσιαστή.

Και η ενοχή τι ρόλο παίζει στις οικογενειακές σχέσεις;
Λένε πως αν το παιδί αισθανθεί ένοχο απέναντι στον γονιό, µπορεί 
να είναι καθοριστικός παράγοντας για το αν θα µπορεί στην ενήλικη 
ζωή του να βιώσει τη χαρά και την ηδονή. Οπότε νοµίζω πως είναι 
πολύ δύσκολος ο ρόλος του γονιού, όσον αφορά την επίπληξη και την 
τιµωρία που πρέπει να επιβάλει στο παιδί, χωρίς όµως να το κάνει να 
αισθανθεί ένοχο απέναντι σε αυτό που του έδωσε χαρά.

Τα αρχέτυπα, ειδικά τα οικογενειακά, επιβάλλουν ρόλους. Εσείς 
έχετε αισθανθεί ποτέ πως είστε ο πατέρας σας;
Νοµίζω ότι όσο µεγαλώνω, ασχέτως αν βιολογικά δεν έχω αποκτήσει 
παιδιά, το πατρικό µου ένστικτο ισχυροποιείται συνεχώς, µε αποτέ-
λεσµα πολλές φορές να βλέπω τον εαυτό µου να υιοθετεί τον ρόλο 
του πατέρα απέναντι στους φίλους µου, στη σχέση µου, ακόµη και 
απέναντι στους ίδιους τους γονείς µου.

Περιγράψτε µου τη συνεργασία σας µε την Ιόλη Ανδρεάδη.
Κάθε καινούργια συνεργασία ξεκινάει µε τους καλύτερους οιωνούς. 
Το θέµα είναι αν καταλήγει και καλά. Ευτυχώς, µε την Ιόλη η συνερ-
γασία ήταν από τις καλύτερες. Με αρκετή συγκέντρωση στη δουλειά 
και µε µια έγνοια από την πλευρά της για τον ηθοποιό και κατά πόσο 
αυτός αισθανόταν άνετα σε αυτό που του πρότεινε κάθε φορά. Ήταν 
πολύ όµορφα, γιατί µέσα στο πλαίσιο που µας πρότεινε µας άφηνε 
ελευθερίες τέτοιες, που πολλές φορές αισθανόµασταν συνδηµιουρ-
γοί της παράστασης. Γενικά, η αίσθηση που µου έχει αφήσει είναι 
µια αίσθηση φροντίδας, ασφάλειας και αρκετής δουλειάς χωρίς άγ-
χος. Λειτούργησε λίγο σαν µπαµπάς.

H ελεύθερη διασκευή από την Ιόλη Ανδρεάδη και τον Άρη Ασπρούλη του 
εµβληµατικού «Βασιλιά Ληρ» µεταφέρει το σαιξπηρικό δράµα στον προθά-
λαµο ενός νοσοκοµείου, εκεί όπου µε την προοπτική του θανάτου µια οικο-
γένεια διαλύεται µε φόντο την πατρική περιουσία. Εκ των πρωταγωνιστών, 
ο Θύµιος Κούκιος µας περιγράφει το ρίσκο των δηµιουργών και τις οικογε-
νειακές παθογένειες.

Νοµίζω ότι όσο 
µεγαλώνω, 
ασχέτως αν βιο-
λογικά δεν έχω 
αποκτήσει παιδιά, 
το πατρικό µου 
ένστικτο ισχυρο-
ποιείται συνεχώς, 
µε αποτέλεσµα 
πολλές φορές να 
βλέπω τον εαυτό 
µου να υιοθετεί 
τον ρόλο του 
πατέρα απέναντι 
στους φίλους 
µου, στη σχέση 
µου, ακόµη και 
απέναντι στους 
ίδιους τους γονείς 
µου.

ΘΥΜΙΟΣ ΚΟΥΚΙΟΣ

«Όσο µεγαλώνω, 
το πατρικό µου 

ένστικτο 
ισχυροποιείται»

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

INFO
Young Lear
Σύλληψη - Σκηνοθεσία - 
Μετάφραση - Κίνηση: Ιόλη 
Ανδρεάδη
∆ιασκευή: Ιόλη Ανδρεάδη, 
Άρης Ασπρούλης
Ερµηνεύουν (αλφαβητικά): 
Χρηστίνα Γαρµπή, Ελεάνα 
Καυκαλά, Θύµιος Κούκιος, 
Μαρία Προϊστάκη, Νεκτάριος 
Σµυρνάκης, Μιλτιάδης 
Φιορέντζης
Ελληνικό Φεστιβάλ Αθηνών & 
Επιδαύρου
Πειραιώς 260, Κτήριο Ε
17 & 18 Ιουλίου
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Ένα ελληνικό deli στο Παρίσι
 ΑΠΟ ΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

Πώς δηµιουργήθηκε η ιδέα;
Έπειτα από χρόνια συζητήσεων και έχοντας διανύσει 
πολύ διαφορετικές διαδροµές, καταλήξαµε στην επι-
θυµία να κάνουµε κάτι από κοινού. Έτσι, γεννήθηκε 
το KILIKIO. Ένα εγχείρηµα που πηγάζει από τη βα-
θιά παιδική µας φιλία και την πίστη ότι µαζί µπορού-
µε να δηµιουργήσουµε κάτι ξεχωριστό.

Τι ακριβώς είναι το KILIKIO;
Η απάντηση στο ερώτηµα είναι αναγκαστικά διττή. 
Εµπορικά µιλώντας, πρόκειται για µια επιχείρηση 
µε ποικίλες δραστηριότητες, που ξεκινούν από τον 
εξολοκλήρου έλεγχο των εξαγωγών από τους παρα-
γωγούς µέχρι τη λιανική πώληση στο µαγαζί µας στο 
Παρίσι, το χονδρεµπόριο στη Γαλλία, τη συµµετοχή 
µας σε πολιτιστικά φεστιβάλ µε τη µορφή catering 
ή µοντέρνας καντίνας, συνεργασίες µε οίκους µόδας, 
γκαλερί τέχνης, πολυχώρους, µουσεία, το Κέντρο 
Ελληνικής Κουλτούρας στο Παρίσι κ.ά. Η κουζίνα 
είναι µία από τις δραστηριότητές µας που αξιοποι-
ούµε περιστασιακά, ανάλογα µε την περίπτωση και 
τη διαθεσιµότητά µας. Από την άλλη, κρίνοντας από 
την προσωπική µας επιθυµία, καθώς και από τις αντι-
δράσεις του κόσµου, το KILIKIO είναι νησίδα ελ-
ληνισµού σε µια άλλη χώρα. Πολλοί πελάτες-φίλοι 
µάς επισκέπτονται λέγοντας ότι σ’ εµάς νιώθουν σαν 
να βρίσκονται στην Ελλάδα και αυτό επιβεβαιώνεται 
από το ότι τηλεοπτικές εκποµπές και περιοδικά µάς 
ζητάνε να τους ξεναγήσουµε στη χώρα µας. Όλοι τους, 
όταν πλέον επιστρέφουν, µας ευχαριστούν µε διάπλα-
τα χαµόγελα και είναι αυτό που µας δίνει ώθηση να 
συνεχίσουµε, γιατί, κακά τα ψέµατα, είναι δύσκολη η 
επιλογή µας.

Γιατί στο Παρίσι;
Το Παρίσι είναι επιλογή και ανάγκη. Επιλογή, 
γιατί, όπως προείπαµε, µας αρέσουν τα δύσκολα 
και το παριζιάνικο κοινό είναι απαιτητικό και ίσως 
το πιο δύσκολο στην Ευρώπη. Ανάγκη, γιατί ο ένας 
από τους δύο είναι µόνιµος κάτοικος εκεί.

Η ανταπόκριση του κόσµου; Βρίσκεστε σε µια 
µητρόπολη έντονα ανταγωνιστική.
Αυτό είναι µια πρόκληση. Σε ένα άκρως ανταγω-
νιστικό περιβάλλον, µε Ιταλούς και Ισπανούς να 
κατακλύζουν την αγορά εδώ και δεκαετίες, εµείς 
επιλέγουµε να σταθούµε όχι αντιδιαµετρικά και 
ανταγωνιστικά, αλλά ανεξάρτητα και αυτόνοµα. 
Ίσως να µην είναι η πιο δόκιµη επιλογή ως προς 
το marketing, αλλά µας κάνει χαρούµενους και τη 
χαρά τη µοιράζεσαι, ενώ το marketing όχι.

Οι Έλληνες της Γαλλίας σας προτιµούν;
Αυτό που εισπράττουµε είναι καλύτερο από την 
προτίµηση, είναι εµπιστοσύνη.

Τι θα βρούµε στα ράφια σας;
Όλα όσα βρίσκονται στα ράφια µας έχουν φτά-
σει εκεί µετά από πολλές περιηγήσεις και αυ-
στηρές δοκιµές, που ξεκίνησαν περίπου το 2012. 
∆ιαθέτουµε µια πλήρη γκάµα ελληνισµού! Πλέον 
µας απασχολούν προϊόντα που δεν έχουµε στα ρά-
φια µας, είτε επειδή δεν είναι εύκολο να φτάσουν 
στο Παρίσι είτε επειδή δεν τα γνωρίζουµε ακόµα. 
Γι’ αυτό και οι περιηγητικές δοκιµές δεν θα στα-
µατήσουν ποτέ. Επειδή θέλουµε να κάνουµε το 
αδύνατο δυνατό!

Πώς επιλέγετε τα προϊόντα; Είναι µόνο ελληνικά;
Στους τρόπους επιλογής αναφερθήκαµε ήδη. Όσο για 
την ελληνικότητα, το µόνο που δεν είναι εγχώριο στο 
KILIKIO είναι το µετάξι που ντύνει τους τοίχους. Ακόµα 
κι αυτό, όµως, απεικονίζει ελληνικό τοπίο.

Έχει δυναµική η ελληνική κουζίνα; Θα µπορούσε να θεω-
ρηθεί, µαζί µε τον τουρισµό, η δική µας βαριά βιοµηχανία;
Ο όρος «βαριά βιοµηχανία» είναι τεχνικός όρος, ξένος 
προς εµάς, τον οποίο δεν είµαστε σε θέση να αξιολογή-
σουµε. Συναισθηµατικά µιλώντας, όµως, η χώρα µας εί-
ναι πόλος έλξης για πολλούς λόγους. Ιστορία, κουλτούρα, 
κουζίνα, τοπία, φιλοξενία και αµέτρητες άλλες αρετές συ-
γκεντρώνονται σε αυτό τον τόπο. Το σηµαντικό για εµάς 
δεν είναι να αναφερόµαστε σε µια δυναµική, αλλά σε µια 
ταυτότητα γνήσια και ειλικρινή. Αυτό είναι που έκανε τον 
ελληνικό λαό να ξεχωρίσει στα βάθη των αιώνων και αυτό 
παραµένει η µεγαλύτερη αξία του.

Τους τελευταίους µήνες, µετά και την τροµοκρατική 
επίθεση, το Παρίσι, µε τις απεργίες, τις διαδηλώσεις για 
τα εργασιακά και το Euro, είναι συνέχεια στην επικαι-
ρότητα. Έχει αλλάξει η ζωή στην πόλη;
Ναι. Έχει αλλάξει. Και, ναι, παραµένει ίδια. Πώς γίνεται 
να ισχύουν και τα δύο είναι µια άλλη ερώτηση που δεν 
χωρά στις γραµµές ενός άρθρου που αναφέρεται σε ένα 
µαγαζί. Αν ρωτούσαµε την Αθήνα κατά πόσο έχει αλλάξει 
µετά τον χαµό τόσων ανθρώπων στο Αιγαίο, τι απάντηση 
θα παίρναµε; Η απάντηση είναι πάντα προσωπική και 
επαφίεται στην ευαισθησία µας. Ζούµε σε µια ταραγµέ-
νη εποχή και η πιο γενναία στάση είναι να προσφέρουµε 
ό,τι καλύτερο έχουµε. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε κι 
εµείς στο KILIKIO.

Οι Κρίτωνας Πουλής και Σταύρος Σερέτης, σεφ και έµπειρος ζαχαροπλάστης ο πρώτος, ηθοποιός και πολυπράγµων ο 
δεύτερος, δηµιούργησαν στην καρδιά του Παρισιού ένα παραδοσιακό ελληνικό delicatessen. Σε ένα άκρως ανταγωνι-
στικό περιβάλλον, το KILIKIO διαθέτει «µια πλήρη γκάµα ελληνισµού», όπως µας λέει ο Σταύρος Σερέτης.

INFO
KILIKIO, 34 rue Notre Dame de 
Nazareth, Paris 75003
https://www.facebook.com/
kilikio/
http://www.kilikio.com/
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A
Η ΕΠΟΧΗ 
ΤΩΝ ΠΑΓΕΤΩΝΩΝ: 
ΣΕ ΤΡΟΧΙΑ 
ΣΥΓΚΡΟΥΣΗΣ (ΚΑΙ ΣΕ 3D)

ICE AGE: 
COLLISION COURSE

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Σιντάρο Σιµοσάουα ΣΕΝΑΡΙΟ: Σάιµον Μπόγιες, Άνταµ Μέισον ΠΑΙΖΟΥΝ: Αλ Πατσίνο, Άντονι Χόπκινς, Τζος 
Ντουχαµέλ, Μαλίν Άκερµαν, Τζούλια Στάιλς ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 106΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Spentzos Film

Το αέναο κυνήγι του Σκρατ για 
το βελανίδι του τον εκτοξεύει 
στο ∆ιάστηµα, όπου κατά λάθος 
ξεκινά µια σειρά γεγονότων 

που αλλάζουν και απειλούν τον κόσµο της 
Εποχής των Παγετώνων. Στην προσπάθειά 
τους να σωθούν, ο Σιντ, ο Μάνι, ο Ντιέγο 
και οι υπόλοιποι της αγέλης θα αφήσουν το 
σπίτι τους για µια αποστολή γεµάτη χιούµορ 
και περιπέτεια, ταξιδεύοντας σε εξωτικά νέα 
µέρη και συναντώντας διάφορους εκκε-
ντρικούς χαρακτήρες. Έχοντας κατακτήσει 
τον τίτλο του δεύτερου πιο επιτυχηµένου 
franchise κινουµένων σχεδίων όλων των 
εποχών, η «Εποχή των Παγετώνων» δεν θα 
µπορούσε παρά να συνεχίσει. Αφορµή για τη 
νέα ιστορία ήταν µια εικόνα από την πρώτη 
κιόλας ταινία και συγκεκριµένα η σκηνή 
στην οποία οι ήρωες περνούν µέσα από ένα 
είδος «µουσείου πάγου», στο οποίο βλέπου-
µε ένα προϊστορικό ψάρι, έναν δεινόσαυρο, 
την εξέλιξη του Σιντ και έπειτα ένα διαστη-
µόπλοιο.

Ο Μπεν είναι ένας φιλόδοξος και πολύ ικανός νέος δικηγόρος, έτοιµος να κάνει το επόµενο µεγάλο 
βήµα στην καριέρα του. Αποφασισµένος να γίνει συνέταιρος στη δικηγορική εταιρεία όπου εργάζεται, 
πατάει επί πτωµάτων προκειµένου να κερδίσει κάποιες υποθέσεις. Όταν του ανατίθεται µια υπόθεση 
εναντίον του προέδρου µιας πανίσχυρης φαρµακοβιοµηχανίας, θεωρεί ότι είναι η ευκαιρία του να ξε-

χωρίσει και πιστεύει ότι τίποτα δεν µπορεί να πάει στραβά. Όµως εµφανίζεται στη ζωή του η µυστηριώδης Έµιλι, 
η πρώην κοπέλα του από το κολέγιο, και τελείως αναπάντεχα τα πράγµατα θα πάρουν πολύ δυσάρεστη τροπή. Ο 
Μπεν σύντοµα θα βρεθεί µπλεγµένος σε µια υπόθεση εκβιασµού, δολιοφθοράς και δωροδοκίας.

ΘΑ ΣΕ ΠΕΡΙΜΕΝΩ, ΠΑΝΤΑ
LA CORRISPONDENZA

Ο Ιταλός Τζουζέπε Τορνατόρε («Σινεµά ο Παράδεισος») γράφει το σενάριο και σκηνοθετεί την τρίτη 
αγγλόφωνη ταινία του, µε πρωταγωνιστές τον πάντα γοητευτικό Τζέρεµι Άιρονς και την Όλγκα 
Κουριλένκο («Quantum of Solace»). Ο Τορνατόρε αφηγείται µια γλυκόπικρη ιστορία αγάπης, γεµάτη 
µυστήριο, ενώ τη µουσική συνθέτει για µια ακόµη φορά ο Ένιο Μορικόνε. Οι δύο πρωταγωνιστές 

ενσαρκώνουν ένα ροµαντικό δίδυµο που βιώνει έναν µεγάλο έρωτα, πέρα από τον χρόνο και τον χώρο. Η Έιµι 
(Κουριλένκο), φοιτήτρια διδακτορικού, ρισκάρει επανειληµµένως τη ζωή της, καθώς εργάζεται ως κασκαντέρ. 
Επηρεασµένη από συντριπτικές ενοχές για ένα τραγικό περιστατικό του παρελθόντος και χωρίς πραγµατική επι-
θυµία για τον ίδιο τον κίνδυνο, αρχίζει να συµφιλιώνεται µε το παρελθόν, το παρόν και τις αντιξοότητες της ζωής 
µέσα από τη σχέση της µε τον Εντ (Άιρονς), έναν µεγαλύτερο σε ηλικία καθηγητή Αστροφυσικής. Το σενάριο 
υπήρχε χρόνια στα συρτάρια του Τορνατόρε. Χρονοβόρα ήταν και η διαδικασία του casting, καθώς ο Ιταλός έκανε 
µακροχρόνια έρευνα για το πρωταγωνιστικό ζευγάρι. Αντίθετα, µε τον συµπατριώτη του Ένιο Μορικόνε δουλεύ-
ουν µαζί από το 1988.

ΠΑΙΧΝΙ∆Ι ΧΩΡΙΣ ΚΑΝΟΝΕΣ
MISCONDUCT

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ-ΣΕΝΑΡΙΟ: Τζουζέπε Τορνατόρε ΠΑΙΖΟΥΝ: Τζέρεµι Άιρονς, Όλγκα Κουριλένκο, Τζέιµς Γουόρεν ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 116΄ 
∆ΙΑΝΟΜΗ: Feelgood

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ-ΣΕΝΑΡΙΟ: Μάικ Θερµάιερ, Γκέιλεν 
Τ. Τσου ΑΚΟΥΓΟΝΤΑΙ ΟΙ ΦΩΝΕΣ ΤΩΝ: Ρέι Ροµά-
νο, Ντένις Λίρι, Τζον Λεγκουιζάµο, Τζένιφερ Λόπεζ, 
Κουίν Λατίφα ΣΤΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΚΟΥΓΟΝΤΑΙ ΟΙ 
ΦΩΝΕΣ ΤΩΝ: Πέτρου Φιλιππίδη, Γιάννη Μπέζου, 
Γιάννη Πολιτάκη, Λεωνίδα Κακούρη ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 95΄ 
∆ΙΑΝΟΜΗ: Odeon




